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فرشاد مومنی:

یکدست کردن حکومت موجب 
گسترش نابرابری ها می شود

پایداری ها کوتاه نیامدند

اشتراک بله، وحدت هرگز 
اعلام انصراف اصلاح طلبان از ارائه فهرست انتخاباتی می توانست مهر تاییدی بر پیروزی فهرست اصولگرایان باشد 
اما فهرست های منتشر شده در کنار فهرست شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، گستره رقابت با رقیب را به سهم خواهی 
درونی اصولگرایان محدود ساخته است.  در انتخاباتی پایداری ها بر همان پاشنه سابق می چرخد و فهرست جداگانه 
احتمال عبور شورای ائتلاف نیروهای انقلاب از آن ها بخشیدن عطای وحدت با آن ها به لقایش را افزایش می دهد. »ما 
بهتریم و آن ها نه« هم آرام آرام وجه غالب برخی اظهارات و توییت ها و کامنت های برخی اصولگرایان می شود. برخی 
اصلاح طلبان اما نداشتن فهرست را نه از سر انتخاب که تحمیل شرایط می دانند و برخی دیگر همچنان معتقد به حضور

یکدست  از   : گفت  طباطبایی  علامه  دانشگاه  اقتصاد  استاد 
ناراحتی است  باعث  بلکه  نباید خوشحال شد  کردن حکومت 
چون هم موجب گسترش غیرمتعارف نابرابری ها می شود و  هم 
وابستگی های ذلت آور به دنیای خارج را افزایش می دهد. فرشاد 
مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد گفت: برآوردها 

نشان می دهد که حداقل طی سه دهه اخیر اگر نظام تصمیم 
گیری ما روایت و آگاهی تاریخی را جدی می گرفت بیش از ۷۰ 
درصد خطاهای سیاستی که باعث فاجعه شده بودند، به وجود 
نمی آمدند. متاسفانه الان با دستکاری موقعیت ها روبرو هستیم 
یعنی آنهایی که به هر دلیلی با جمهوری اسلامی مشکل دارند این

حکم جالب قاضی برای یک متهم حوادث آبان
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استاندار قم با بیان اینکه توسعه توریست درمانی اولویت نظام سلامت قم است، گفت: 
زمینه پذیرش بیماران خارجی در قم بسیار بالا بوده و می تواند به یکی از شاخص های اصلی 
درآمدزایی و توسعه استان تبدیل گردد. بهرام سرمست روز شنبه درآیین افتتاح طرح های 

درمانی قم بیان کرد: سالانه بیش از سه میلیون مسافر خارجی به این استان سفر می کنند.
وی اضافه کرد: برای استفاده از ظرفیت بیماران خارجی باید زیرساخت های سلامت در 
سطح استان ایجاد شود. استاندار قم عنوان کرد: باید از ظرفیت بخش خصوصی استان 
و مجمع خیرین سلامت در توسعه طرح های درمانی به ویژه در بخش بیماران بین الملل 
استفاده شود. وی اظهار داشت: همچنین قم به این دلیل که هر سال میزبان بیش از ۲۰ 
میلیون زائر ایرانی است هم باید به مرکزی مهم ومجهز برای درمان عموم هموطنان تبدیل 

گردد. سرمست تصریح کرد: به واسطه وجود مراجع تقلید انگیزه و روحیه خیرخواهی در

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی:گفت: قم به دلیل حجم زیاد مسافران به 
ورودی به این شهر می تواند به یکی از قطب های گردشگری تبدیل شود. علی اصغر مونسان 
روز شنبه درجلسه ستاد بازآفرینی پایدار شهری استان قم با اشاره به الگو گرفتن از مشارکت 
بازاریان و اصناف شهرهایی مانند تبریز، یزد و اراک اظهارداشت : بازار کهنه از مناطق تاریخی 
استان قم است و برای بهسازی و مرمت آن باید بازاریان هم ورود کنند چرا که با توجه به 
تحریم، بودجه میراث فرهنگی محدود است و شرایط بودجه هم مطلوب نیست. وی افزود: 
با توجه به اعتباراتی که برای بازآفرینی وجود دارد استان ها برای مناسب سازی بافت تاریخی 
و بهسازی آن می توانند از این اعتبارت بهره مند شوند. وی همچنین اظهار کرد: به اعتقاد ما 
مدیریت شهری باید در اختیار شهرداری ها باشد و در این زمینه باید نگاه مدیران شهرداری 

نسبت به بازآفرینی های شهری مترقی تر شود. مونسان بیان داشت: قم به دلیل حجم زیاد

استاندار درآیین افتتاح طرح های درمانی قم :

توریست درمانی اولویت نظام سلامت قم است
مونسان درجلسه ستاد بازآفرینی پایدار شهری استان قم:

قم می تواند به یکی از قطب های گردشگری تبدیل شود

باید قوی شویم 
تا جنگ نشود و تهدید 
دشمن تمام شود

سخنگوی سپاه پاسداران تشریح کرد

آیین های اربعین شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی

48

وزن کشی انتخاباتی میان اصولگرایان

رهبر انقلاب در دیدار فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی ارتش؛

 تحریم می تواند عامل نجات کشور از وابستگی به نفت شود

نیروی هوایی تهدید را تبدیل به فرصت کرده است

به دنبال تهدید هیچ کشور و ملتی نیستیم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور:

۳۱ هزار نفر در کشور استخدام می شوند

معاون اول رییس جمهوری بر ضرورت تلاش برای بهبود وضعیت 
معیشتی مردم به خصوص اقشار ضعیف جامعه تأکید کرد و آن را 
مهمترین وظیفه دولت در شرایط کنونی دانست.  اسحاق جهانگیری 
ادوار  وزرای  مجمع  اقتصادی  کمیسیون  اعضای  دیدار  جلسه  در 
گذشته ضمن تبریک ایام دهه فجر با تاکید بر اینکه برای اداره کشور 
و حفظ منافع ملی باید از جان و آبرو مایه گذاشت، بر ضرورت تلاش 
برای بهبود وضعیت معیشتی مردم به خصوص اقشار ضعیف جامعه 

تأکید کرد و آن را مهمترین وظیفه دولت در شرایط کنونی دانست.

در  همکاری  گفت:  عدالت  و  رفاه  پیشرفت،  جبهه  عضو  بیادی، 
امور سیاسی برای رسیدن به همگرایی  و ائتلاف یک لوازمی دارد تا 
بتواند به اهداف علیه منتهی شود. متاسفانه شورای ائتلاف از همان 
روزهای ابتدایی فاقد این لوازم بود. گمانه زنی ها درباره چند لیست 
بیرون آمدن از اردوگاه اصولگرایی درحال محقق شدن است، لیست 
مستقل پایداری ها درحال قطعی شدن است و حالا جبهه پیشرفت، 
رفاه و عدالت هم اعلام کرده در این انتخابات با لیست مستقل حاضر 
خواهند شد. حسن بیادی عضو شورای مرکزی این جبهه درباره علت

معاون اول رییس جمهوری:

 بهبود وضعیت معیشتی مردم  مهمترین 
وظیفه دولت است

حسن بیادی:

جبهه پایداری به شورای ائتلاف 
نامهربانی کرد
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شاخصه های مجلس کارآمد
انعکاس کل ملت  برای  آیینه ای  باید  مجلس شورای اسلامی 
ایران باشد؛ کل ملت ایران یک دست نیستن زیرا احزاب، گروه ها 
و جناح های مختلف فکری دارند. مجلس زمانی می تواند انعکاس 
ملی نظرات باشد که از همه گروه ها و اقشار در آنجا نماینده حضور 
داشته باشد در غیر این صورت اگر مجلسی یک دست شکل بگیرد، 

فقط خواسته های جمع خاصی از ملت ایران در مجلس مطرح می شود که این گونه نمی تواند منافع 
کل ملت را تامین کند.  در این شرایط به نظر می رسد باید تنوع افکار و اندیشه ها در مجلس را حفظ 
کنیم زیرا مجلسی می تواند در رأس همه امور باشد که بتواند تصمیم کلان ملی را ارائه و این مجلس 
می تواند مشکلات ملی را حل کند. یک مجلس یک دست دوباره اتفاق ها و تفرقه هایی را در کل نظام 

مدیریت کشور ایجاد خواهد کرد.
در همین حال در بین کاندیداهایی که تایید صلاحیت شده اند، برخی چهره های ژورنالیستی 
دیده می شوند که اکنون نمی توان درباره بررسی عملکرد آنها در مجلس شورای اسلامی در صورتی 
که رای بیاورند، اظهارنظر کرد اما آنچه روشن است، نماینده مجلس باید در یکی از رشته های مورد نیاز 
کشور دانش و تخصص داشته باشد. نماینده ای که ژورنالیست بوده این تخصص به معنای دانستن 
اقتصاد، صنعت و کشاورزی نیست زیرا مسائل کلان مانند اقتصاد، صنعت، سیاست داخلی و سیاست 
بین الملل امروزه در دنیای جدید براساس دانش و تخصص پی ریزی می شوند. افرادی که وارد مجلس 
و کمیسیون های تخصصی می شوند، باید از این دانش ها برخوردار باشند. اگر مجلس پر سروصدا اما 

توخالی باشد، مجلسی که بتواند مشکلات کشور را برطرف کند، نخواهد بود.
یک مساله در ارتباط با انتخابات مجلس وجود دارد که مردم باید به آن توجه داشته باشند. به 
طورمعمول در هنگام انتخابات برخی از کاندیداها شعارهای آرمان گرایانه و بلندپروازانه بسیاری را 
مطرح می کنند اما زمانی که به مجلس می روند و به کرسی مجلس می رسند، متوجه می شوند که 
واقعیت چیز دیگری است و آن آرمان ها و شعارهای بلندپروازانه را نمی توانند انجام دهند. بنابراین این 
شعارها بیشتر برای جلب آرای مردم است. مردم باید آگاه باشند و فریب این شعارها را نخورند و ملاک 
را دانش و تخصص نمایندگان قرار دهند و افرادی را انتخاب کنند که بتوانند یک قدم کشور را به سمت 

پیشرفت ببرند. 
*استاد حوزه و دانشگاه

سخنگوی جبهه پایداری انقلاب اسلامی:

هیچگاه عضو ائتلاف نبودیم که حالا 
خارج شویم

سخنگوی جبهه پایداری انقلاب اسلامی گفت: تعجب می کنیم که وقتی مدلی وحدت را مطرح 
کرده ایم و بر اساس آن پیش آمده ایم حالا صحبت از وحدت شکنی جبهه پایداری مطرح می شود 
و برای این که آن را جا بیاندازند به یک حرف خلاف واقع استناد می کنند که خروج جبهه پایداری از 

شورای ائتلاف است. 
مجید متقی فربا اشاره بیان این که »جبهه پایداری برای رسیدن به وحدت گفتمانی و فراگروهی و 
خارج از مؤلفه های سهمیه بندی، مدلی را ارائه کرد که وحدت را در ۴ سطح دنبال می کرد«، توضیح 
داد: اولین سطح وحدت این بود که جریان هایی که در دایره نیروهای انقلاب شناخته می شوند، در 
آستانه انتخابات یکدیگر را تخریب نکنند؛ چراکه وقتی گروه هایی، هم را قبول دارند باید به این سمت 

بروند که از تخریب یکدیگر جلوگیری کنند.
تقی فر ادامه داد: در مقابل استدلال جبهه پایداری درباره وحدت در سه سطح، هیچ جوابی از سوی 
دوستان نیامده و شاهد فشار به کاندیداها هستیم که این موضوع در آستانه انتخابات، نگران کننده 
است. در حالی که ما باید بر اساس شاخص های انقلاب به سمت وحدت حرکت کنیم و از سلایق 

فردی تنازل کنیم، برخی اهداف دیگری را دنبال می کنند.
وی با بیان این که »وحدت بر اساس اشتراک بالای دو لیست در حال تحقق است«، تصریح کرد: 
هرنوع خبرپراکنی و خبر کذب که به وحدت در این سطح، آسیب بزند، به وحدت اصلی آسیب می زند.
وی سطح نخست وحدت را یک وحدت حداقلی دانست و درباره سطح دوم بعدی آن، گفت: طبق 
این مدل، وحدت در سطح دوم، تعیین شاخص ها را شامل می شود. یعنی شاخص های کاندیدای 
مطلوب، بین اعضای جریان انقلاب تبادل شود. سخنگوی جبهه پایداری با تأکید بر این که »فارغ 
از اسامی و درجه بندی نامزدها، باید به اصل وحدت گفتمانی توجه کنیم«، تصریح کرد: هر فردی 
که در یکی از گروه های جریان انقلاب قرار دارد و نمرات مطلوب را طبق شاخص ها کسب نمی کند و 
 ـدرجه دو به نامزدها  فاقد حداقل هاست باید از آن فرد گذر کنیم و نباید نگاه سهمیه ای و درجه یک ـ

داشته باشیم.
متقی فر افزود: البته رأی آوری هم یکی از معیارهای مهم در بستن لیست است، ولی معتقد هستیم 
در بین دو لیست ۹۰ و ۶۰ نفره، افرادی وجود دارند که بتوان به یک لیست با اشتراک بالا و یا حتی 

به لیست واحد رسید.

وزیر فرهنگ:

افق ایران را وسیع تر ببینیم
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در واکنش به گفت وگوی برنامه تلویزیونی شوکران با استاد احمد 
مهدوی دامغانی در پیامی در صفحه اجتماعی توئیتر خود نوشت: افق ایران را وسیع تر ببینیم و دارایی 

علمی، فرهنگی ایران را در جغرافیایش محصور ندانیم. 
سیدعباس صالحی عصر شنبه در این پیام افزوده است: بازپخش گفتگو با استاد ارجمند دکتر 

احمد مهدوی دامغانی را در برنامه شوکران دیدم و لذت بردم.
وی ادامه داده است: افق ایران را وسیع تر ببینیم و دارایی علمی، فرهنگی ایران را در جغرافیایش 
محصور ندانیم. آغاز خوبی است. می توان هزاران دانشمند ایرانی در جهان را افتخار این کهن بوم دید 

و ارج نهاد.

آیت الله محسن غرویان*

محسن رضایی در گفت وگو با المیادین: 

ایران در عین الاسد، حیثیت آمریکا را 
موشک باران کرد 

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت وگو با یک شبکه لبنانی، با بیان اینکه رئیس جمهور 
آمریکا در بن بست قرار گرفته، پاسخ موشکی ایران به ترور سردار سلیمانی را »موشکباران حیثیت 

آمریکا« توصیف کرد. 
»محسن رضایی« دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت وگو با شبکه خبری المیادین، گفت،  
آمریکا در مقابل ایران به بن بست رسیده و به همین دلیل، شخصی مانند سردار قاسم سلیمانی را ترور 
کرد.   رضایی در این مصاحبه که مشروح آن تا ساعتی دیگر از شبکه المیادین پخش خواهد شد، 
گفت، رژیم صهیونیستی، آمریکا را در این بن بست قرار داده است.  دبیر مجمع با بیان اینکه »به نظر 
من اسرائیل و بعضی کشورهای دیگر آقای ترامپ را در مسیری بدون برگشت انداختند« وضعیت فعلی 

آمریکا را »بن بست« توصیف کرد که »راه رفت و برگشت ندارد«.
رضایی گفت، »وضعی که الآن ترامپ دارد وضع بدون برگشت است. شاید ترامپ فکر می کرد اگر 
برجام را پاره کند ما تسلیم می شویم اما نشدیم. بعد آمد تحریم های اقتصادی را تشدید کرد و دید به 
نتیجه نرسید، به این فکر بود که عقب برود یا جلو. هر دو راه برایش بسته بود. در حقیقت شهادت برادر 
قاسم سلیمانی ریسکی بدون برآورد دقیق نظامی بود. او فکر می کرد اگر قاسم سلیمانی را شهید کند، 
ایران کاری نخواهد کرد«. رضایی افزود: امروز که ایران پاسخ داده، بهترین راه را آن دیده که فعلا کاری 
انجام ندهد؛ ولی نتیجه کارش این شد که آمریکایی ها تقریبا برای اولین بار در تاریخ ایران به طور 
رسمی وارد جنگ نظامی با ما شد؛ البته جنگ ها دیگر جنگ های تمام عیار نیست، یک عملیات در 
مقابل یک عملیات، آنها یک عملیات انجام دادند و ما هم حیثیت آمریکا را موشک باران کردیم واقتدار 

او را در منطقه تمسخر کردیم.

فرمانده نیروی انتظامی :

دشمنان توطئه های پیچیده تری برای کشور 
طرح ریزی می کنند

فرمانده نیروی انتظامی با بیان اینکه در گام دوم انقلاب باید محکم و قوی برای عزت روزافزون 
کشور پیش رفت، افزود:  امروز توطئه های پیچیده تری برای کشور طرح ریزی می کنند و باید هوشیار و 

هوشمند باشیم و بار دیگر دشمنان نظام را ناکام و ناامید کنیم. 
سردار حسین اشتری روز شنبه در هفتمین یادواره شهدای دانشگاه علوم انتظامی امین اظهار 
داشت: بر روح بلند و ملکوتی امام خمینی )ره( و ارواح پاک و مطهر شهیدان دوران انقلاب اسلامی، 
دفاع مقدس، مدافعان حریم و حرم، شهدای عرصه نیروی انتظامی درود و رحمت می فرستیم و برای 

مقام معظم رهبری)مدظله العالی( آرزوی طول عمر توام با سلامتی داریم.
وی با تسلیت فرا رسیدن ایام رحلت حضرت ام البنین)س( افزود: برای رزمندگان اسلام و انقلاب 
همواره آرزوی توفیق و سربلندی داریم و یاد و خاطره شهدای جبهه مقاومت به ویژه شهید سپهبد 

»حاج قاسم سلیمانی«، مجاهد شهید »ابومهدی المهندس« و سایر  همراهانش را گرامی می داریم.
عالی ترین مقام انتظامی کشور با بیان اینکه شهادت همکاران عزیزمان در دوران دفاع مقدس و پس 
از آن در جریان انجام ماموریت ها، عزت و افتخاری برای ناجا است، گفت: نیروی انتظامی بیش از 13 

هزار شهید و بیش از 2۰ هزار جانباز تقدیم نظام و انقلاب کرده است.
وی تصریح کرد: حدود هشت هزار شهید از شهدای ناجا در دوران دفاع مقدس و بیش از پنج هزار 
شهید در عرصه نظم و امنیت جان خود را فدا کرده اند تا برای مردم آرامش، آسایش و امنیت به ارمغان 
بیاورند؛ بسیاری از این عزیزان، در مقابله با اشرار، گروه های ضدانقلاب، قاچاقچیان و ... به شهادت 

رسیده اند.
سردار اشتری یادآور شد: تقدیم شهدای بسیار در راه دفاع از امنیت و نظم کشور بیانگر این مهم 

می باشد که نیروی عظیم انتظامی، این نهاد مقدس، با شهدا پیمان بسته و راه آنها را ادامه می دهد.

رئیس راهورناجا  خبر داد

تمدید مهلت تقسیط جرایم رانندگی 
تا پایان سال

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا  گفت :مالکان وسایل نقلیه ای که به علت تخلف با مبالغ 
بالای یک میلیون تومان در پارکینگ توقیف هستند می توانند تا پایان سال از فرصت تقسیط جرایم 

استفاده کنند.
سردار سید کمال هادیانفر در خصوص خودروهای توقیفی و تقسیط جرایم اظهار کرد: مالکان 
وسایل نقلیه ای که به علت تخلف با مبالغ بالای یک میلیون تومان در پارکینگ توقیف هستند 
می توانند تا پایان سال از فرصت تقسیط جرایم استفاده کنند. سردار هادیانفر در این باره افزود: مهلت 
طرح تقسیط تا پایان دی بود که به علت درخواست هموطنان به مناسبت سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی این مهلت تا پایان اسفند ۹۸ تمدید شد و هموطنان می توانند از این تسهیلات که فرصت 

یک ساله را برای پرداخت جرایم فراهم می کند استفاده کنند.
وی در خصوص اینکه این تسهیلات شامل چه کسانی می شود گفت: این تسهیلات با هدف 
ترخیص خودروهای توقیفی متعلق به اقشار ضعیف که برای امرار معاش از آن استفاده می کنند در 
نظر گرفته شد، بنابراین اساساً این امکان برای جرایم بالای یک میلیون تومان اجرا شد که تاکنون 

بالغ بر ۵۰ هزار وسیله نقلیه ترخیص شده اند و بر اساس فرم تعهد یک سال فرصت پرداخت دارند.
 رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا با اشاره به دلایل مختلف توقیف خودروها گفت: حدود ۶۰۰ 
هزار وسیله نقلیه به دلایل مختلف از جمله قضائی در سراسر کشور توقیف هستند که از این تعداد 
حدود 1۰۰ هزار وسیله نقلیه به علت جرایم بالا توقیف هستند. با توجه به اینکه تنها این بخش از 
توقیف ها در حوزه اختیارات راهور است تنها در این بخش امکان رفع توقیف وجود دارد و کسانی که 
به دلیل شاکی خصوصی، دستورات قضائی یا هزینه بالای پارکینگ قادر به رفع توقیف نیستند در 

حوزه اختیارات راهور نیست.
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انقلاب اسلامی
 چهل سال قوی و عزتمند

 انقلاب اسلامی ایران ۴۰ سال با عزت و اقتدار به حرکت 
شتابان خود ادامه داده و همواره دشمنان را ناامید کرده 

است. مروری بر حوادث و جریانات داخلی و خارجی به خوبی گواهی بر عظمت انقلاب 
اسلامی ایران در ایستادگی قدرتمندانه و با عزت در طول ۴۰ سال بوده است:

- امام بزرگوار با دست خالی در مقابل رژیم 2۵۰۰ ساله شاهنشاهی قدرتمندانه مبارزه 
نمود و عزتمندانه انقلاب اسلامی را به پیروزی رساند و با شعار نه شرقی، نه غربی، 

جمهوری اسلامی، با قدرت و عزت در برابر شرق و غرب ایستادگی کرد.
- ملت بزرگ ایران اسلامی در مقابله با جنگ تجاوزگرانه صدام، هشت سال قدرتمندانه 
و با عزت جنگید و سرانجام پیروز شد. جنگی که تمام کشورهای منطقه از صدام حمایت 
و پشتیبانی مالی می کردند و تمام کشورهای غربی تجهیزات و سلاح در اختیار عراق قرار 

می دادند و از صدام متجاوز در شورای امنیت حمایت می کردند.
- در طول ۴۰ سال سیاست ایران در مقابله با تحریم ها و محاصره اقتصادی قدرتمندانه 

و باعزت بوده است
علی رغم فشار اقتصادی شدید دشمن، انقلاب اسلامی هرگز از خود ضعف و انفعال 
نشان نداد و با اعتماد و تکیه بر توانمندی های داخلی و بی اعتمادی به دشمن با قدرت و 

عزت تحریم ها را مهار و دشمن را ناکام کرد.
- در حوادث داخلی همچون ترور، ایجاد آشوب و اخلال، فتنه ۸۸ و … مردم ایران با 
قدرت و عزت از آرمان ها و اهداف انقلاب اسلامی دفاع کردند و در مقابل تروریسم ها، 

آشوبگران و فتنه انگیزان ایستادگی کرده و می کنند.
حضور قدرتمندانه و با عزت مردم در راهپیمایی یوم الله 22 بهمن و انتخابات و یوم 
الله های دیگر در طول این چهل سال جلوه دیگری از اقتدار و عزت انقلاب اسلامی ایران 

است.
- بدون تردید ریشه این قدرت و عزت در ایمان، تقوا، خداترسی و توکل بر خدا، رهبری 
حکیمانه و الهی امام )ره( و مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، وحدت، اتحاد و بصیرت 
مردم و پیشرفت های علمی، نظامی، اجتماعی و خون شهیدان والامقام همچون شهید 
حججی و شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی است که انقلاب اسلامی از آن برخوردار 

بوده است.
- قطعاً مردم ایران در دو آزمون بزرگ در پایان سال جاری یعنی راهپیمایی یوم الله 
22 بهمن و انتخابات مجلس شورای اسلامی قدرت و عزت خود را به نمایش خواهند 
گذاشت و با حضور پرشور، انقلابی و با بصیرت خود به دنیا ثابت خواهند کرد که هرگز 
در برابر دشمنان تسلیم نخواهد شد و از آرمان ها و منافع خویش حفاظت خواهند کرد، 
چه انتظار رهبر حکیم و فرزانه انقلاب اسلامی آن است که قوی باشید و مجلس قوی 
تشکیل بدهید و پاسخ به دشمنی های دشمن کاری قوی، جهادی و حساب شده است.
* استاد حوزه علمیه قم

معاون اول رییس جمهوری:

 بهبود وضعیت معیشتی مردم
 مهمترین وظیفه دولت است

معاون اول رییس جمهوری بر ضرورت تلاش برای بهبود وضعیت معیشتی مردم به 
خصوص اقشار ضعیف جامعه تأکید کرد و آن را مهمترین وظیفه دولت در شرایط کنونی 

دانست. 
اسحاق جهانگیری در جلسه دیدار اعضای کمیسیون اقتصادی مجمع وزرای ادوار 
گذشته ضمن تبریک ایام دهه فجر با تاکید بر اینکه برای اداره کشور و حفظ منافع ملی 
باید از جان و آبرو مایه گذاشت، بر ضرورت تلاش برای بهبود وضعیت معیشتی مردم به 
خصوص اقشار ضعیف جامعه تأکید کرد و آن را مهمترین وظیفه دولت در شرایط کنونی 
دانست. معاون اول رییس جمهوری با اشاره به شرایط سخت بودجه و کاهش درآمدهای 
دولت، از اهتمام ویژه دولت برای تامین ارز مورد نیاز کالاهای اساسی خبر داد و اظهار 
داشت: قدرت خرید مردم دوبار در دهه ۹۰ یکی در سال های ۹۰ و ۹1 و دیگری در 
سال های ۹۷ و ۹۸ به دلیل شوک تورمی با کاهش جدی مواجه شد و امروز یکی از 
مهمترین رسالت ها و وظایف دولت رسیدگی به وضعیت معیشتی مردم است. معاون اول 
رییس جمهوری با اشاره به اینکه امروز کشور در شرایط خاصی قرار دارد و چالش های 
فراوانی پیش روی اداره کشور است، افزود: با وجود آنکه مهمترین منبع درآمدی دولت 
یعنی منابع حاصل از فروش نفت به میزان چشمگیری کاهش یافته است اما به پشتوانه 
صادرات غیرنفتی و فعالیت بخش خصوصی، اقتصاد کشور روی پای خود ایستاده و از 
ثبات نسبی قابل قبولی برخوردار است و شاهد مثبت شدن شاخص رشد در بخش های 
مختلف از جمله بخش کشاورزی و صنعت هستیم. جهانگیری با یادآوری دشمنی دیرینه 
آمریکا با ملت ایران، به ترور شهید سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی اشاره و خاطرنشان 
کرد: جنایت آمریکا در ترور این سردار بزرگ اسلام و پذیرش مسئولیت آن اقدامی بی 
سابقه از سوی آنها بود که بیانگر اوج دشمنی و خصومت آمریکا با ملت ایران است. معاون 
اول رییس جمهوری همچنین با اشاره به بدعهدی های آمریکا و خروج غیرقانونی این 
کشور از برجام گفت: با وجود آنکه در طی سالیان گذشته هیچ گونه مذاکره ای حتی 
در سطح کارشناسی با آمریکا وجود نداشت، اما در این دوره با مجوز مقام معظم رهبری 
مذاکرات هسته ای با این کشور انجام شد اما رییس جمهور جدید این کشور در اقدامی 
غیرقابل پیش بینی تمام مذاکرات و توافقات را زیرپا گذاشت و از برجام خارج شد. 
جهانگیری تاکید کرد: رییس جمهوری فعلی آمریکا فردی غیرقابل پیش بینی است که 
به هیچ توافق و عهدی پایبند نیست و بنابراین ما هیچ راهی جز مقاومت در برابر زیاده 

خواهی های آمریکا نداریم.

سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس :

مردان فاقد توانایی مالی ازدواج نکنند
سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس، با بیان اینکه تعیین مهریه در قالب 
عندالاستطاعه باعث کاهش میزان آن می شود تاکید کرد که مردانی که از توانایی مالی 
لازم برای اداره زندگی برخوردار نیستند، ازدواج نکنند تا برای دستگاه قضایی بحران 
ایجاد نکنند.  حسن نوروزی  در مورد انتشار خبری مبنی بر تصمیم قوه قضائیه برای 
ارسال لایحه ای جهت تغییر عندالمطالبه بودن مهریه به عندالاستطاعه، گفت: این اقدام 
خوبی است که در راستای تدوین طرح کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس صورت گرفته 
است، کما اینکه در آن آورده ایم که زندان برای محکومیت ها و مطالبات مالی از جمله 
مهریه ممنوع است. نماینده مردم رباط کریم و بهارستان در مجلس شورای اسلامی، 
ادامه داد: در این طرح به این نکته اشاره شده است که میزان مهریه باید به صورت نقدی 
و بلافاصله بعد از عقد پرداخت شود. وی تصریح کرد: منظور از عندالاستطاعه این است 
که فردی هزار سکه برای مهریه تعیین نکرده و پرداخت آن را به آینده موکول نکند، چرا 
که این روش آغازی برای پایه گذاری جنگ بین زن و شوهر است. نوروزی خاطرنشان 
کرد: هم اکنون زنان بعد از بروز اختلاف برای دریافت مهریه عندالمطالبه اقدام می کنند 
و همسر خود را که قادر به پرداخت آن نباشد، زندانی می کنند. وی بیان کرد: اگر مهریه 
عندالاستطاعه باشد و همان زمان عقد پرداخت شود، مرد مطابق با توانایی خود میزان 
آن را تعیین کرده و پرداخت می کند.  این نماینده مردم در مجلس دهم، در پاسخ به این 
پرسش که مردانی که در زمان عقد توانایی پرداخت هیچ مبلغی به عنوان مهریه را نداشته 
باشند چگونه باید این دین خود را ادا کنند، تاکید کرد: مردانی باید ازدواج کنند که درآمد 
کافی برای اداره یک زندگی را داشته باشند و خانواده آنها نیز شرایط حمایتشان را داشته 
باشند تا در پی ازدواج برای دستگاه قضایی بحران ایجاد نکنند. سخنگوی کمیسیون 
قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه وقتی مهریه عندالاستطاعه باشد 
زندگی به درستی شروع می شود، یادآور شد: تعیین مهریه عندالمطالبه و اثبات اعسار 
توسط مردم به معنای جنگ است، ضمن اینکه عندالاستطاعه باعث کاهش میزان مهریه 

شده و شرایط آغاز زندگی مشترک بر اساس عقلانیت را فراهم می کند.

رئیس کتابخانه ملی:

کتابخوانی ابزار مقابله با جهل
 آفت جامعه اسلامی است 

 رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی، آفت جامعه اسلامی را جهل و علم و دانش را 
توسعه دهنده جوامع دانست و گفت: اگر می خواهیم شاهد جامعه علمی، فرهنگی، 

فرهیخته و جامعه ای بدون جهل باشیم،  کتابخوانی ابزاری برای این توسعه است. 
اشرف بروجردی عصر شنبه در آیین معرفی پایتخت کتاب سال ایران در تالار همایش 
های کتابخانه ملی ایران، اظهارکرد: در جمهوری اسلامی ایران نگاه به فرهنگ یک نگاه 
عمیق و فراگیر بوده و هست، افت و خیز البته وجود داشته است اما تلاش ها جهت 
شناساندن عرصه فرهنگ به نسل آینده همواره بوده، چه در قالب آموزه هایی در بیان 
صاحبان فرهنگ و چه در مفاهیم فرهنگی که منتقل می شود. وی با بیان اینکه انقلاب 
اسلامی ایران یک انقلاب ایدئولوژیک بود، گفت: ایدئولوژیک بخشی از فرهنگ است و 
فرهنگ را نمی توان از مجموعه اقدامات و تلاش هایی که انجام شده در این سرزمین 
جدا کرد. او همچنین با تاکید براینکه حاصل تلاش ها آموزه هایی است که رفتار ملت 
ایران را شکل داده است افزود: هرفردی بر مبنای باور، شناخت و معرفت حرکت می کند 
و شخصیت خود را شکل می دهد. باورهای ما آموزه هایی است که از بزرگان در اختیار ما 
قرارگرفته و به یادگار باقی مانده است و هرکسی به اندازه ظرفیت وجودی و نیز تلاش خود 
از معرفت الهی که برای بشریت گذاشته شده است بهره مند می شود. بروجردی افزود: 
تلاش و گام برداشتن برای آینده این سرزمین مستلزم این است که همه در کنار هم و با 
هم تلاش کنیم تا ایران سرافراز بسازیم و ایران توسعه یافته را به جهانیان عرضه و به نمایش 
بگذاریم. رئیس کتابخانه ملی تصریح کرد: ایجاد شاخص های توسعه ای به دست همه 
کسانی است که اهل فرهنگ، قلم و نوشتار هستند و با خواندن کار خود را آغاز می کنند.

رئیس قوه قضاییه:

بازنگری در مجازات حبس، دستور کار جدی 
قوه قضاییه است

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه »قانون«، ابزار قاضی است و باید در قوانین مربوط به حبس بازنگاه 
جدی شود،  گفت: به دنبال ایجاد تعادل در این موضوع هستیم و بازنگاه درباره حبس در دستور 

کار قوه قضاییه قرار گرفته است.
به گزارش اداره کل روابط عمومی قوه قضاییه، اعضای »کمیسیون وزرای دادگستری و معاونان 

پارلمانی و  حقوقی ادوار« شامگاه دوشنبه 1۴ بهمن با آیت الله سید ابراهیم رئیسی دیدار کردند.
رئیسی در این دیدار با بیان اینکه اگر بر روی »محوریت قانون« توافق نکنیم کار سخت می شود، 
تاکید کرد: باید همه جریانات، توافق کنند که کشور در همه حوزه ها بر اساس »قانون« پیش برود و 
همه حقوق را رعایت کنند. البته این به منزله آن نیست که قانون در همه جا کامل است بلکه منظور 

این است که »قانون ناقص« بهتر از بی قانونی و »رفتار سلیقه ای« است.
رئیس قوه قضاییه یکی از دستور کارهای ضروری مجلس یازدهم را بازنگری در برخی مواد آیین 
دادرسی عنوان کرده و افزود: در بازنگری قوانین، حبس  باید مربوط به جرائمی باشد که واقعا به این 
مجازات نیاز است در غیراینصورت لازم است از مجازات های بازدارنده دیگر غیر از حبس استفاده 

کنیم.
در ابتدای این دیدار اعضای کمیسیون به بیان نقطه نظرات خود در رابطه با دستگاه قضائی 
کشور پرداخته و با استقبال از تأکید قوه قضاییه بر »قانون گرایی و حاکمیت نگاه حقوقی«، نسبت 

به تحولات قوه قضاییه در دوره اخیر ابراز خوش بینی کردند.
گفتنی است در این دیدار آقایان و خانم ها سید علیرضا آوایی، ابراهیم احدی، غلامحسین الهام، 
الهام امین زاده، مصطفی پورمحمدی، محمد اسماعیل شوشتری، سید محمد علی ابطحی، سید 
محمد اصغری، حسین علی امیری، مجید انصاری، فاطمه بداغی، لعیا جنیدی، سید احمد 

موسوی، حضور داشتند.

مدیرکل دفتر امور سیاسی وزارت کشور :

انتخابات نقش اساسی در انسجام ملی
 ایفاء می کند

مدیرکل دفتر امور سیاسی وزارت کشور گفت: امروز جامعه ایران بیش از گذشته نیازمند اتحاد و 
انسجام ملی است و انتخابات باید نقش اساسی در انسجام ملی و هویت ملی ایفاء کند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، »حمید ملانوری« روز شنبه در نشست میز سیاسی با 
حضور معاونین سیاسی، امنیتی و اجتماعی در دفتر امور سیاسی با تاکید بر نقش مسئولان اجرایی 
و سیاسی کشور در ایجاد فضای با نشاط جهت حضور و مشارکت مردم در انتخابات، اظهار داشت: 
امروز جامعه ایران بیش از گذشته نیازمند اتحاد و انسجام ملی است و انتخابات باید نقش اساسی 

در انسجام ملی و هویت ملی ایفاء کند.
مدیرکل دفتر امور سیاسی وزارت کشور افزود: به لحاظ سیاسی، کشور در فضا و شرایط خاصی 
قرار داشته و با توجه به در پیش بودن انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، رصد اوضاع 
و احوال کشور در حوزه سیاسی و تاثیرات آن بر عوامل مختلف که یکی از وظایف سازمانی دفتر 

سیاسی است خود را نمایان می کند.
ملانوری عنوان داشت: یکی از هدف های این دفتر، بررسی نقش مشارکت حداکثری مردم در 
انتخابات برای تامین سرنوشت و توسعه کشور است. از این رو رصد دائمی و تحلیل مسائل مختلف 

آن از اهمیت بیشتری برخوردار است.
وی در ادامه از دست اندرکاران انتخابات، احزاب، گروه ها و فعالان سیاسی خواستار ایجاد فضای 
بانشاط و موثر در جامعه جهت حضور مردم در انتخابات شد و افزود: انتخابات مجلس شورای 
اسلامی از دو بعد بسیار حائز اهمیت است. مدیرکل دفتر امور سیاسی وزارت کشور خاطرنشان 
کرد: بعد اول آن حضور و مشارکت مردم در یکی از صحنه های حساس انقلاب برای حمایت از 
آرمان ها و اهداف انقلاب و بعد دوم اهمیت و جایگاه مجلس بعنوان قوه قانونگذاری و در راس بودن 
مجلس شورای اسلامی است که بدین جهت ایجاد و شکل گیری یک مجلس کیفی از مهمترین 

ابعاد انتخابات اخیر برای حل مشکلات جامعه است.
 

معاون حقوقی اسبق رییس جمهور:

قانون انتخابات باید اصلاح شود
معاون حقوقی اسبق رییس جمهور گفت: عدالت اقتضا می کند که همه گروه های سیاسی 

فرصت برابر برای رقابت و حضور در صحنه انتخابات داشته باشند.
الهام امین زاده در خصوص ردصلاحیت های صورت گرفته از میان نمایندگان فعلی و همچنین 
چهره های سیاسی اظهارداشت : فلسفه این کار که وضعیت صلاحیت مالی و اخلاقی افراد تایید 
شود امر اشتباهی نیست به هر حال این امر که باید یک نماینده پاکدست وارد مجلس شود اهمیت 
دارد و از آنجا که برای همه ملت امکان شناسایی و رصد این مساله وجود ندارد به همین جهت نیاز 

است که نهادی باشد تا بتواند این مساله را ارزیابی کند.
وی در ادامه به چگونگی روند این بررسی ها اشاره و تصریح کرد: شاید بتوان گفت یکی از اهدافی 
که دارم این است که مقررات مربوط به انتخابات را اصلاح کنیم چرا که گاهی در اثر این مساله 
دلگیری و دلخوری هایی به وجود می آید، علیرغم اینکه نباید افرادی که دست درازی به بیت المال 
دارند اجازه ورود به مجلس پیدا کنند اما از طرف دیگر در این زمینه گاهی پیگیری ها و تحقیقات 
ممکن به شکلی صورت بگیرد و افرادی به ناروا چنین مساله ای)ردصلاحیت( برایشان رقم بخورد، 

به نظرم قانون یک مقداری مشکل دارد و لازم است که این فرآیند اصلاح شود.
که  این  و  انتخابات  در  مردم  مشارکت  اهمیت  خصوص  در  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
ردصلاحیت های انجام شده، امکان حضور فعال در انتخابات را از مردم گرفته است، اظهار داشت: 
من فکر می کنم عدالت اقتضا می کند که همه گروه های سیاسی فرصت برابر برای رقابت و حضور 
در صحنه انتخابات داشته باشند و طبق آماری که هست در بین نمایندگان مجلس از هر دو گروه 
اصولگرا و اصلاح طلب تعداد برابری ردصلاحیت شده اند و در بین فعالان سیاسی هم از هر دو 

جناح ردصلاحیت صورت گرفته است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: اگر عدالت باشد مردم خودشان ارزیابی خواهند کرد و می توانند 

مشارکت پرشوری هم در انتخابات داشته باشند.

عضو مجمع نمایندگان استان گیلان  خبرداد

۱۰ هکتار از جنگل های رودبار در آتش سوخت 
عضو مجمع نمایندگان استان گیلان گفت: آتش سوزی جنگل های گیلان کشور منجر به از بین 

رفتن ۸ الی 1۰ هکتار از جنگل های شهرستان رودبار و دهستان بلوکات شد. 
منوچهر جمالی سوسفی  در رابطه با آتش سوزی جنگل های استان گیلان، گفت: جنگل های 
شمال کشور در استان گیلان و بخشی از جنگل های رودبار، دهستان بلوکات، حلمیه جان و ... 
دچار  آتش سوزی شده و حدود ۸ الی 1۰ هکتار از جنگل های این منطقه از بین رفته اما علت وقوع 

آن به صورت دقیق مشخص نشده است.
عضو مجمع نمایندگان استان گیلان با اشاره به اینکه مردم حافظ همیشگی جنگل ها هستند، 
افزود: سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور به تنهایی نمی تواند حافظ تمام جنگل ها و 
مراتع کشور باشد به همین دلیل نگهداری و حراست از آن باید از جانب خود مردم صورت بگیرد. بر 
همین اساس مردم فداکار این منطقه با گذشتن از جان خود وارد میدان شده و برای اطفاء حریق و 
جلوگیری از پیشروی آتش تلاش کردند، اما متاسفانه آتش جنگل ها خاموش نشده و خسارت های 

بسیاری را به مردم تحمیل کرده است.  
نماینده مردم رودبار در مجلس دهم، با انتقاد از برخورد نیروهای سازمان جنگل ها و منابع 
طبیعی با مردم ساکن اطراف جنگل ها، یادآور شد: متاسفانه برخورد نامناسب مسئولان سازمان 
جنگل ها و تشکیل پرونده برای مردم این منطقه به دلیل برخی از رفتارها و اتفاقات سطحی، موجب 
گلایه مندی مردم شده است. بنده هم موافق اجرای قانون هستم اما باید در این شرایط سخت 

اقتصادی، با مردمی که سال ها در این منطقه زندگی  کرده اند، مهربان تر رفتار کنیم.
این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه مردم و روستائیان ساکن در اطراف جنگل ها از 
رفتار و برخورد نیروهای اداره منابع طبیعی، گلایه مند هستند، ادامه داد: یکی از مشکلات عدیده 
روستائیان بر سر محدوده اراضی خود با منابع طبیعی بوده که متاسفانه تاکنون به صورت دقیق 
مشخص نشده  است. بنده معتقدم باید با مردمی که با وجود همه مشکلات پای نظام و انقلابشان 
ایستاده اند و همواره در صحنه حضور داشتند بهتر رفتار کنیم. گلایه و آزردگی مردم از مسئولان 
باعث کاهش حضور آنها در پیشگیری ها و جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و قاچاق چوب شده 

که بسیار نگران کننده است.

ظریف در دیدار با نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در امور سوریه:

راه حل سیاسی، تنها راه حل بحران سوریه است
وزیر امور خارجه، بر آمادگی کامل ایران برای هر نوع همکاری در چارچوب احترام به حاکمیت، 

استقلال، وحدت و تمامیت ارضی سوریه تاکید کرد.
به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، »گیر پترسون« نماینده 
ویژه دبیرکل سازمان ملل متحد در امور سوریه که به تهران سفر کرده است، ظهر دیروز با »محمد 

جواد ظریف« وزیر امور خارجه دیدار کرد. 
در این دیدار، آخرین تحولات سوریه میان وزیر امور خارجه و نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل 

متحد در امور سوریه مورد تبادل نظر قرار گرفت. 
ظریف در این دیدار، با اشاره به راه حل سیاسی به عنوان تنها راهکار حل بحران سوریه بر آمادگی 
کامل ایران برای هر نوع همکاری در چارچوب احترام به حاکمیت، استقلال، وحدت و تمامیت 

ارضی سوریه تاکید کرد.
پترسون نیز در این دیدار دیدگاه خود در خصوص روند سیاسی و دیگر موضوعات مورد علاقه را با 

وزیر امور خارجه ایران مورد تبادل نظر قرار داد.
پترسون علاوه بر دیدار با ظریف، با دیگر مقامات وزارت امور خارجه نیز درخصوص آخرین 

تحولات مربوط به سوریه دیدار و گفت وگو خواهد کرد. 
 

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور:

۳۱ هزار نفر در کشور استخدام می شوند
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور گفت: 31 هزار نفر در سطح 

کشور تا پایان سالجاری استخدام و وارد دستگاه های اجرایی می شوند.
جمشید انصاری ظهر شنبه در حاشیه سفر به چهارمحال و بختیاری و افتتاح بخش اورژانس 
بیمارستان امام علی )ع( فرخ شهر در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در زمستان آزمون استخدامی 

برگزار شد و تا پایان سال مراحل بررسی تمام می شود.
وی عنوان کرد: امید است که تا پایان سال حدود 31 هزار استخدام و وارد دستگاه های اجرایی 

شوند.
آینده هم  بیان کرد: سال  معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور 

ظرفیت های استخدامی مورد بررسی قرار می دهیم و آزمون های استخدامی برگزار می شود.

 رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه ضعیف بودن، دشمن را تشویق به اقدام خواهد 
کرد، بیان کردند: برای آنکه جنگ نشود و برای آنکه تهدید تمام شود، باید قوی شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،  حضرت آیت الله خامنه ای 
فرمانده کل قوا صبح امروز )شنبه( در دیدار فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی و نیروی 
پدافند هوایی ارتش، واقعه 1۹ بهمن سال 13۵۷ را نتیجه اطمینان امام خمینی)ره( 
و مبارزان به وعده الهی دانستند و گفتند: اگر تفکر تخلف ناپذیر بودن وعده الهی در 
جامعه حاکم شود و مسئولان هوشیارانه عمل کنند، تهدیدها به فرصت تبدیل خواهد 
شد و تحریم می تواند عامل نجات کشور از وابستگی به نفت و حل بسیاری از مشکلات 
شود. رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار که در چهل و یکمین سالروز بیعت تاریخی 
همافران نیروی هوایی با امام خمینی)ره( در 1۹ بهمن ۵۷ برگزار شد، این واقعه را 
یک حادثه فراموش نشدنی و اعجاب برانگیز و دارای درس ها و عبرت هایی خواندند و 
افزودند: در دوران رژیم گذشته، نیروی هوایی ارتش یکی از نزدیک ترین نیروها به مرکز 
قدرت و امریکا بود اما رژیم طاغوت، ضربه را از همین نیرو خورد که هیچ گاه تصور آن را 
نمی کرد. حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: براساس آیات قرآنی، خداوند 
از جایی به دشمن ضربه می زند که هیچ گاه انتظار آن را ندارد و مؤمنین نیز از ناحیه ای 
تقویت و حمایت می شوند که انتظار آن را نداشته اند که در فرهنگ دینی، »رزق لا 

یُحتَسَب« یا همان رزقی که در محاسبات مادی جایی نداشته است، نامیده می شود.
یاری  از نصرت  و مؤکداً  آیات قرآنی که صراحتاً  به  با اشاره  انقلاب اسلامی  رهبر 
کنندگان دین خدا یاد شده است، افزودند: باید به این وعده های الهی اطمینان داشت 

و با امید به آینده به حرکت رو به جلو با قدرت ادامه داد.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: اگر چنین تفکر و روحیه ای در هر مجموعه 
و جامعه ایمانی حاکم شود، افراد آن مجموعه با عزم راسخ، تهدیدها را به فرصت تبدیل 
خواهند کرد. همان گونه که نیروی هوایی به رغم تحریم های آمریکا، اکنون علاوه بر 
تعمیر و بازسازی جنگنده ها و هواپیماها، طراحی و ساخت جنگنده را نیز انجام داده 

است.
نیروی هوایی تهدید را تبدیل به فرصت کرده است

ایشان رمز موفقیت و پیشرفت نیروی هوایی را تبدیل تهدید به فرصت، قطع امید از 
بیگانگان و تکیه بر توانایی ها و ظرفیت های داخلی برشمردند و افزودند: این موضوع 
قابل تعمیم به کل کشور است و می توان به رغم تحریم ها که یک حرکت جنایتکارانه 

است، برای کشور فرصت های زیادی را به وجود آورد.
ایشان تأکید کردند: اگر مسئولان هوشیارانه عمل کنند می توان با استفاده از شرایط 

تحریم، اقتصاد کشور را از وابستگی به نفت که عامل مهم بسیاری از مشکلات است، 
نجات داد.

حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: البته برخی افراد با هوش در داخل هیأت حاکمه 
آمریکا متوجه این موضوع هستند و گفته اند نباید بگذاریم ایران اقتصاد بدون نفت را 
تجربه کند و به همین دلیل باید مسیری را باز بگذاریم تا اقتصاد ایران به کلی از پول نفت 
جدا نشود که مسئولان به خصوص مسئولان اقتصادی باید در این خصوص هوشیار 
باشند. ایشان با اشاره به پیچیده تر شدن ابزارها و شیوه های دشمنان خاطرنشان 
کردند: در مقابل، شیوه ها و روش های جمهوری اسلامی نیز پیچیده تر از گذشته 
شده است به گونه ای که اکنون در بخش های گوناگون کشور، روش ها و کارهای کاملًا 
منطقی، پیچیده و پیش رونده ای در جریان است که تأمین کننده عمق راهبردی کشور 

است و دشمن را زمین گیر کرده است.
به دنبال تهدید هیچ کشور و ملتی نیستیم

به ویژه در زمینه دفاعی  بر لزوم قوی شدن کشور در همه جهات  تأکید  با  ایشان 
گفتند: ما به دنبال تهدید هیچ کشور و ملتی نیستیم بلکه به دنبال حفظ امنیت کشور و 

جلوگیری از تهدید هستیم.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه ضعیف بودن، دشمن را تشویق به اقدام خواهد 

کرد، افزودند: برای آنکه جنگ نشود و برای آنکه تهدید تمام شود، باید قوی شد.
نیروی  ارتش،  نیروی هوایی  به ویژه  نیروهای مسلح  الله خامنه ای،  آیت  حضرت 
در  دفاعی  بنیه  تقویت  برای  تلاش  به  را  دفاع  صنایع  سازمان  و  سپاه  هوافضای 
ابعاد مختلف، دقت در پیش بردن کارهای مهم و حداکثر استفاده از ظرفیت ها و 
استعدادها توصیه کردند و گفتند: اگر رؤسای قبلی آمریکا مسیر شیطانی این رژیم 
و  انحراف، جنگ افروزی، فتنه سازی  امروز  زیر پوشش هایی دنبال می کردند،  را در 
طمع آمریکایی ها به داشته های دیگران، علنی و بدون پوشش است و این مسیر باطل 

دشمنان ملت ایران قطعاً محکوم به شکست است.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، امیر سرتیپ نصیرزاده فرمانده نیروی هوایی 
رزم«،  توان  »ارتقاء  ابعاد  در  نیرو  این  برنامه های  پیشرفت  از  گزارشی  بیان  با  ارتش 
»پشتیبانی، فنی و قطعه سازی« و »پویایی سازمان و ارتقاء کیفیت نیروی انسانی« 
گفت: طراحی و ساخت پهپاد، مهمات هوشمند و هواپیمای با سرنشین، تعمیرات 
موتور و قطعات هواپیما، کمک به مناطق سیل زده از طریق پرواز هواپیماهای ترابری و 
راه اندازی آمبولانس هوایی کشور با تجهیز یک هواپیما به امکانات پیشرفته پزشکی از 

جمله فعالیت های نیروی هوایی بوده است.

رهبر انقلاب در دیدار فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی ارتش؛

باید قوی شویم تا جنگ نشود و تهدید دشمن تمام شود
تحریم می تواند عامل نجات کشور از وابستگی به نفت شود

سیداحمد میرعمادی*

عضو حزب اتحاد ملت گفت: بدون شک، رویکرد اداره کشور به صورت تک جناحی نه تنها 
پاسخگو نخواهد بود بلکه ما را وارد چالش هایی می کند که بیرون آمدن از آن زمان و انرژی زیادی 
از کشور می  گیرد. علی تاجرنیا با اشاره به حذف جریان ها در کشور اظهارداشت: هر از چند گاهی 
بخش هایی را حذف می کنیم به حساب اینکه اگر در داخل کشور یک صدایی به وجود آید، انسجام 
شکل می گیرد و بدین ترتیب حذف ها را برای اذهان عمومی توجیه می کنیم. تاجرنیا با اشاره به 
پیامدهای حذف جریان های سیاسی در کشور عنوان کرد: پیامد این مساله خارج کردن بسیاری 
از ظرفیت های مدیریتی نظام و سپردن آنها به دست کسانی است که لزوماً صلاحیت این کار را 

نداشته اند.
 نمونه یکدست شدن حاکمیت دوره احمدی نژاد بود 

عضو حزب اتحاد ملت ایران درباره نتیجه یکدست شدن مجلس و حاکمیت گفت: نمونه 
یکدست شدن حاکمیت را در دوران آقای احمدی نژاد و همچنین تبعات آن را به لحاظ بین المللی 
و اقتصادی دیدیم.  او با اشاره به مشکلات فعلی کشور گفت: امروز حتی بخش عمده ای از 

مشکلاتی که داریم به نوعی به سیاست هایی که در آن زمان مطرح شد برمی گردد.
تاجرنیا در ادامه تاکید کرد: بنابراین، بدون شک، رویکرد اداره کشور به صورت تک جناحی نه تنها 
پاسخگو نخواهد بود بلکه ما را وارد چالش هایی می کند که بیرون آمدن از آن زمان و انرژی زیادی 
از کشور می  گیرد.  این فعال سیاسی اصلاح طلب همراه نبودن دولت و مجلس را مسبب وقوع 2 
اتفاق قلمداد کرد که آن را این طور برشمرد: یا دولت سعی می کند خود را همراه و هماهنگ کند 
که در این صورت با توجه به اینکه طبق عرف، نمایندگان در امور اجرایی هم دخالت می کنند، 
مجبور به تابعیت از آنها می شود. یا بر سیاست های خود اصرار خواهد کرد که باز هم مشکلاتی 
بین دولت و مجلس پیش خواهد آمد. عضو حزب اتحاد ملت ایران در پایان گفت: هنوز به صورت 
جدی حیطه وظایف نهادها تدوین نشده است؛ در اجزای مختلف تداخل مسئولیت  و تداخل 
نهادهای موازی وجود دارد و طبیعتاً این مساله در اواخر دوره دولت منجر به انجام اقداماتی در 
کشور می شود. در نهایت هم آنچه بیشتر آسیب خواهد دید اعتماد مردم به مجموعه و کلیت 

مدیران نظام است فارغ از اینکه در چه نهادی حضور دارند.

علی تاجرنیا:

اداره کشور به صورت تک جناحی چالش  برانگیز است

 سخنگوی سپاه پاسداران آیین های گرامیداشت اربعین 
سردار سرافراز شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی و شهدای 
مقاومت را تشریح کرد و گفت: مراسم چهلم شهادت سردار 
سلیمانی در تهران 2۴ بهمن، در کرمان 2۷ بهمن و سایر 
استان های کشور بین 2۴ الی 2۷ بهمن ماه برگزار می شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه، در آستانه فرارسیدن 
اسلام  سپاه  افتخار  پر  و  سرافراز  سردار  شهادت  اربعین 
سپهبد پاسدار حاج قاسم سلیمانی و دیگر شهدای مقاومت 
در جنایت تروریستی رژیم متجاوز آمریکا در بغداد، سرتیپ 
دوم پاسدار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی 

کل سپاه آیین های گرامیداشت این عزیزان را اعلام کرد.
سخنگوی سپاه، تلاقی 22 بهمن با ایام چهلم شهید 
حاج قاسم سلیمانی را معنادار و الهام بخش و بنا به فرمایش 
مقام معظم رهبری زمینه ساز انگیزه مضاعف مردم برای 

بهمن   22 شکن  دشمن  راهپیمایی  در  عظیم  حضور 
شریف  کرد.  توصیف  اسلامی  انقلاب  پیروزی  جشن  و 
اسلامی  ایران  قدرشناس  و  شریف  ملت  داشت:  اظهار 
علاوه بر تکریم و تجلیل از شخصیت و نقش آفرینی های 
ماندگار، امنیت آفرین و درس آموز سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی در راهپیمایی حماسی و بزرگ 22 بهمن ماه ۹۸ 
در آیین های ویژه چهلمین روز شهادت آن سردار آسمانی 
و پرافتخار در تهران و سایر شهرهای کشور شرکت و یاد، 
خاطره و آرمان های بلند وی را گرامی خواهند داشت. وی 
افزود: براساس برنامه ریزی ها و هماهنگی های به عمل آمده 
مراسم چهلم شهید سردار سلیمانی و همراهان شهیدش 
در تهران در روز پنجشنبه 2۴ بهمن ماه پس از نماز مغرب و 
عشاء با حضور اقشار و آحاد مختلف مردم در مصلای بزرگ 
امام خمینی)ره( برگزار می شود. سخنگوی سپاه پاسداران 

و  همچنین درخصوص برگزاری مراسم مشابه در کرمان 
دیگر شهرهای کشور گفت: مراسم ویژه شهید سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی و همراهان در کرمان در روز 2۷ بهمن ماه 
و در سایر مراکز استان ها و شهرهای کشور نیز بین 2۴ تا 
2۷ بهمن ماه متناسب با شرایط و برنامه ریزی های استانی 
برگزار خواهد شد. شریف تاکید کرد: به فضل الهی مردم 
بصیر، انقلابی و قدرشناس ایران اسلامی با حضور پرشکوه 
و اجتماع عظیم در راهپیمایی 22 بهمن و اربعین سردار 
سلیمانی و همچنین حضور در آیین های گرامیداشت آن 
شخصیت ارجمند و تربیت یافته در مکتب انقلاب اسلامی 
و ولایت فقیه، بار دیگر عزم و اراده راسخ خود در پای بندی به 
ارزش ها و آرمان های انقلاب و تداوم راه شهیدان انقلاب، 
دفاع مقدس و مدافعان حرم و پاسداری از خط مقاومت را به 

رخ جهانیان خواهند کشید.

سخنگوی سپاه پاسداران تشریح کرد

آیین های اربعین شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی

مدیرعامل موسسه حقوقی عدالت از طرح دعوای ۴۸ خانواده شهدای مدافع حرم 
علیه ترامپ خبر داد .

»سیدمحمدرضا موسوی فرد« روز شنبه در نشست خبری تبیین دعوی حقوقی 
خانواده مدافعان حرم علیه آمریکا اظهار داشت: بر اساس قوانین بین الملل تصمیم 
گرفتیم که از برخی مقام های آمریکایی و در راس آن دونالد ترامپ و کسانی که در 
ترور حاج قاسم سلیمانی نقش داشته اند، شکایت کنیم. به گفته وی،ما به عنوان یک 
موسسه حقوقی  فعالیت پژوهشی داریم، برخی خانواده های شهدای مدافع حرم از ما 
خواستند که از برخی مقامات آمریکایی به دلیل نقش ایالات متحده در شکل گیری 
داعش و گروه های تروریستی شکایت کنند. وی عنوان کرد: ما وارد فاز مطالعاتی در این 
حوزه شدیم و به  ابعاد متعددی از نقش آمریکا در ایجاد گروه های تروریستی تکفیری 
تحت لوای جنگ های نیابتی دست یافتیم. مدیرعامل موسسه حقوقی نوین عدالت 
جاهد با اشاره به فرمایش رهبری در موضوع انتقام سخت، افزود: هر ایرانی موظف 
است بر حسب وظیفه و تخصص خود به تحقق دفاع سخت مبادرت کند و اقدامی 
که ما از لحاظ حقوقی پیگیری می کنیم نیز وظیفه ما به عنوان فعالان حقوقی بوده 
و لبیک به فرمایش مقام معظم رهبری است.   موسوی فرد خاطرنشان کرد: براساس 
قوانین داخلی کشور از سال ۹۰ ما مبانی حقوقی برای پیگیری اتباع آمریکا که علیه 

منافع کشورمان اقدام انجام داده اند را در دادگاه های داخلی داریم.
وی اضافه کرد: بر این اساس ۴۸ خانواده مدافع حرم در این طرح دعوی هستند و 
این دادخواست بعد از ترور شهید سردار سلیمانی بسیار مطرح شد.مدیرعامل موسسه 
حقوقی نوین عدالت خاطرنشان کرد: رییس جمهوری تروریست آمریکا بعد از ترور 
شهید سلیمانی پرچم آمریکا را در توییت خود منتشر کرد و همین موضوع سبب شد، 
تا خانواده های مدافع حرم بر خواسته خود بیشتر پافشاری کرده و خواستار محاکمه 
ترامپ در دادگاه شدند. موسوی فرد اضافه کرد: طرح دعوی ما براساس طرح مسئولیت 
مدنی است و تلاش ما برای به محاکمه کشاندن مسئولین آمریکایی در دادگاه صالحه 
است و انتظار داریم که رییس قوه قضائیه روند این پرونده را تسریع بخشیده و دادرسی 
عادلانه ای را در دادگاه ویژه انجام دهند. وی گفت: سربازان ما براساس دعوت دولت 
مرکزی کشورهای عراق و سوریه به این کشورها بر اساس منشور سازمان ملل رفته 
بودند و به فرماندهی آنها کمک مستشاری می کردند. رییس جمهوری روسیه نیز در 
سخنرانی خود در سازمان ملل متحد برای حضور نیروهای نظامی کشورش در سوریه 
نیز به همین موضوع اشاره کرد. مدیرعامل موسسه حقوقی نوین عدالت جاهد ادامه 
داد: ما امیدواریم بتوانیم که اقدام حقوقی خود را در قالب انتقام سخت انجام دهیم و 

به خانواده شهدا ادای دین کنیم.

مدیرعامل موسسه حقوقی نوین عدالت خبر داد؛

شکایت ۴۸ خانواده شهدای مدافع حرم از دونالد ترامپ

سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها:

 منافع ملی باید خط قرمز همه کاندیداها باشد
سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها تاکید کرد: 
نمایندگانی که با هزینه های میلیاردی قصد نشستن بر کرسی 
مجلس شورای اسلامی را دارند قطعا نمی توانند نماینده کارآمد 
برای مردم باشند. اصغر سلیمی با اشاره به فرمایشات اخیر مقام 
معظم رهبری در خصوص انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
ضرورت همخوانی شعارهای کاندیداها با وظایف نمایندگی، بیان 
کرد: قانون اساسی وظایف نمایندگان را مشخص کرده است و 
براساس قانون وضع قوانین و نظارت بر اجرای آن از وظایف اصلی 
نمایندگان است. بعد نظارتی شامل سوال و تحقیق و تفحص 
می شود، اما بعضا شاهد هستیم در مراحل تبلیغات، برخی از 
کاندیداها وعده هایی سر می دهند که خارج از وظایف نمایندگی 
ادامه  در  است. وی  اجرایی  نیروهای  وظایف  از  و حتی خارج 
اظهار کرد: بعضا شنیده می شود در مراحل تبلیغات، عده ای 
از کاندیداها وعده های غیرواقعی در بعد مسکن، تخصیص وام، 

استخدام نیرو و حتی مسائل جزئی که مربوط به دهیاری ها، 
شهرداری ها و زیرمجموعه فرمانداری ها است می دهند. مطالبات 
مردم از جنس اجرایی است و برخی از کاندیداها نیز برای اخذ 
رأی وعده هایی از این قبیل سرداده تا پیروز شوند. نماینده مردم 
نماینده  اگر  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  در  سمیرم 
بتواند در بعد قانون گذاری قوی عمل کند و قوانینی کارگشا با 
پشتوانه علمی و تخصصی به تصویب برساند، قطعا قانون پویا 
می تواند حلال بخش اعظمی از مشکلات جامعه باشد. امروز ما 
شاهد هستیم که برخی از قوانین موجود در کشور خود مشکل زا 
هستند. امروز در کشورهای پیشرفته با 3۰۰۰ قانون کشور اداره 
می شود، اما در کشور ما با بیش از 11 هزار قانون همچنان یک 
سرمایه گذار در بخش تولیدی و اشتغالزایی با مشکلات عدیده ای 
ادامه  در  مجلس  مستقلین  فراکسیون  عضو  این  است.  روبرو 
تاکید کرد: قطعا تصویب قوانین پویا و نظارت بر اجرای قوانین 

کمک موثری به حل مشکلات می کند. کاندیداهایی که با هزینه 
میلیاردی قصد کسب کرسی مجلس شورای اسلامی را دارند 
قطعا نمی توانند نماینده کارآمدی برای مردم باشند چرا که پس 
از ورود به مجلس شورای اسلامی باید با لابی گری به افرادی که 
به آنها کمک مالی کرده اند یاری رسانند. فرمایشات مقام معظم 
رهبری باید سرلوحه کاندیداهای مجلس باشد. سلیمی در ادامه 
با تاکید بر این که »منافع ملی در همه کشورها بر منافع جناحی و 
قومی ارجحیت دارد«، بیان کرد: امروز در کشورهایی که احزاب 
قدرتمند نیز وجود دارند زمانی که پای منافع ملی وسط باشد همه 
احزاب یک هدف را دنبال می کنند و منافع ملی برای آنان یک 
خط قرمز محسوب می شود، اما ما متاسفانه بعضا شاهد هستیم 
که برخی از احزاب و افراد برای رسیدن به قدرت منافع ملی را 
زیر پا می گذارند در صورتی که منافع ملی باید خط قرمز همه 

کاندیداها و مسئولان باشد.
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 دانستنی هایی درباره حمله قلبی خاموش

علائم یک حمله قلبی خاموش می تواند به راحتی به دلایل دیگری از جمله سوء 
هاضمه، ورزش شدید یا حتی دندان درد ربط داده شده و با آنها اشتباه گرفته شود.

حملات قلبی معمولا دارای یک سری علائم مشخص مانند سینه درد، تنگی نفس، و 
احساس فشار سنگین در ناحیه سینه هستند. اما همواره نیز این گونه نیست.

حملات قلبی خاموش با نام رسمی انفارکتوس میوکارد خاموش )SMI(، به این نام 
شناخته می شوند زیرا علائم آنها به اندازه ای جزئی و خفیف است که افراد اغلب متوجه 

آنها نشده یا آنها را نادیده می گیرند.
اما این به معنای آن نیست که می توان یک حمله قلبی خاموش را نادیده گرفت و 
به گفته کارشناسان پزشکی این نوع نیز می تواند به اندازه یک حمله قلبی متعارف 

خطرناک باشد.
یک حمله قلبی خاموش چیست؟

مطالعه ای با حضور نزدیک به 1۰ هزار شرکت کننده که در سال 2۰1۵ در نشریه 
Circulation منتشر شد، حملات قلبی خاموش و موارد معمول را با یکدیگر مقایسه 
کرده و مشخص شد که حملات قلبی خاموش تقریبا نیمی از تمام موارد حملات قلبی 

را شامل می شوند.
به گفته نیکول وینبرگ، پزشک متخصص قلب در مرکز سلامت پراویدنس سنت جانز، 
در برخی موارد افرادی که یک حمله قلبی خاموش را تجربه می کنند با هیچ نشانه ای 
مواجه نیستند. اما اغلب چند نشانه خفیف که تشخیص آنها می تواند دشوار باشد، وجود 
دارند که از آن جمله می توان به خستگی، سوزش سردل، ناراحتی در سینه، پشت یا 

فک، و تنگی نفس اشاره کرد.
یک حمله قلبی معمولی می تواند دارای علائم مشابهی باشد اما اغلب با یک احساس 

فشار یا درد در سینه، دست ها، گردن، پشت و/یا فک همراه است.
افزون بر این، علائم یک حمله قلبی خاموش می تواند به راحتی به دلایل دیگری از 
جمله سوء هاضمه، ورزش شدید یا حتی دندان درد ربط داده شده و با آنها اشتباه گرفته 
شود. اگرچه علائم ممکن است شدت چندانی نداشته باشند، یک حمله قلبی خاموش 

به اندازه هر حمله قلبی دیگری می تواند خطرناک باشد.
حملات قلبی خاموش خطرناک هستند

حملات قلبی - هم خاموش و هم معمولی - زمانی رخ می دهند که جریان خون کافی 
به قلب نمی رسد. یک حمله قلبی خاموش می تواند به اندازه یک حمله قلبی معمولی 
خطرناک باشد. این شرایط خطر تجربه یک حمله قلبی دیگر و همچنین احتمال 

نارسایی قلبی را افزایش می دهد.
باز کردن مسیر یک سرخرگ قلبی به محض ایجاد گرفتگی در آن بسیار مهم است تا از 
کاهش جریان خون به سمت قلب و در نهایت بروز بافت زخمی که در توانایی قلب برای 

ارائه عملکرد عادی خود اختلال ایجاد می کند، پیشگیری شود.
در شرایطی که مطالعه منتشر شده در نشریه Circulation نشان داد که حملات قلبی 
خاموش در مردان بیشتر از زنان شایع هستند، مشخص شد که زنان احتمال بیشتری 
دارد مرگ ناشی از این شرایط را تجربه کنند. به گفته انجمن قلب آمریکا، این ممکن است 

با نادیده گرفتن علائم از سوی آنها و پزشکشان مرتبط باشد.
همچنین، پژوهشگران متوجه شده اند که حملات قلبی خاموش بین افراد مسن 
مبتلا به دیابت شایع تر است. به عنوان مثال، در یک مطالعه  که در سال 2۰12 در نشریه 
American Medical Association منتشر شد، 1۴ درصد از 33۷ شرکت کننده مبتلا 
به دیابت یک حمله قلبی خاموش را تجربه کردند. در مقام مقایسه، ۹ درصد این شرکت 

کنندگان یک حمله قلبی معمولی را تجربه کرده بودند.
در مورد یک حمله قلبی معمولی، پزشکان می توانند درمان هایی شامل عمل جراحی، 
داروها، و تغییرات سبک زندگی را توصیه کنند. این یکی دیگر از دلایل نگران کننده بودن 
حملات قلبی خاموش هستند. اگر از بروز یک حمله قلبی آگاه نباشید، از امتیاز درمان و 
مد نظر قرار دادن اقداماتی برای پیشگیری از وقوع مجدد آن نیز برخوردار نخواهید بود.

افزون بر این، شما ممکن است تنها زمانی متوجه شوید که یک حمله قلبی داشته اید 
که بروز علائم نارسایی قلبی به دلیل حمله قلبی خاموش که به عضلات قلب آسیب 

رسانده است را تجربه کنید.
چگونه حملات قلبی خاموش را تشخیص دهیم

اگر فکر می کنید ممکن است در حال تجربه علائم یک حمله قلبی هستید، باید 
بلافاصله به اورژانس بیمارستان مراجعه کنید. اما در بیشتر موارد حملات قلبی خاموش، 
علائم جزئی و خفیف هستند یا علائم خاصی وجود ندارند و از این رو، فرد نیازی به 

مراجعه به پزشک احساس نمی کند.
اغلب، تشخیص حملات قلبی خاموش به طور تصادفی طی یک معاینه روتین یا در 
زمان مراجعه به پزشک برای بررسی دلیل علائمی بلند مدت مانند خستگی، تنگی نفس 

و سوء هاضمه تشخیص داده می شوند.
از عوامل خطر برای حملات قلبی خاموش همانند دیگر انواع حمله قلبی می توان به 
سابقه خانوادگی حمله قلبی، سن بالا، انتخاب های ناسالم سبک زندگی مانند سیگار 
کشیدن یا ورزش ناکافی، چاقی و بیماری هایی مانند پرفشاری خونی، کلسترول بالا و 

دیابت اشاره کرد.
اگر پزشک شما نسبت به یک حمله قلبی خاموش مشکوک شده باشد، احتمالا گام 
بعدی انجام یک الکتروکاردیوگرام است که فعالیت الکتریکی قلب را نشان داده و می 

تواند آسیب وارده به این اندام ناشی از یک حمله قلبی را مشخص سازد.

یک روانپزشک مطرح کرد

اختلال خراشیدن پوست و راه های
 درمان آن

بیمارهای روحی و روانی به اندازه بیماری های جسمی، آزار دهنده هستند و زندگی 
طبیعی افراد را دچار اختلال می کند، همان طور که در درمان بیماری های جسمی و 
جلوگیری از پیشرفت آن، زمان حرف اول را می زند، درمان بیماری های روحی و روانی نیز 

از این قاعده مستثنی نیست.
روانشناسان بر این باورند که تشخیص دیرهنگام بیماری های روحی و روانی که به دلیل 
بی توجهی خانواده بیمار اتفاق می افتد، درمان را سخت تر و مدت زمان آن را افزایش 
می هد به همین دلیل تشخیص و درمان به موقع، به بیماران کمک می کند که زودتر به 

زندگی طبیعی خود باز گردند.
یکی از بیماری های روحی و روانی آزاردهنده، خراشیدن و کندن پوست است که گفته 
می شود در اثر اضطراب و استرس های روزمره به وجود آمده و به مرحله حاد می رسد به 

گونه ای که بیمار به خود آسیب های جدی وارد می کند.
یک روانپزشک می افزاید: اصرار یا وسواس در کندن و خراشیدن پوست،   یک اختلال 

رفتاری است که فرد مبتلا تا آسیب رساند به خود، این رویه را ادامه می دهد.
سارا اکبرزاده با بیان اینکه ویژگی اصلی اختلال خراشیدن منجر به ضایعات پوستی می 
شود،  تصریح می کند: شایع ترین نواحی بدن در این نوع اختلال، پوست صورت،  بازو و 
دست و پاها است و تا جایی میل به این عمل ادامه خواهد داشت که خراشیدن و کندن 

مکرر پوست باعث آسیب رساندن به گوشت شود.
وی ادامه می دهد: با اینکه این اختلال بطور مجزا شناخته می شود اما در مواقعی با 
اختلال های فکری و عملی مانند وسواس،   اختلال مو کندن یا اختلال افسردگی بطور 
عمده در رابطه است. برای نمونه افرادی که به این وضعیت مبتلا هستند نواحی سالم 
پوست،  ناهمواری های جزئی مانند جوش یا پینه ها و همچنین زخم های قبلی را تا 

مرحله خونریزی می خراشند.
این روان درمانگر می گوید: تحقیقات در مورد اختلال وسواس کندن پوست نشان می 
دهد کندن مکرر بیشتر به یک رفتار جسمی بدنی شباهت دارد تا فکری، از سوی دیگر 
این اختلال به دلیل برخی حالات به رفتار استفاده از مواد دارویی یا مخدر نزدیکتر است 

به نحوی که فرد مبتلا در آن به روش خاص خراشیدن و کندن،   اعتیاد پیدا می کند.
اکبرزاده ادامه می دهد: بیشتر مبتلایان به این اختلال، پوست خود را با ناخن می 
خراشند و برخی هم از وسایل دیگر همچون موچین، سنجاق یا سایر اشیاء نوک تیز و 
برنده استفاده می کنند. بیمار علاوه بر خراشیدن ممکن است با مالیدن، فشار دادن، 

کندن و گاز گرفتن پوست به رفتار خود پاسخ دهد.
وی می گوید: مبتلایان به این اختلال اغلب زمان زیادی را در روز صرف این کار 
می کنند و این رفتار ممکن است تا مدت ها ادامه داشته باشد. خراشیدن پوست در 
مبتلایان به اختلال وسواسی جبری و بستگان درجه اول بیماران شایع تر از جمعیت 
عمومی است. این روان درمانگر بر این باور است که ۷۵ درصد افراد مبتلا به اختلال 

کندن پوست، زنان هستند.
اکبرزاده راه درمان این اختلال را در درمان دارویی و مداخله رفتاری می داند و می 
گوید: اقدامات متعدد و ناموفق برای کاهش، توقف خراشیدن و کندن وجود دارد. رفتار 
خراشیدن پوست سبب ناراحتی قابل توجه بالینی یا افت عملکرد اجتماعی، شغلی و 

سایر حوزه های مهم عملکردی فرد می شود.
این روان درمانگر اضافه می کند: این اختلال توسط روانپزشک و با استفاده از دارو 

درمانی و روش های غیردارویی مانند درمان شناختی - رفتاری، قابل درمان است.

سلامت 

اگر کسی هستید که اخیراً تشخیص سرطان سینه در موردتان داده شده، در میان 
تمام سؤالاتی که برایتان پیش می آید حتماً این سؤال هم وجود دارد که »چه باید 

بخورم؟«
توصیه های یک متخصص تغذیه به نام "آنا تیلور" برای افرادی که تحت درمان سرطان 

سینه قرار گرفته اند را با هم می خوانیم:
بدنتان را هیدراته نگه دارید

روزانه دست کم 2 تا 3 لیتر مایعات بنوشید و مصرف نوشیدنی های کافئین دار را به 
حداقل ممکن برسانید.

کالری کافی دریافت کنید
بهترین راه این که متوجه شوید آیا به اندازه کافی کالری دریافت می کنید یا نه این است 
که خودتان را یک یا دو بار در هفته وزن کنید. اگر وزن شما هر هفته کاهش دارد پس 
حتماً با کمک یک مشاور تغذیه، برنامه غذایی مناسبی برای خود در نظر بگیرید. یادتان 
باشد که در طول روز مکرراً غذا بخورید. معمولًا پنج تا شش وعده ی غذایی کوچک در 

روز بسیار مناسب است.
روی مواد مغذی تمرکز کنید

غذاها را از گروه های غذایی مختلف انتخاب کنید. چیزهایی مانند میوه ها، سبزی ها، 
غلات، بنشن، مغزها و دانه ها، گوشت و تخم مرغ و فرآورده های لبنی همگی باید 
در رژیم غذایی تان باشند. در واقع سعی کنید به ازای هر کالری که دریافت می کنید 
بیشترین مواد مغذی به بدنتان برسد. یک رژیم غذایی متعادل به شما کمک می کند 

مطمئن شوید مواد مغذی مورد نیاز برای حفظ قدرت بدنی تان را دریافت می کنید.
پروتئین را فراموش نکنید

پروتئین به حفظ توده عضلانی کم چربی بدن کمک می کند. پروتئین در گوشت 
قرمز، بوقلمون، ماهی، تخم مرغ، حبوبات، مغزها و دانه ها، سویا و محصولات لبنی 

وجود دارد. در سبزیجات و غلات کامل مقدار کمتری پروتئین وجود دارد.

طی درمان سرطان سینه چه باید بخورید؟
اگر دچار عوارض جانبی غذایی ناشی از درمان سرطان تان )مانند شیمی درمانی( که 
توانایی خوردن و هضم غذا را مختل می کنند نیستید پس می توانید یک رژیم غذایی 

سالم را در پیش بگیرید که شامل موارد زیر می شود:
میوه و سبزی: پنج وعده در روز

دارند.  استروژن  آنتی  خاصیت  و  بوده  اکسیدان  آنتی  حاوی  سبزی ها  و  میوه ها 
سبزیجات کلمی مانند بروکلی، گل کلم، کلم برگ، کلم پیچ و کلم فندقی خصوصاً به 

دلیل فیتوشیمیایی هایی که دارند برای شما مفیدند.
غلات کامل: ۲5 تا ۳۰ گرم فیبر در روز

غلات کامل، مواد غذایی فرآوری نشده ای هستند که سرشار از کربوهیدرات های 
پیچیده، فیبر، فیتوشیمیایی ها و ضمناً ویتامین ها و مواد معدنی اند. مطالعه ای توسط 
محققان نشان داده مصرف زیاد فیبر می تواند با تغییر در عملکردهای هورمونی در 
سرطان سینه و سایر هورمون های مربوط به سرطان، تأثیرات مثبتی بر وضعیت سلامتی 

فرد مبتلا به سرطان سینه بگذارد.
پروتئین کم چربی و سویا

مصرف منابع خوب پروتئین خود را افزایش دهید. بوقلمون، ماهی، حبوباتی مانند 
لوبیا و عدس مواد غذایی بسیار باارزشی هستند. سویا را در حد متعادل مصرف کنید؛ 

یعنی یا تا دو وعده در روز، غذاهای حاوی سویای کامل بخورید مانند توفو و شیر سویا.
مطالعات موسسه آمریکایی تحقیقات سرطان نشان می دهد حیوانات سویا را متفاوت 
با انسان سوخت و ساز می کنند. سویا در حد اعتدال نه تنها ضرری ندارد بلکه طبق 
یافته ها، سویا حاوی ایزوفلاوون هایی است که خاصیت ضد سرطانی دارند. تا سه وعده 
سویای کامل در روز، ریسک عود سرطان سینه را افزایش نمی دهد. با این حال محققان 
می گویند افراد مبتلا به سرطان سینه یا کسانی که سابقه ی ابتلا به سرطان سینه را 
داشته اند از مصرف هرگونه مکمل حاوی استروژن گیاهی خالص پرهیز کنند؛ چرا که 

یافته ها حاکی از آن است که شکل خالص استروژن، رشد تومورها را تسریع می کند.
بعد از درمان، وزن سالمی را حفظ کنید

خانم های چاق نسبت به خانم هایی که وزن بدنشان در طیف ایده آل است، استروژن 
بیشتری در بدن خود دارند.

مطالعات زیادی از جمله مطالعه ای که توسط محققان ایرانی در موسسه علوم سلامتی 
در تهران صورت گرفته نشان می دهد بین سایز توده بدنی و سرطان سینه در خانم هایی 

که سنین بعد از یائسگی را می گذرانند ارتباط وجود دارد.
اگر اضافه وزن دارید توصیه می کنیم با رژیم غذایی درست و ورزش منظم بعد از 
درمان بیماری تان، وزن کم کنید و به وزن سالم برسید. کاهش وزن حین درمان معمولًا 
توصیه نمی شود زیرا اغلب منجر به از دست رفتن توده های عضلانی، احساس ضعف و 

خستگی، سرکوب سیستم ایمنی و کُند شدن پروسه ی التیام خواهد شد.
اجازه دهید بدنتان مواد مغذی لازم برای مبارزه با سرطان را دریافت کند. بعد از اینکه 
دوره ی درمانتان به پایان رسید، با کمک یک متخصص تغذیه و طبق دستورالعمل های 

او وزن اضافی تان را کم کنید و وزن سالم خود را تداوم ببخشید.
حواستان به ایمنی غذایتان باشد

هنگام تهیه ی غذا دستانتان را به خوبی بشویید. از چاقوها و تخته برش های جداگانه 
برای گوشت و سبزیجات خام استفاده کنید. حتماً همه غذاها را در دمای مناسب خود 

بپزید و باقیمانده آن ها را فوراً در یخچال یا فریزر قرار دهید.
برای مصرف هر نوع مکمل با پزشکتان مشورت کنید

قبل از مصرف هر نوع ویتامین یا مکمل، با تیم مراقبت بهداشتی خود صحبت کنید. 
برخی از داروها و درمان های سرطان ممکن است با ویتامین ها و مکمل ها تداخل داشته 
باشند. تا جای ممکن سعی کنید از مواد غذایی به عنوان منبع اصلی مواد مغذی 

استفاده کنید.
مواد غذایی ضدسرطان

وجود  گیاهی  غذایی  مواد  در  و  هستند  انسان  سلامت  حامی  فیتونوترینت ها 
حاوی  غذایی  مواد  ادامه  در  غلات.  و  حبوبات  سبزی ها،  میوه ها،  جمله:  از  دارند 

فیتونوترینت های مهم را می بینید:
کاروتنوئیدها: سبزی ها و میوه های زرد و نارنجی و سبز

ایزوتیوسیانات ها: گیاه خردل، تره کوهی، سبزیجات کلمی
ترکیبات فنولیک: سیر، چای سبز، دانه سویا، بذر کتان، سبزیجات کلمی

فلاوونوئیدها: بیشتر میوه ها و سبزی ها
ارگانوسولفیدها: سیر، پیاز، تره فرنگی، پیازچه، سبزیجات کلمی

ایزوفلاوون ها: دانه سویا، بنشن، بذر کتان
ایندول ها: انواع سبزیجات کلمی

اگر دچار عوارض جانبی ناشی از درمان سرطان هستید چه باید بخورید؟
تهوع

اگر حالت تهوع دارید، پزشکتان توصیه می کند که سعی کنید بیشتر غذاهایی را 
بخورید که سرد یا هم دما با اتاق هستند؛ زیرا بوی تندی ندارند. ضمناً این کار کمکتان 
می کند غذای کم چرب تر بخورید زیرا چربی ها به مدت زمان بیشتری برای هضم شدن 
نیاز دارند. اگر حالت تهوع دارید، وعده های غذایی تان را حذف نکنید زیرا یک معده 
خالی می تواند حالت تهوع را بدتر کند. در عوض سعی کنید در طول روز مقدار کمتر و 
مکررتر غذا بخورید. از غذاهایی که طعم و بوی قوی دارند پرهیز کنید. می توانید از ریشه 
زنجبیل در غذاهایتان استفاده کنید چون کمکتان می کند تا حدودی حالت تهوعتان 

را تسکین دهید.
یبوست

اگر یبوست مشکل شماست، پزشکتان توصیه خواهد کرد غذاهای فیبردار بیشتر 
مصرف کنید و مایعات بیشتری بنوشید. پیاده روی آهسته و نوشیدنی های گرم نیز 

کمکتان می کند اجابت مزاج بهتری داشته باشید.
احساس خستگی

برای مقابله با احساس خستگی ناشی از درمان سرطان، اسنک های پُرپروتئین را 
انتخاب کنید و وعده های کوچک تر، اما مکررتر را در طول روز مصرف کنید. خیلی از 

افراد به دلیل کاهش وزن ناشی از درمان سرطان احساس ضعف و خستگی می کنند.

توصیه هایی برای مبتلایان به سرطان

بهترین تغذیه برای کسانی که سرطان سینه دارند

یک متخصص تغذیه و استاد دانشگاه  گفت :میوه »به« برای درمان بیماری های دیابت، فشار 
خون، قلبی و عروقی، سرطان، کبد چرب، کاهش استرس، اسهال و عفونت های روده ای و 

ناراحتی های چشم مفید است.
سید مرتضی صفوی درباره خواص میوه »به«، اظهار داشت: بهتر است به را با آب سرد شسته، 
هسته مرکزی آن را جدا کرده و برش های آن  را در آب بپزیم. این میوه خواص درمانی زیادی 
دارد؛ از جمله اینکه می توان برای رفع افسردگی، زخم معده و بیماری های قلبی استفاده کرد. 
 ،A, B, C وی با بیان اینکه از نظر ویتامین ها و املاح بسیار قوی است و حاوی ویتامین های
فیبر، روی، فسفر، کلسیم، مس و آهن است، ادامه داد: از نظر خواص ضدالتهابی، این میوه به 
دلیل داشتن ویتامین C که یک آنتی اکسیدان است، تقریباً می تواند 2۵ درصد نیاز روزانه بدن 

به این ویتامین را تأمین کند.
به میوه کم کالری بوده و هر 1۰۰ گرم آن ۵۷ کالری دارد و برای افرادی که می خواهند معده 

خود را پر نگه داشته اما چاق نشوند بسیار مطلوب است.
و  می کند  کمک  بدن  ایمنی  سیستم  به   C ویتامین  شد:  یادآور  تغذیه  متخصص  این 
آنتی اکسیدانی مانند ویتامین C بر روی التهابات بدن اثر کرده و آن را درمان می کند؛ضمن 
اینکه برای بیماری های متابولیکی مانند دیابت، فشار خون، بیماری های قلبی و عروقی، 
سرطان و کبد چرب بسیار مفید است. برای درمان بیماری درماتیت و سیستیت که بیماری های 

پوستی هستند، می توان از به استفاده کرد.
صفوی با بیان اینکه به برای افراد دچار آلرژی بسیار مفید است، گفت: به میوه کم کالری بوده 
و هر 1۰۰ گرم آن ۵۷ کالری دارد و برای افرادی که می خواهند معده خود را پر نگه داشته اما 
چاق نشوند بسیار مطلوب است؛ ضمن اینکه سدیم، کلسترول و چربی اشباع آن نیز بسیار 

پایین بوده و برای افراد چاق و دارای اضافه وزن بسیار مفید است. 
کنترل کننده فشار و پایین آورنده کلسترول خون است

این متخصص تغذیه با بیان اینکه میوه به برای درمان زخم معده که در اثر مصرف برخی 
مواد غذایی ایجاد می شود، مفید بوده و باعث آرامش دستگاه گوارش می شود، افزود: به برای 
درمان بیماری های هموروئید، بواسیر، کولیت، اسهال و عفونت های روده ای نیز مناسب است. 
 برای درمان دیابت، فشار خون، بیماری های قلبی و عروقی، سرطان و کبد چرب، درمان 

بیماری درماتیت و سیستیت می توان از به استفاده کرد.
وی خاطرنشان کرد: مصرف آن در کودکان مشکلی ایجاد نمی کند؛ ضمن اینکه روند پیری را 

کاهش داده و برای بیماری های مغزی و قلبی مفید است. 
این متخصص تغذیه با اشاره به خواص دیگر میوه به، بیان داشت: به برای کسانی که دچار 
تهوع می شوند بسیار مفید بوده و یک میوه ضدویروس است و در ایام سرماخوردگی مصرف 
آن را توصیه می کنیم. کنترل کننده فشار خون و پایین آورنده کلسترول خون است و به دلیل 
داشتن ویتامین C و آنتی اکسیدان، با رادیکال های آزاد که برای بدن  بسیار مضر بوده و ایجاد 

سرطان می کنند مبارزه می کند. 
نقش مهم به در کاهش تنش های عصبی

صفوی با اشاره اثرات مثبت میوه به در کاهش فشارهای عصبی، ابراز داشت: به در کاهش 
استرس، ناراحتی های چشم و بیماری های کبد بسیار مفید بود؛ ضمن اینکه برای بهبود روند 
بیماری های تنفسی و آسم هم مفید است؛ در نتیجه به مردم توصیه می کنیم این میوه را حتما 

در سبد تغذیه خود قرار دهند. 
»به« به دلیل خاصیت زیاد به »سیب طلایی« هم معروف است. تقریبا از تمام قسمت های آن 
استفاده می شود و خواص دارویی و غذایی بسیاری دارد اما در سبد میوه  خانواده ها ناشناخته و 
مهجور مانده است. اگر تصور شما  بر این است که »به« را فقط  می توان برای درست کردن مربا  

و کمپوت استفاده کرد، کاملا در اشتباه هستید!
به برای کسانی که دچار تهوع می شوند بسیار مفید بوده و یک میوه ضدویروس است و در ایام 

سرماخوردگی مصرف آن را توصیه می کنیم.
 نعمت الله مسعودی، متخصص طب سنتی در گفت وگو با خبرنگار سلامت خبرگزاری فارس 
درباره »خواص میوه به«، اظهار داشت: حکما گفته اند به میوه به باید جناب »به« گفت؛ چراکه 

بسیار میوه پرخاصیت و پرمنفعتی از برگهای این میوه گرفته تا شکوفه آن است. 
وی ادامه داد: به برای سیستم گوارش  بسیار مفید است؛ با توجه به اینکه اکنون بسیاری از 
مردم مشکل گوارش دارند، می توانند از این میوه استفاده کنند.حکما برای اینکه بتوانیم این 

میوه را در طول سال استفاده کنیم، روش های مختلفی را ارائه کرده اند.
این متخصص طب سنتی بیان داشت:نوع بهتر آن ملس و بین شیرین و ترش بوده و خاصیت 
آن بیشتر است؛ به شیرین تمایل به گرمی داشته و ترش آن تمایل به سردی دارد. بهترین نوع 
آن رسیده و زرد خوش رنگ  است. سعی کنیم موقعی که آن را خریداری می کنیم خوش بو 
بوده و پرزهای روی آن وجود داشته باشد و اگر این پرزها بماند خاصیت به را تا زمان مصرف 

حفظ می کند.
مسعودی افزود:از قبض به  استفاده می کنیم؛ یعنی وقتی می خوریم دهانمان جمع می 
شود. این در درمان بیماران مهم است. اکنون ریفالکس در بسیاری از بیماران از کودکان 
شیرخوار تا افراد مسن وجود دارد.در این بیماری قوت نگهدارنگی ضعیف می شود و یک شلی 

در در دریچه فوقانی معده داریم.
درمان کننده ریفلاکس معده

وی اضافه کرد: به کمک می کند این دریچه بسته شده و برگشتن اسید به مری کمتر شود؛ 
لذا توصیه می کنیم افرادی که ریفلاکس دارند، قدرت هضم معده شان کم است و غذا را خوب 

هضم نمی کنند و احساس ترشی و سوزش دارند  بعد از غذا یکی دو قاچ  به بخورند.
این متخصص طب سنتی ابراز داشت: اگر به را قبل از غذا بخوریم می تواند اسهال را قطع 
کند و باعث می شود روند حرکات سریع دستگاه گوارش را کند و از اسهال جلو گیری کند؛ 

همچنین می توانیم در طول سال از رب به استفاده کنیم.
مسعودی با اشاره به چگونگی تهیه رب به، گفت: آب به را می گیرند؛ البته به خیلی آب ندارد و 
آب آن را همراه با سیب می گیرند؛ به شکلی که دو قاچ سیب و دو قاچ به را با هم در آبمیوه گیری  

آب می گیرند و پس از مدتی آبی که غلیظ می شود رب  به است.
وی متذکر شد: افراد می توانند یک یا دو قاشق مربا خوری رب به  را استفاده کنند؛ضمن 

اینکه از روغن به می توان  برای تقویت قلب و معده استفاده کرد.
این متخصص طب سنتی تصریح کرد:می توان میوه  به را به شکل رنده شده خشک کرده و به 
عنوان دمنوش ستفاده کرد.دانه به که به تخم به معروف است  جزو لعابات است؛ نکته مهم این 
است که با وجود اینکه لعاب می دهد و لعابات مضر معده هستند، اما این در »به« برعکس بوده 

و مضر نیست و برای گرفتگی صدا، تقویت ریه و سرفه کردن بسیار خوب است.
مسعودی با بیان اینکه همین لعاب نیز را می توانیم روی سوختگی بدن بزنیم و حتی به عنوان 
ضد آفتاب استفاده کنیم، افزود: به دلیل اینکه  این میوه هم خاصیت دارویی و هم غذایی دارد، 

نحو مصرف آن مهم است.
وی یادآور شد: معمولا کودکان تمایلی به خوردن خالی آن ندارند؛مگر اینکه مثلا در آبگوشت 
به جای سیب زمینی به بریزیم یا به عنوان ته دیگ استفاده کنیم. توصیه می کنیم افرادی که 
میوه  ضعف معده دارند از نوع ترش به استفاده نکنند؛ چون معده را ضعیف می کند و بیشتر 

مصرف نوع ملس به خوب  بوده و تاکید می کنیم مردم از این میوه استفاده کنند.
با توجه به نقش مهم تغذیه در تأمین سلامت جسمی و روانی و نیز وجود آلاینده های محیطی 
مختلف، می توانیم با افزودن این میوه پرخاصیت و مفید در سبد تغذیه ای خود از بسیاری 

بیماری ها پیشگیری کرده و  زندگی مطلوبتری را بگذرانیم.

خواص میوه »به«

این میوه شگفت انگیز را بخورید

اگر هم دچار سردرد هستید و هم دندان درد، طبیعی است که این 
سؤال برایتان مطرح شود که آیا این دو علامت با هم ارتباطی دارند 
یا نه. شاید دندان درد شما عامل سردردتان باشد یا شاید ترکیبی از 
سردرد و دندان درد، نشان دهنده ی مشکلی در سلامتی تان باشد 
مثلًا یک عفونت سینوسی یا اختلال مفصل گیجگاهی فکی. ما 
می دانیم که دندان درد علت های زیادی می تواند داشته باشد از 
پوسیدگی دندان گرفته تا حساس شدن دندان و ... . اما همه ی 
دندان دردها به بافت دندان مربوط نیستند. بیماری ها و عوارض 

دیگری هم می توانند باعث شوند چیزی شبیه دندان درد احساس 
کنید و ممکن است تصور کنید لازم است به دندان پزشک مراجعه 
نمایید. اما همیشه هم مسئله این گونه حل نمی شود و ما به شما 

می گوییم چرا.
مشکلات آرواره ای

دندان های شما همیشه هم درد نمی کنند و این دندان دردی که 
دارید می تواند در واقع از آرواره تان باشد. دردی که در دندان هایتان 
احساس می کنید می تواند ناشی از اختلال مفصل گیجگاهی 
اسپاسم های  می شود.  آرواره  شدن  قفل  سبب  که  باشد  فکی 
عضلات آرواره ایجاد می شوند و مشکلات زمانی بروز می کنند که 
شما دهانتان را باز می کنید. این می تواند به دلیل جابجایی دیسک 

اتفاق بیفتد.
سینوزیت

سینوزیت سبب التهاب غشای موکوس در یک یا هر دو سینوس 
می شود. سینوزیت می تواند درد و فشار در دندان های عقبی بالا 
ایجاد کند زیرا ریشه ی این دندان ها نزدیک انتهای سینوس ها 
هستند. خوب است بدانید یک دندان درد واقعی هم می تواند 
احساس درد سینوزیت را به شما بدهد و شما را به اشتباه بیندازد. 
مشکلات دندان نیز می توانند دلیلی برای ابتلا به سینوزیت باشند.

مشکلات قلبی
به  می تواند  گاهی  می کنید  احساس  قلبتان  در  که  دردی 
باشد. معمولًا شانه سمت  بدنتان مرتبط  از  بخش های دیگری 
چپ و بازوی چپ درد می گیرند و این اتفاق هم می تواند بیفتد که 
درد در دندان ها و فک پایین احساس شوند. این می تواند علامت 
آنژین باشد که مقدمه ی یک حمله قلبی است. بنابراین اگر شما 
دندان های سالمی دارید اما احساس دندان درد دارید، بهتر است 

به یک متخصص قلب مراجعه کنید.
سنگ غدد بزاقی

بیماری سنگ غدد بزاقی در مجرای یکی از غدد بزاقی روی 
اندازه ی بخصوصی می رسد، مجرای  به  وقتی سنگ  می دهد. 
بزاقی را مسدود می کند. در نتیجه ممکن است دندان درد ایجاد 
شود و غده ی بزاقی مورد نظر شروع به متورم شدن کند. برای 

تشخیص این عارضه به عکس با اشعه X نیاز است.
بیماری ریه

بیماری ریه می تواند بر دندان اثر بگذارد و برعکس. دردی که در 
دندان ها و آرواره احساس می شود، یکی از علائم سرطان ریه است. 
درمان این عارضه می تواند تأثیرات منفی بر دهانتان بگذارد. خود 
سرطان ریه وقتی که در نواحی گردن و سر پخش شود هم می تواند 

درد ایجاد کند.
گوش درد یا دندان درد؟

تجربه ی دندان درد یا گوش درد هر دو به اندازه کافی ناراحت 
کننده اند اما اینکه ندانید دردتان از دندان است یا از گوشتان، 
می تواند بدتر و زجرآورتر هم باشد. خیلی از افراد نمی توانند تفاوت 
میان دندان درد و گوش درد را متوجه بشوند. گاهی یک دندان درد 
و یک گوش درد می تواند به هم مرتبط باشد یا همزمان رخ بدهد. 
برای اینکه تفاوت میان دندان درد و گوش درد را تشخیص بدهید، 

باید علائم هر یک را بدانید.
علائم دندان درد

. درد در داخل یا اطراف دندان
. احساس درد بعد از خوردن یا مصرف نوشیدنی های گرم و سرد 
. بد بو شدن دهان . تب . تورم غدد . گوش درد دلایل دندان درد 
. پوسیدگی یا عفونت . بیماری لثه . گیر کردن غذا بین دندان ها . 

آسیب های ناشی از دندان قروچه . عفونت سینوس ها
علائم گوش درد . درد در داخل یا اطراف گوش . تب . از دست 
دادن اشتها  . مشکل در خواب . مشکلات سینوس . مشکل در 
شنوایی . از دست دادن تعادل دلایل گوش درد . مایع در پرده ی 
گوش . عفونت . آسیب . انسداد . سرماخوردگی یا آنفلوانزا . دندان 

درد یا درد آرواره
چند نکته برای تشخیص تفاوت میان گوش درد و دندان 

درد
. اگر علائم سرماخوردگی یا آنفلوانزا دارید، احتمالًا دچار یک 

عفونت سینوسی یا گوش درد هستید.
. داشتن سردرد معمولًا با گوش درد مرتبط است تا دندان درد

. به سوابق پزشکی تان توجه کنید. اگر در سال های گذشته 
سابقه ی گوش درد داشته اید پس احتمالًا درد الان تان نیز گوش 
درد است. . مراجعه به دندان پزشک هم می تواند راهی باشد تا 

متوجه شوید واقعاً دندان درد دارید یا نه
دندان دردی که عامل میگرن است

همان طور که گفتیم عوامل زیادی می توانند سبب دندان درد 
شوند، از پوسیدگی گرفته تا درآوردن دندان عقل. اگر این عوارض، 
درمان نشده باقی بمانند فرد ممکن است دچار میگرن هم بشود. 
معمولًا سردرد یک طرفه که می تواند منجر به تهوع، استفراغ و یا 

حساسیت به نور یا صدا شود میگرنی است.
مشکلات دندانی که می توانند سردرد ایجاد کنند

باشد،  میگرن  عامل  می تواند  درد  دندان  یک  اینکه  بر  علاوه 
پوسیدگی یک دندان یا بیماری پیشرفته ی لثه هم می تواند سبب 
سردرد شود. دلیل این مسئله، ارتباط های عصبی است که دندان و 

سایر عناصر صورت را به مغز مرتبط می کنند.

تاثیر متقابل بیماری ها و دندان ها بر هم

این دردها را با دندان درد اشتباه نگیرید
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معاون اجرایی حرم حضرت معصومه )س( مطرح کرد؛

پیشرفت 7۰درصدی ساخت منازل مسکونی 
سیل زدگان لرستان 

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه )س(با اشاره به اینکه پروژه ساخت 3۰ منزل مسکونی 
در روستای زورانتل استان لرستان به ۷۰ درصد پیشرفت رسیده است، گفت: آستان مقدس 
در راستای کمک به سیل زدگان سیستان و بلوچستان نیز ظرفیت های خود را بسیج و خادمان 

را به مناطق سیل زده اعزام کرده است.
امسال سپری شد،  که  نوروزی  از  بعد  اظهار کرد:  هادی محمودنژاد طی گفت وگویی 
متأسفانه در برخی استان ها موضوع سیل جایگزین شادی مردم شد و اتفاقات اندوه بار و 
تلخی را رقم زد. وی با اشار به پیام رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت کمک به سیل زدگان، 
افزود: در همین راستا آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( با توجه به رسالت و نقش خود 
در رخدادهای فرهنگی و اجتماعی تلاش کرد که در راستای کمک به سیل زدگان به ویژه 
سیل زدگان لرستان گام بردارد. معاون اجرایی آستان مقدس بانوی کرامت ادامه داد: در 
مرحله اول اعزام خادمان حضرت معصومه سلام الله علیها به مناطق سیل زده در دستور کار 
قرار گرفت و چندین کامیون اقلام مختلف و مورد نیاز به این مناطق ارسال شد؛ همچنین با 
مسئولان مربوطه رایزنی هایی صورت گرفت و در آشپزخانه ای که احداث شده بود، تلاش شد 
که تأمین غذای افراد انجام شود. وی خاطرنشان کرد: در مرحله دوم نیز، افرادی که با قطار در 
مسیر حرکت به مناطق خود در اهواز و یا دیگر شهرها بودند و به صورت اضطراری در قم توقف 
داشتند، توسط خادمان آستان مقدس بانوی کرامت به حرم مطهر هدایت شدند و برای مدتی 

میهمان حضرت بودند و امکانات خوب و کاملی در اختیار آنان قرار گرفت.
محمودنژاد با اشاره به وقوع سیلاب  در بخش هایی از استان قم، گفت: در این بخش ها نیز 
آستان مقدس قم ورود پیدا کرد و توزیع غذای تبرکی بین افراد آسیب دیده از سیل صورت 
گرفت و همچنین در حاشیه و اطراف حرم مطهر نیز خدمات خوبی به افرادی که به همین 
دلایل ماندگار شده بودند، ارائه شد. وی افزود: جلسه ای با دعوت از مسئولان استانی،  سپاه، 
هلال احمر و گروه های مردمی در راستای رفع مشکلات سیل زدگان لرستان از سوی تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها برگزار شد که با مدیریت آیت الله سعیدی و 
سر و سامان دادن به کارها، یک تیم واحد و عملیاتی برای ارائه خدمت در مناطق سیل زده، 
تشکیل شد که این کار ضمن جلوگیری از موازی کاری ها سبب شد اقلام مورد نیاز خدماتی 
نیز بنا به نیاز افراد آسیب دیده از سیل به مناطق ارسال شود. معاون اجرایی آستان مقدس 
بانوی کرامت با اشاره به دستور تولیت آستان مقدس مبنی بر فراهم سازی بسترهای اسکان 
موقت یا دائم عزیزان سیل زده، بیان داشت: بعد از این دستور ما بر آن شدیم که نسبت به 
اسکان دائم سیل زدگان و احداث بناهایی که تخریب شده بود، با سپاه کار مشترکی را 
آغاز کنیم که نتیجه این فعالیت مشترک، آغاز عملیات ساخت حدود 3۰ واحد مسکونی 
در روستای زورانتل استان لرستان شد. وی گفت: ساخت بناهای مسکونی با رعایت تمام 
استانداردهای لازم و الزامات ساخت و ساز مسکن در این روستا کلید خورده و تاکنون حدود 
۷۰ درصد پیشرفت داشته است که امیدواریم این پروژه زودتر تکمیل شده و در اختیار مردم 
عزیز قرار گیرد. محمودنژاد در بخش دیگری از سخنان خود به سیل سیستان و بلوچستان 
نیز اشاره کرد و افزود: با توجه به سیلی که ماه گذشته در این استان اتفاق افتاد و دستور رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر کمک به سیل زدگان، آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( تیم هایی را 
آماده و به مناطق اعزام کرد تا ضمن یاری سیل زدگان در تأمین غذای افراد آسیب دیده نیز 
نقشی ایفا کند. وی ادامه داد: امیدوارم بتوانیم وظیفه خادمی خود نسبت به زائران حرم مطهر 
بانوی کرامت و همچنین مردم عزیز در هر منطقه از کشور را به خوبی انجام دهیم و خدمات 

درخور توجه و رضایت بخشی داشته باشیم.

به همت زائران و خادمان مسجد جمکران صورت گرفت 

ارسال یک تن گوشت به مناطق سیل زده 
سیستان و بلوچستان 

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران گفت: پس از وقوع سیل اخیر در استان 
مظلوم سیستان و بلوچستان و وارد شدن آسیب به هموطنانمان، خادمان مسجد مقدس 
جمکران طرح »نذر قربانی گوسفند برای سلامتی امام زمان)علیه السلام( و رفع فتنه از عالم« 
با هدف توزیع گوشت حاصل از آن در مناطق سیل زده سیستان و بلوچستان را در سطح 

مسجد اجرا کردند که با استقبال زائران و نمازگزاران این مکان مقدس نیز همراه شد.
ابراهیم صدوقی با اشاره به جایگاه مسجد مقدس جمکران که به تعبیر حکیمانه رهبر 
انقلاب اسلامی از آن به عنوان پایگاه عظیم تشیع یاد شده و همپنین شعار امسال این 
مکان مقدس با عنوان »برای ظهور همدل باشیم« اظهار کرد: یکی از رسالت های این مکان 
مقدس در خدمت رغبت انگیز به مشتاقان امام زمان)علیه السلام( حضور در عرصه های 
اجتماعی به ویژه همدردی و یاری رسانی به هموطنان در وقایعی همچون سیل، زلزله و دیگر 
حوادث غیرمترقبه است. وی ادامه داد: پس از وقوع سیل اخیر در استان مظلوم سیستان 
و بلوچستان و وارد شدن آسیب به هموطنانمان، خادمان معاونت خدمات زائرین مسجد 
مقدس جمکران طرح »نذر قربانی گوسفند برای سلامتی امام زمان)علیه السلام( و رفع فتنه 
از عالم« با هدف توزیع گوشت حاصل از آن در مناطق سیل زده سیستان و بلوچستان را با 
همکاری معاونت های فرهنگی و برنامه ریزی در سطح مسجد اجرا کردند که با استقبال زائران 
و نمازگزاران این مکان مقدس نیز همراه شد. معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران 
گفت: ماحصل این طرح بالغ بر یک تن گوشت گوسفند شد که در حال حاضر عملیات بسته 
بندی آن انجام شده و طی روزهای آینده برای توزیع میان هموطنان سیستان و بلوچستانی 
که در حادثه سیل اخیر دچار مشکلاتی شدند ارسال خواهد شد. صدوقی با تاکید بر اینکه 
پیوست فرهنگی در تمام فعالیت های مسجد مقدس جمکران مورد توجه است، ابزار کرد: در 
بسته بندی این گوشت ها عناوین »بِیُمنِهِ رُزِقَ الوَریٰ« و »سر سفره امام زمان)علیه السلام( 
برای ظهور دعا کنیم« نقش بسته تا این نکته را یادآور باشد که همه ما سر سفره حضرت 
هستیم و به برکت ایشان سختی ها و مشکلات بر ما آسان می شود و ما میز در همه حال باید 

برای ظهور شریفش دست به دعا برداریم و با همدلی در جامعه زمینه ساز ظهورش باشیم.
 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد

مراجعه بیش از 6 میلیون باربیمه شدگان به 
مراکز درمانی

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم از مراجعه بیش از ۴ میلیون 2۰۰ هزار بار به مراکز 
طرف قرارداد و مراجعه بیش از یک میلیون ۸۰۰ هزار بار بیمه شدگان تحت پوشش به چهار 
مرکز ملکی تامین اجتماعی استان قم خبر داد. دکتر داود علیمحمدی ضمن تبریک ایام الله 
دهه مبارک فجر با تشریح اقدامات مدیریت درمان استان قم در نه ماهه نخست امسال گفت: 
بیمه شدگان تحت پوشش تامین اجتماعی بیش از ۴ میلیون 2۰۰ هزاربار به  مراکز سرپایی 
طرف قرارداد و بیش از ۴۸ هزار مورد برای دریافت خدمات بستری مراکز طرف قرارداد مراجعه 
داشته اند. مدیر درمان استان قم گفت: هزینه  نسخ مراجعین به مراکز طرف قرارداد بابت 
خدمات ارائه شده به بیمه شدگان  در نه ماهه اول امسال 11۹ میلیارد تومان  برای بخش 
سرپایی  و ۸۹ میلیارد تومان برای بخش بستری  شده است. دکتر علیمحمدی با اشاره به رشد 
دو درصدی مراجعین به مراکز تامین اجتماعی قم در نه ماهه امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته اظهار داشت:بیمه شدن تحت پوشش در همین مدت بیش از یک میلیون ۸۵۹ 
هزار بار به چهار مرکز درمانی تامین اجتماعی قم مراجعه نموده اند. مدیر درمان استان قم 
در ادامه به رشد 13 درصدی عمل جراحی سرپایی در بخش سرپایی و۵ درصدی در بخش 
بستری در نه ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته اشاره کرد وگفت:تیم درمانی 
مستقر در بیمارستان امام رضا )ع( ودی کلینیک دکتر غرضی ۶ هزار ۴2۰ عمل سرپایی 
و2 هزار ۶۰۵ عمل جراحی کوچک،2 هزار 1۶۵ عمل جراحی متوسط و۸۰1 عمل جراحی 
بزرگ  در بخش بستری را در کارنامه عملکرد نه ماهه به ثبت رسانده است. دکتر علیمحمدی 
خاطر نشان کرد: بر اساس بودجه مصوب برای درمان بیمه شدگان تحت پوشش در سال 
13۹۸ بیش از 3۴۰ میلیارد تومان در نظر گرفته شده است که از طریق ۸3۰ مرکز طرف 

قرارداد و چهار مرکز درمانی تامین اجتماعی ،خدمات درمانی ارائه می شود.

سرپرست اداره اوقاف ناحیه یک شهرستان قم  خبرداد

ثبت وقف جدید ۱7 میلیاردی 
سرپرست اداره اوقاف ناحیه یک شهرستان قم گفت: یک باب منزل مسکونی به ارزش 1۷ 

میلیارد ریال در ناحیه یک اوقاف شهرستان قم، با نیت خاص وقف شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، سید سجاد موسوی 
قیداری اظهار کرد: همزمان با ایام الله دهه فجر انقلاب، ثبت یک وقف جدید در اداره اوقاف 
ناحیه یک شهرستان قم به انجام رسید. وی افزود: این موقوفه شامل عرصه و اعیان یک باب 

منزل مسکونی با مساحت 1۹2 متر مربع بوده که در 3۰ متری شهید مفتح واقع است.
سرپرست اداره اوقاف ناحیه یک شهرستان قم خاطرنشان کرد: با توجه به قیمت منطقه ای، 

ارزش ریالی این ساختمان در حال حاضر 1۷ میلیارد ریال برآورد می شود.
وی ادامه داد: واقف محترم حجت الاسلام حاج محمود قطبی، این ملک را به منظور کمک 

به طلاب و روحانیون نیازمند وقف کرده است.

مدیرعامل انجمن راه جوان:

طرح توانمندسازی بانوان شاغل استان قم 
اجرایی می شود

 مدیرعامل انجمن راه جوان از اجرایی شدن طرح توانمندسازی بانوان شاغل در استان 
قم خبر داد. جعفر روشن دل اظهار داشت: دپارتمان توانمندسازی نوین سازمانی با هدف 
توانمندسازی بانوان شاغل در استان قم در جهت پاسداری از قداست خانواده و استواری 
روابط خانوادگی، اولین نشست تخصصی خود را برای اجرای مطلوب این طرح همزمان 
فعالان  و  مدیران  مسئولان،  حضور  با  زن  روز  و  )س(  زهرا  فاطمه  حضرت  ولادت  ایام  با 
سازمان های غیردولتی فرهنگی و آموزشی، پژوهشگران و دیگر متولیان مرتبط با حوزه زنان 
و خانواده برگزار می کند. مدیرعامل انجمن راه جوان افزود: در این نشست به بررسی جایگاه 
آموزش و نقش این امر در توانمندسازی بانوان شاغل پرداخته خواهد شد. روشن دل گفت: 
راهکارهای افزایش مشارکت اجتماعی بانوان زحمت کش شاغل برای تحقق اصل دهم قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران که در آن، خانواده را واحد بنیادی جامعه اسلامی دانسته 
و تأکید داشته که همه قوانین و مقررات و برنامه ریزی های مربوط باید در جهت آسان کردن 
تشکیل خانواده، پاسداری از قداست آن و استواری روابط خانوادگی بر پایه حقوق و اخلاق 

اسلامی باشد ارائه می شود.

اجتماعی

استاندار قم با بیان اینکه توسعه توریست درمانی اولویت نظام سلامت قم است، گفت: 
زمینه پذیرش بیماران خارجی در قم بسیار بالا بوده و می تواند به یکی از شاخص های 

اصلی درآمدزایی و توسعه استان تبدیل گردد.
بهرام سرمست روز شنبه درآیین افتتاح طرح های درمانی قم بیان کرد: سالانه بیش از 

سه میلیون مسافر خارجی به این استان سفر می کنند.
وی اضافه کرد: برای استفاده از ظرفیت بیماران خارجی باید زیرساخت های سلامت 
در سطح استان ایجاد شود. استاندار قم عنوان کرد: باید از ظرفیت بخش خصوصی 
استان و مجمع خیرین سلامت در توسعه طرح های درمانی به ویژه در بخش بیماران 
بین الملل استفاده شود. وی اظهار داشت: همچنین قم به این دلیل که هر سال 
میزبان بیش از 2۰ میلیون زائر ایرانی است هم باید به مرکزی مهم ومجهز برای درمان 

عموم هموطنان تبدیل گردد.
سرمست تصریح کرد: به واسطه وجود مراجع تقلید انگیزه و روحیه خیرخواهی در 

احداث مراکز درمانی در استان قم بسیار پررنگ است.
وی گفت: تحول و توسعه سرانه های سلامت از اهداف مهم قم در قالب نظام سلامت 

می باشد.
استاندار قم ادامه داد: نظام سلامت زمانی به سرانجام مطلوب می رسد که تمام 

مجموعه های مرتبط با سلامت با یکدیگر همکاری و تعامل داشته باشند.
سرمست اضافه کرد: خیرین سلامت در احداث و توسعه مراکز درمانی بیشترین نقش 

را دارند.
استاندار قم گفت: بهره برداری از پروژه های نیمه تمام از اولویت های استان است که 

۸ پروژه بهره برداری رسیده درمانی در همین راستا بوده است.
جزییات هشت طرح درمانی قم

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین آیین بیان کرد:  یکی از پروژه ها، راه اندازی 
فاز اول کلینیک ویژه مرکز آموزشی درمانی نکویی هدایتی فرقانی می باشد که در۵ هزار 
و 2۶۰ متر مربع و در چهار طبقه احداث شده که برای راه اندازی آن 1۵۰ هزار میلیون 

ریال اعتبار در نظر گرفته شده است.
رادیوگرافی،  جمله  از  خدماتی  کلینیک  این  در  داد:  ادامه  قدیر  محمدرضا 
آزمایشگاه، سالن های آموزشی، فضاهای حضور متخصصین و غیره تعبیه شده که 

با راه اندازی آن برای 1۰۰ تن اشتغالزایی فراهم می شود.
وی اضافه کرد: از دیگر پروژه های  راه اندازی، دو بخش IPD )توریسم درمانی( در 

بیمارستان های فرقانی و شهید بهشتی قم است که برای این منظور نیز در مجموع 
دو پروژه قابل افتتاح 1۷ تخت مجهز در نظر گرفته شده است. وی گفت: دراین 
بخش خدماتی از جمله جراحی، CCU، ICU ، خدمات پاراکلینیکی ارائه می شود 
که برای راه اندازی این دو بخش اعتباری بالغ بریک هزار میلیون ریال در نظر گرفته 

شده است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم به راه اندازی خانه بهداشت روستای ونارچ اشاره کرد 
و گفت: این خانه بهداشت در یک طبقه و با متراژ 213 متر مربع و با اعتبار 3 هزار 

میلیون ریال در اختیار روستاییان قرار می گیرد.
قدیر افزود: این مرکز درمانی ارای بخش هایی از جمله داروخانه، تزریقات آقایان و 
خانم ها، اتاق احیا، پزشک عمومی، دندانپزشکی، بهداشت خانواده و غیره است که 

علاوه بر خدمات رسانی به روستاییان برای 1۰ نفر نیز اشتغالزایی ایجاد کرده است.
قدیر گفت: همچنین خانه بهداشت روستای سنجگان نیز با 213 متر مربع و اعتباری 

بالغ بر 3 هزار میلیون ریال همزمان با ایام الله دهه فجر افتتاح خواهد شد.
افتتاح  قابل  پروژه های  از دیگر  را  اندازی خانه بهداشت روستای جنداب  راه  وی 
همزمان با ایام الله دهه فجر عنوان کرد و گفت: این پروژه نیز با 3 هزار میلیون ریال و 
اشتغالزایی 1۰ نفر احداث شده که با راه اندازی آن مردم بسیاری از مشکلات بهداشتی 

و درمانی مردم در روستا، برطرف می شود.
قدیر به راه اندازی دستگاه ماموگرافی بیمارستان شهید بهشتی اشاره کرد و گفت: این 
بخش نیز که یکی از نیازهای استان است، با راه اندازی دستگاه جدید در بیمارستان 

فعال تر می شود و همشهریان می توانند از خدمات آن استفاده کنند.
وی راه اندازی دستگاه اکوی قلب جنین را از دیگر پروژه های قابل افتتاح همزمان با 
ایام الله دهه فجر عنوان کرد و گفت: این دستگاه نیز یکی از مجهزترین دستگاه های 
اکوی قلب جنین است که در بیمارستان ایزدی قم دایر و در کنار کلینیک های ویژه به 

صورت فعال تر خدمات رسانی خواهد کرد.
هیچ موردی از بیماری کرونا درقم مشاهده نشده است

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم شنبه در حاشیه افتتاح طرحهای درگفت و گو با 
خبرنگاران گفت: مسئولان درحوزه سلامت کاملا با مردم صادق هستند و دراین رابطه 

تاکنون هیچ موردی از ویروس کرونا در این استان مشاهده نشده است.
محمدرضا قدیر بیان کرد: آزمایش چند مورد مشکوک به کرونا در استان قم منفی بوده 

و هیچ موردی از این بیماری در سطح قم وجود ندارد.
وی با اشاره به توصیه های بهداشتی گفت: در آخرین آمار و اطلاع رسانی که سازمان 
بهداشت جهانی داشته است، چین جزو منطقه پر خطر است و تا آنجایی که ممکن 

است از مسافرت به این مناطق مردم پرهیز کنند.
دکتر قدیر افزود: رعایت بهداشت فردی و در راس آنها شستشوی دست ها موضوع 
بسیار مهمی است که انتظار است در این خصوص نیز به درستی رفتار شده و آموزش 

های لازم در خصوص شستشوی صحیح دست به کودکان نیز داده شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: کمپین شستشوی صحیح دست ها در 
مدارس دایر شده است و با همکاری آموزش و پرورش و مرکز بهداشت استان، این 
موضوع آموزش داده می شود.وی تصریح کرد: در صورت سرماخوردگی های شدید 
حتما به پزشک مراجعه شود و ما چون هنوز موردی در ایران نداشتیم، نباید مردم هم 
احساس ترس داشته باشند و می توانند به راحتی از اغذیه فروشی ها و آبمیوه فروشی 

ها و.... استفاده کرده و نگرانی نداشته باشند.
وی درپایان از مردم ق خواست م تا اطلاع ثانوی از مسافرت به کشورهایی که این 

ویروس در آنها شایعه بیشتری دارد خودداری کنند.
در آیین افتتاح پروژه های بخش بهداشت و درمان قم از دو خیر بخش سلامت با 

حضور استاندار، معاونین و رییس دانشگاه علوم پزشکی قم قدردانی شد.

استاندار درآیین افتتاح طرح های درمانی قم :

توریست درمانی اولویت نظام سلامت قم است
 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

ملت با حضور در راهپیمایی ۲۲ بهمن پیام 
روشنی به اغواشدگان غرب خواهد داد

 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور بیانیه ای به مناسبت چهل و یکمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی، اعلام کرد: ملت ما با حضور در راهپیمایی بزرگ یوم الله 22 بهمن و با تقویت 
همگرایی جهانی آزادگان، پیام روشنی به دشمنان مستکبر و اغوا شدگان غرب غدار خواهد 
داد. در این بیانیه که نسخه ای از آن روز شنبه  دراختیار ایمان  قرار گرفت،  آمده است: پیروزی 
شکوهمند انقلاب اسلامی که یکی از نشانه های قدرت و صدق وعده الهی است، با نصرت و 
امداد خداوند متعال، چهل سال پرافتخار را پشت سر نهاده و پیام حیات بخش همراه با منطق 
قوی خود را جهانی کرده است. در بخش دیگری این بیانیه آمده است: ملت مومن ایران اسلامی 
باایمان راسخ به سنت ها و وعده های الهی به جهاد خستگی ناپذیر خود در ابعاد علمی، فرهنگی، 
اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و دفاعی ادامه می دهد و به فضل الهی در همه امتحانات سربلند 
و سرفراز خواهد بود. در این بیانیه آمده است: بخش بزرگی از ناکامی ها وشکست های آمریکا 
و جبهه استکبار در غرب آسیا، ثمره خون مجاهدان مقاومت، به ویژه شهیدانی چون حاج 
قاسم و ابومهدی است؛ شهیدانی که پیوند و پیمان مردم عزیز ما را با مقاومت محکم و جبهه 
استکبار و وابستگان آن ها را در داخل و منطقه مأیوس و سرافکنده کردند. بیانیه حاکیست: 
خون شهدای مقاومت پیام خمینی کبیر را دوباره طنین انداز کرده که »ما می گوییم تا شرک و 
کفر هست، مبارزه هست و تا مبارزه هست، ما هستیم.« و این یعنی خون شهیدان هنوز جاری 
است و شکست توطئه های استکباری به ویژه طرح ننگین معامله قرن را رقم خواهد خورد. در 
این بیانیه با اشاره به این که دستاوردهای انقلاب اسلامی و حاکمیت نسبی ارزش های دینی، 
ایران را به باثبات ترین و مقتدرترین کشور منطقه تبدیل کرده است، آمده است: دشمن در 
تلاش است با انواع جنایت ها، فتنه ها، توطئه ها، تهدیدها و تحریم های اقتصادی، علمی، 
فرهنگی و حتی ورزشی مانع رشد و پیشرفت این ملت شود و اثرگذاری آن را کاهش دهد. در 
این بیانیه افزوده شده است: بنابراین لازم است ملت مومن به ویژه نخبگان عزیز فکری، حوزوی و 
دانشگاهی چونان عقاب هایی تیزبین تحرکات پیدا و پنهان دشمن را به دقت زیر نظر بگیرند و با 
همگرایی و مجاهدت های علمی، درون نظام اسلامی را مستحکم کنند و عظمت و شکوه کشور 
را به اوج برسانند. در این بیانیه با تاکید بر این که »باید قوی شویم« این وظیفه یکایک ملت های 
مسلمان در سراسر جهان است، آمده است: شرط لازم قوی شدن، تثبیت و ازدیاد ایمان است 
که اساسی ترین مطلوب الهی و بنیادی ترین عامل برتری بندگان صالح خداست؛ گوهر یگانه 
ایمان آن گونه که خدای تعالی معین فرموده به همه قدرت ها و قوت ها معنی می دهد، لذا 
امت اسلامی باید در همه زمینه ها به حداکثر توانایی ممکن برسد. در این بیانیه تاکید شده 
است: ملت ما با حضور در راهپیمایی بزرگ یوم الله 22 بهمن بار دیگر صبر و شکر خود را به 
نمایش خواهد گذاشت و با تقویت همگرایی جهانی آزادگان، پیام روشنی به دشمنان مستکبر 
و اغوا شدگان غرب غدار خواهد داد. این بیانیه ادامه یافته است: فریادهای مرگ بر آمریکا 
نمونه ای حقیقی از ایمان به الله و کفر به طاغوت است و راهپیمایی عظیم 22بهمن جلوه ای از 

شکرگزاری ملت ایران از نعمت نظام الهی، مقاومت و شهدای قهرمان است.
 

 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

شهرک های صنعتی قم برای استقرار صنایع 
روز دنیا آماده است

 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت:شهرک های صنعتی این استان با 
دارای بودن زیرساخت های موردنیاز برای پیشرفته ترین فعالیت های تولیدی،  آماده استقرار 

صنایع مدرن و روز دنیاست.
محمود سیجانی بیان کرد: از استقرار صنایع پیشرفته و بدون آلایندگی در شهرک های 

صنعتی قم استقبال و از سرمایه گذاران داخلی و خارجی آن ها حمایت می کنیم.
وی افزود:  شهرک های صنعتی استان به مهمترین بازارهای مصرف کشور نزدیک هستند و 
با دارای بودن تمام امکانات و زیرساخت های موردنیاز تولید می توانند،  فرصت سرمایه گذاری 

مطمئنی را برای فعالان اقتصادی به خصوص در بخش صنایع پیشرفته ایجاد کنند.
وی ادامه داد: هم اکنون نیز واحدهای صنعتی مدرن و پیشرفته ای درشهرک های صنعتی 
قم فعالیت می کنند که نقش مهمی در تولید محصولاتی همچون لوازم خانگی،  مواد غذایی 
و صنایع قطعه سازی دارند. سیجانی گفت:  بسیاری از محصولات تولیدشده درقم علاوه 
بر بازارهای داخلی به بازارهای بین المللی نیز صادر می شود و مشتریان منطقه ای و جهانی،  
دیدگاه مثبتی به کالاهای ساخت قم دارند که این موضوع نیز رغبت سرمایه گذاران برای فعالیت 
در این استان را در پی داشته است. وی بیان کرد: همچنین در قم، به دلیل وجود دانشگاه 
صنعتی و تدریس رشته های مهندسی درمراکز علمی، نیروی انسانی ماهر و کارشناس در 
بخش های مختلف برای فعالیت در واحدهای صنعتی پیشرفته که به افراد متخصص نیاز دارند،  
فراهم است. وی ادامه داد:درراستای راهبرد تقویت تولید ملی و مقابله با تحریم های ظالمانه 
دشمنان،  استقرار و راه اندازی صنایع پیشرفته در قم اهمیت بسیار زیادی پیداکرده است و به 
همین دلیل روند استقبال از سرمایه گذاران در این بخش با سهولت و حمایت بیشتری نسبت 
به گذشته انجام می شود. حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی و معدنی 
موجود استان ۴۸ هزار و ۸۵1 میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته 
در2هزار و 22۵ واحد صنعتی و صنایع معدنی استان برای ۵۶ هزار و 1۵3 تن فرصت اشتغال 
ایجادشده است. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه 

صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
  

رییس مرکز ساخت داخل وزارت صنعت ، معدن و تجارت:

نیازهای صنعتی کشور با داخلی سازی رفع می شود
 رییس مرکز ساخت داخل، صنایع ماشین سازی و تجهیزات وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت:  تولیدکنندگان داخلی از ظرفیت بالایی برای رفع نیازهای صنعتی کشور برخوردارند و 

بومی سازی تجهیزات موردنیاز این حوزه به جد دنبال می شود.
سید محمدمهدی هادوی جمعه شب درحاشیه برگزاری نمایشگاه فرصت های ساخت داخل 
و رونق تولید درقم ،  اظهار داشت: تشکیل این نمایشگاه برای ارائه توانمندی های داخلی و 
شناسایی نیاز صنایع از اهمیت بسزایی برخوردار است،  چرا که در جریان برگزاری آن، فرصت 
ارتباط و تعامل میان صنعتگران و تولیدکنندگان در بخش های مختلف به وجود آمده و شرایط 

برای رفع نیازها با استفاده از ظرفیت های موجود در کشور،  فراهم  می آید.
وی با اشاره به استقبال خوب بازدیدکنندگان از این نمایشگاه، بیان کرد: شناسایی دقیق 
نیازهای صنعتگران و ارائه راهکار برای رفع آن با استفاده از توان داخلی در شرایط تحریم های 
ظالمانه، نکته بسیار مهمی است که موجب پویایی هرچه بیشتر بخش صنعت و اقتصاد ملی 
می شود. وی ادامه داد:  با توجه به راهبرد وزارت صنعت، معدن و تجارت برای رفع نیازهای 
صنعتی کشور در داخل، نمایشگاه های با عنوان معرفی توانمندی های داخلی در استان های 
مختلف برگزار خواهد شد تا تبادل اطلاعات میان صنعتگران مختلف که در زنجیره تولید 
محصولات قرار دارند،  با یکدیگر بیشتر شود. هادوی گفت: سامانه توانیران نیز باهدف توسعه و 
تعمیق داخلی سازی تجهیزات موردنیاز بخش های مختلف تولیدی کشور توسط وزارت صمت 
طراحی شده است تا صنایع بومی نیازهای یکدیگر را شناسایی و برای رفع آن در قالب  زنجیره 
تولید تلاش کنند. وی بیان کرد: از دستاوردهای نمایشگاه معرفی فرصت های ساخت داخل 
قم برای برگزاری محافل مشابه در سایر استان ها استفاده خواهد شد تا نیاز صنایع در بخش های 

مختلف احصا و برای رفع آن بر اساس ظرفیت های داخلی برنامه ریزی شود.
وی در ادامه با اشاره به قابلیت های بالای صنعتی قم، افزود:  شرکت های فعال و توانمندی 
در حوزه صنعت،  معدن و تجارت قم فعال هستند که با دغدغه و انگیزه بسیار برای گسترش 
سطح فعالیت خود،  تلاش می کنند و این مساله علاوه بر همت بالای تولیدکنندگان نشان از 
اهتمام مسئولان استان قم برای حمایت از صنعتگران و انجام اقدامات زیربنایی برای توسعه 

فعالیت های ایشان دارد.
  

رییس سازمان جهاد کشاورزی  استان قم:

کشت گیاهان دارویی در قم رونق می گیرد
 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:  سطح زیر کشت گیاهان دارویی که با 

محدودیت های آبی و شرایط آب و هوایی قم سازگار است،  در این استان افزایش می یابد.
عباس پورمیدانی بیان کرد: تشویق بهره برداران به کشت گیاهان دارویی در مناطق مختلف 
استان موجب افزایش سطح ارزش افزوده اقتصادی بخش کشاورزی قم و بالا رفتن درآمد 

کشاورزان می شود.
وی با اشاره به این که در بحث کشت گیاهان دارویی رتبه مطلوبی داریم، افزود: بسیاری از 
گیاهان دارویی در مقابل تنش های آب و هوایی که در قم رخ می دهد و معمولًا به گیاه آسیب 
وارد می کند، مقاوم است و با عملکرد مناسب در زمان برداشت،  سوددهی مطلوبی را برای 
کشاورزان ایجاد می کند. وی ادامه داد:  بر اساس راهبرد تغییر الگوی کشت،  کاهش مصرف 
آب در بخش کشاورزی قم یکی از مهم ترین اهداف استان است و به همین دلیل توسعه کشت  
گیاهان دارویی که کم آب بر هستند،  اقدامی مؤثر به شمار می آید. پورمیدانی گفت: گیاهان 
دارویی برای پرورش به تعداد قابل توجهی نیروی کار احتیاج دارند و به همین علت اشتغال زایی 
مناسبی در بخش کشاورزی استان ایجاد می کند. وی بیان کرد: همچنین توسعه کشت های 
گلخانه ای،  امکان ویژه ای را برای ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی در کنار مزارع کشاورزی ایجاد 
می کند و همین مساله موجب رونق تولید و اشتغال به خصوص در مناطق روستایی استان 
می شود. وی ادامه داد: در حال حاضر حدود 12۰ هکتار از زمین های کشاورزی استان زیر 
کشت گیاهانی است که خواص دارویی دارد و 1۰ هکتار نیز به صورت تخصصی به کشت 

گیاهان دارویی اختصاص پیداکردهاست.
  

کارشناس هواشناسی استان قم اعلام کرد

بارش باران و برف طی روز دوشنبه در قم
کارشناس هواشناسی قم با اشاره به بارش باران و برف طی روز دوشنبه در این استان، گفت: 
هوای قم طی روزهای آینده نیمه ابری تا ابری در برخی ساعات همراه با وزش باد نسبتاً شدید 

خواهد بود.
محمدجواد ترابیان اظهار داشت: آسمان قم امروز کمی ابری به تدریج همراه با افزایش ابر و 

در برخی ساعات وزش باد شدید است.
وی با اشاره به بارش باران و برف طی روز دوشنبه در قم، گفت: هوای قم در این روز نیمه ابری 

تا ابری در برخی ساعات همراه با وزش باد نسبتاً شدید پیش بینی می شود.
کارشناس هواشناسی از کاهش دمای هوا طی روزهای آینده خبر داد و افزود: حداقل دمای 
هوای در روز یکشنبه 2 درجه و حداکثر دمای هوا 1۵ درجه و حداقل دمای هوا در روز دوشنبه 

یک درجه و حداکثر دمای هوا 1۰ درجه خواهد بود.

رییس شورای هماهنگی تبلیغات گفت: راهپیمایی 22 
بهمن باعث خنثی سازی توطئه های دشمنان و پاسخگویی 
به شبهات می شود، به همین علت فعالیت همه نهادها، 
گروه ها و تشکل های مردمی باید بر هرچه باشکوه تر برگزار 

شدن این راهپیمایی 22 متمرکز باشد.
نصرت الله لطفی روز شنبه درجلسه هم اندیشی کارگروه 
های ستاد بزرگداشت دهه فجر قم درسالن جلسه های 
داشت:  اظهار  قم،  اسلامی  تبلیغات  هماهنگی  شورای 
فراخوان های این راهپیمایی باید توسط نهادهای مردمی و 
انقلابی نظیر حوزه علمیه، دفتر تبلیغات اسلامی، سازمان 
تبلیغات اسلامی، سپاه پاسداران و همچنین تشکل های 
مختلف فرهنگی ارائه شود. وی یادآور شد: حضرت امام 
راحل یوم الله 22 بهمن را سرآغاز برافراشته شدن پرچم 
نیز  انقلاب  معظم  رهبر  همچنین  و  اسلامی  حکومت 
این روز را یک عید بزرگ معرفی کردند. وی بیان داشت: 

اقتدار ملت  و مظهر  نماد  به حق،  بهمن  راهپیمایی 22 
ایران در پرتو قدرت لایزال الهی است. لطفی همچنین با 
اشاره به حساسیت مضاعف راهپیمایی 22 بهمن امسال به 
دلیل نزدیکی به انتخابات دوم اسفند و همچنین چهلمین 
روز شهادت سردار قاسم سلیمانی خاطرنشان کرد: ملت 
حماسی قم و اقصی نقاط کشور با سردادن بانگ الله اکبر 
راهپیمایی 22  به استقبال  بهمن  روز 21  در ساعت 21 
بهمن خواهند رفت. وی با تاکید بر اینکه سردادن ندای 
الله اکبر همواره نمایانگر اقتدار و صلابت نظام اسلامی 
آمریکا  به  از سیلی محکم سپاه  است، گفت: پس  بوده 
که با فریادهای الله اکبر مردم همراه بود، باید یک حضور 
فراگیر دیگر که با نورافشانی آسمان شهرها توام است را با 
و کانون های  پایگاه های مقاومت بسیج  فعال  مشارکت 
اینکه  به  با اشاره  باشیم. لطفی  فرهنگی مساجد شاهد 
مطابق برنامه ریزی صورت گرفته آیین های بزرگداشت چهلم 
سردار سلیمانی طی روزهای 2۴ تا 2۷ بهمن در استان 
های مختلف کشور برگزار می شود و مراسم اصلی نیز 2۷ 
بهمن در کرمان  است، گفت: امشب از سوی  آیت الله ناصر 
مکارم شیرازی از مراجع تقلید برنامه ای در مدرسه علمیه 
امام کاظم )ع( قم تدارک دیده شده و اگربرنامه های دیگری 
نیز پیش بینی شده باید با تعامل و هم افزایی دستگاه های 
مختلف باشد تا یک مراسم همطراز قم را داشته باشیم. وی 
همچنین انجام معامله ننگین و احمقانه قرن توسط آمریکا 
و رژیم صهیونیستی را نیز از جمله دلایل اهمیت راهپیمایی 
انزجار و نفرت ملت  22 بهمن امسال ذکر کرد و گفت: 
ایران در این معامله ننگین در22 بهمن تجلی پیدا می کند. 
وی با اشاره به اینکه مسیرهای راهپیمایی 22 بهمن قم 
روز دوشنبه طی یک اطلاعیه از سوی شورای هماهنگی 
تبلیغات استان اعلام خواهد شد، گفت: درحال حاضر 
حرکت راهپیماییان از 1۰ نقطه شهر به سمت میدان آستانه 
قطعی است و مسیر پایانی این راهپیمایی نیز یکی از سه 
مکان حرم حضرت معصومه )س(، مصلی قدس و میدان 

روح الله خواهد بود، که اطلاع رسانی صورت خواهد گرفت.
لطفی اضافه کرد: زمان آغاز راهپیمایی ساعت 1۰ صبح 
است و حجت الاسلام و المسلمین محمد جعفر منتظری 

دادستان کل کشور نیز سخنران آن می باشد.
لطفی در بخش دیگری از سخنان خود با یادآوری اینکه 
قم خاستگاه انقلاب اسلامی است و حضرت امام راحل نیز 
توسط رژیم ستمشاهی از این شهر قم تبعید شد، گفت: 
امام راحل پس از پیروزی انقلاب بازگشت مباهات آمیزی به 
قم داشت، که برای گرامیداشت این روز نیز ویژه برنامه های 

در دست تهیه است.
معاون فرهنگی سپاه علی بن ابیطالب )ع( قم نیز در این 
جلسه با اشاره به اهتمام جدی سپاه برای برپایی پرشور و 
شکوهمند راهپیمایی 22 بهمن گفت: برگزاری مسابقه 
ساخت آدمک شیطانی استکبار و تدارک جهت استقرار 
ده ها ایستکاه صلواتی در مسیر راهپیمایی بخشی از این 
برنامه ها به شمار می آید. معاون پرورشی اداره کل آموزش 
و پرورش قم نیز در این جلسه گفت: برگزاری مسابقه های 
مختلف آدمک سازی استکبار، عکاسی، نقاشی و نوشتن 
نامه به سردار سلیمانی از جمله برنامه های دانش آموزی 
راهپیمایی 22 بهمن قم است.  ناصر حمزه ای خاطرنشان 
کرد: با چهار مدرسه استان برای اجرای سرود راهپیمایی 
22 بهمن هماهنگی شده، و یک گروه سرود متشکل از 22 
تَن از دانش آموزان دو سرود را در موضوع های بیانیه گام 

دوم انقلاب و سردار سلیمانی اجرا خواهند کرد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی، ورزشی شهرداری قم نیز با 
اشاره به تدارک هفت نقطه از شهر جهت سر دادن بانگ الله 
اکبر و اجرای سرود، گفت: شهرداری قم غرفه های مختلف 
فرهنگی را پیش بینی نموده است. ابوالقاسم مقیمی بیان 
کرد: تور روایت گری انقلاب اسلامی با هدف معرفی قم 
همکاری  با  جدید،  نسل  به  انقلاب  خاستگاه  عنوان  به 
شهرداری و بعثه رهبر معظم انقلاب در ایام دهه فجر انجام 

شد، و با توجه به بازتاب خوب آن ادامه خواهد داشت.

رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم:
فعالیت تشکل های مردمی بر حضور پرشور در راهپیمایی ۲۲ بهمن متمرکز شود

گزارش:  فاطمه دهقان نیری 

زندگی اقشاری از جامعه بویژه جوانان و نوجوانان با کمترین مشکلات و مصائب گاه به 
یاس ختم می شود که در صورت بی توجهی به ارائه پادزهرهای مناسب، فردای این قشر 

حساس را به مرز نیستی می کشاند.
کج خلقی، کم تحملی، پرخاشگری، بی اشتهایی، جویدن ناخن، پرسه زدن و راه رفتن 
با بی قراری، مجموعه نشانه ها و علائم وجود استرس و ناامیدی در جوانان و نوجوانانی 
است که در میانه تغییرات هورمونی بدن، نگاه های کنجکاوانه و حساس والدین و حوادث 
ناجوانمردانه جامعه گرفتار شده اند. اختلالات روانی - رفتاری که آخرین آمار وزارت 
بهداشت هم آن را تایید می  کند. چنانچه ایرج حریرچی سخنگوی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در این  باره اعلام کرد: 23.۴ درصد از بالغان در ایران دچار 
یک اختلال روانپزشکی هستند که 2۷.۶ درصد این افراد را زنان و 1۹.۴درصد را مردان 
تشکیل می  دهند؛ از هر چهار نفر بالای 1۵ سال یک نفر دچار اختلال روانپزشکی است. 
آنچه این روزها بیش از همه موجب نگرانی خانواده ها شده و سرگردان به دنبال راه چاره 
ای می گردند اما در سایه کم توجهی مسئولان و فضای اجتماعی، به درِ بسته می خورند.
و  رسانه  میان خانواده،  به همیاری گروهی  نیاز  روانشناسان،  باور  به  که  موضوعی 
مسئولان دارد تا بتوان با تشکیل گروه درمانی، ایجاد فضای پرنشاط و پرکردن فراغت 
جوانان و نوجوانان بر اساس میل آنان نه خانواده در کنار عدم پخش فیلم ها و سریال 

هایی با بار منفی سدی جلوی سونامی ناامیدی و یاس و آسیب های پیرو آن زد.
احساس بی آیندگی را دریابیم

اصغر کیهان نیا روانشناس بالینی روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار حوزه زنان و خانواده 
ایرنا، علت ایجاد احساس یاس در میان قشری که قرار است نیروی فعال آینده کشور 
شود را اینگونه توضیح می دهد: هدف از درس خواندن دانش آموز و دانشجو، رسیدن 
به آینده ای روشن و عاری از هر گونه چالش و مشکلات و کسب پایگاه اجتماعی است 
اما اتفاقاتی همچون ناپایداری اقتصادی و منازعات اجتماعی و بسیاری موارد دیگر که 
در ماه های اخیر شاهد آن بوده ایم، احساس بی آیندگی و ناامیدی از آینده را در میان 
این قشر جامعه بوجود آورده است. وی در تکمیل سخنان خود، به نمونه های بارز این 
احساس در جملاتی که نوجوانان و جوانان بر زبان می رانند اشاره می کند و می گوید: 
همین که عنوان می کنند »نتیجه این همه تحصیل بی کاری است یا چرا ازدواج کنم و 
یکی مانند خود را تحویل جامعه دهم!« حکایت از وجود احساس بی آیندگی در میان 
جوانان و نوجوانان دارد؛ اینها جملاتی است که از زبان مراجعه کنندگان خود شنیده ام 

و تصور واهی نیست. 
این مشاور و نویسنده کتاب های خانواده، انتشار اخباری مربوط به جنگ و منازعات 

اجتماعی را هم در اشاعه یاس و ناامیدی بی تاثیر نمی داند.
به گفته وی، اینها مواردی است که دائما در رسانه های اجتماعی و مکتوب و تصویری 

و شنیداری تکرار می شود که باعث شیوع یاس سراسری و ناامیدی شده است. ضمن 
اینکه بی اعتمادی میان مردم و مسئولان را رقم می زند؛ موضوعی که معاون رئیس 

جمهوری هم بارها به آن اذعان داشته و خواهان اعتمادسازی خواهان شده است.
عوامل همذات پنداری را برچینیم

کیهان نیا درباره راهکارهای پیشگیری از اشاعه سم یاس و ناامیدی یادآور می شود: 
ورزش کردن زیاد به دلیل این که کاملا فرد را از نظر جسمی و روحی به تعادل می رساند 
بسیار موثر است. شادی و نشاط هم درمانگر است اما وقتی از اینها یاد می کنیم نگاه ها 
به این سمت کشانده می شود که شادی کجا بود. همین صحبت، مسئولیت مسئولان 
مربوطه را دو چندان می کند مبنی بر اینکه با ایجاد فضای با نشاط و شادی آور و عدم 
پخش برنامه ها و سریال های پر درد و آلام بتوانند این فضای ناامیدی را اندکی کنار بزنند.
وی خاطرنشان می کند: یادمان نرود انتشار فیلم و همچنین مطلبی سراسر آشوب و 
چالش و غم در جراید برای اقشار مختلف جامعه، ایجاد همذات پنداری می کند و همواره 
بر دردهای آنان می افزاید بر همین اساس باید کسانی که به ارزیابی و کنترل این سریال 
ها و فیلم ها می پردازند حتما با یک روانشناس و جامعه شناس مشورت کنند تا بدآموزی 

ها کنار برود.   
در چیدمان اوقات فرزندان از آنان مشورت بگیریم

کیهان نیا متذکر می شود: خانواده هم به عنوان کانون پرورش و رشد فرزندان، نخستین 
مدرسه آموزش خودکنترلی، مهارت های زندگی فردی و اجتماعی و بزرگترین مانع اشاعه 
یاس است اگر والدین با فرزندان همراه و همگام باشند. اما متاسفانه شاهدیم برنامه های 
فوق العاده برای پر کردن وقت نوجوان و جوان به میل والدین چیده می شود نه تمایل 
فرزندان. در صورتی که باید چیزهایی باشد که مورد علاقه و شادی بخش و روحیه بخش 
نوجوانان و جوانان باشد. وی تاکید می کند: این نوع برنامه ریزی نوعی بی برنامگی به 
دنبال دارد و یکی از عوامل کشیده شدن این قشر فعال جامعه به سمت مصرف انواع 
مواد مخدر می شود. پس یادمان نرود ایجاد فضای گروه درمانی، انجام حرکت هایی 
برای تخلیه انرژی و روانی و هیجانی باعث می شود شوک های مختلف افراد را ناایمن و 

موجبات فرار را فراهم نکند.

در چیدمان اوقات فرزندان از آنان مشورت بگیریم

پادزهر ناامیدی در جوانان چیست؟
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فعالان بازار مسکن  مطرح کردند

سناریوهای پیش روی  بازار مسکن
 در سال آینده

فعالان بازار مسکن هر نوع پرش قیمت مسکن را مشروط به ثبات بازارهای موازی دور 
از ذهن می دانند.

واسطه های ملکی، رکود تورمی و خرید و فروش از نوع سرمایه گذاری را دو سناریوی 
از افزایش بیش از 1۰۰  آینده عنوان می کنند. پس  بازار مسکن در سال  پیش روی 
درصدی ماهیانه تعداد معاملات در تهران که از دو عامل تغییر قیمت بنزین و خرید و 
فروش های پیش از عید نشأت گرفت برخی مالکان بین یک تا دو میلیون تومان در هر 
مترمربع قیمت های پیشنهادی را بالا بردند، اما مشاوران املاک می گویند که معاملات 
هنوز در سطح قیمت های قبل انجام می شود. چشم انداز پرش قیمتی نیز مشروط به 

ثبات قیمت در بازارهای موازی از جمله ارز، طلا و بورس بعید است.
میانگین قیمت مسکن در شهر تهران با ثبت یک رکورد در دی ماه سال 13۹۸ به 13 
میلیون و ۸1۰ هزار تومان در هر مترمربع رسید که ۴۰ درصد نسبت به سال قبل و 2.1 
درصد نسبت به ماه قبل افزایش یافت. البته رشد قیمت در ماه قبل ۸.۵ درصد بود که 

به نوعی کنترل شد.
سه سناریوی رکود تورمی، انجام معاملات از نوع سفته بازانه و رونق غیرتورمی برای بازار 
مسکن در سال آینده تصویر می شود. اگر فعالان این بخش بخواهند اتفاق سوم برای 
این بازار بیفتد باید از دست کاری قیمت ها پرهیز کنند، چرا که تجربه نشان داده هر زمان 

نرخ های پیشنهادی بالا رفته بازار به سرعت با افت شدید معاملات مواجه شده است.
کارشناسان نهایت افزایش قیمت مسکن در سال آینده را معادل نرخ تورم عمومی 
می دانند این بازار در سال 13۹۸ همین شرایط را سپری کرد. پس از آنکه در سال 13۹۸ 
شاهد پرش های قیمتی و افزایش بیش از ۹۰ درصد قیمت ها در بازار مسکن بودیم، 
رشد قیمت در سال 13۹۸ به حدود ۴۰ درصد رسید و برای سال  آینده نیز بین 2۰ تا 

۴۰ درصد تصور می شود.
رشد حدود ۴۰ درصد در بازار مسکن در شرایطی اتفاق افتاده که دستمزدها حدود 
1۵ درصد بالا رفته است. در این شرایط فاصله توان متقاضیان واقعی با افرادی که دارای 
مسکن هستند روز به روز عمیق تر می شود لذا می توان پیش بینی کرد معاملات از نوع 

مصرفی در سال 13۹۹ کاهش خواهد یافت.
در حال حاضر حدود ۷۷ درصد معاملات مسکن و نوع سرمایه گذاری و تنها 23 درصد 
از نوع مصرفی که البته بخش قابل توجهی از این افراد از این گروه نیز اقدام به تبدیل به 

احسن واحدهای خود می کنند.
لازم به ذکر است ، در دی ماه 13۹۸ مطابق اعلام بانک مرکزی، متوسط قیمت مسکن 
در شهر تهران 13 میلیون و ۸1۰ هزار تومان در هر متر مربع بود که نسبت به ماه قبل 
2.1 درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۴۰.۹ درصد افزایش نشان می دهد. در این 
ماه هم چنین تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر تهران به 1۰ هزار و ۷۰۰ واحد 
مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب 12 و  ۵۹ درصد 

افزایش داشت.

سخنگوی سازمان برنامه و بودجه کشور :

پاداش آخر سال با حقوق بهمن واریز می شود
سخنگوی سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد: عیدی کارکنان دولت با حقوق 

بهمن ماه واریز می شود.
»مهدی قمصریان« گفت: هیات وزیران مبلغ ثابت 12 میلیون ریال )یک میلیون و 
2۰۰ هزار تومان( را به نسبت مدت خدمت تمام وقت در سال 13۹۸ به عنوان پاداش 

آخر سال )عیدی( تعیین کرده است.
بر اساس مصوبه هیات دولت، پرداخت پاداش آخر سال )عیدی( به کارکنان خرید 
خدمت، قراردادی و موقت به نسبت خدمات تمام وقت آنان در سال 13۹۸ خواهد بود.

سال  آخر  پاداش  پرداخت  میزان  کرد:   تاکید  بودجه  و  برنامه  سازمان  سخنگوی 
)عیدی( بازنشستگان، مستمری بگیران، حقوق وظیفه از کارافتادگی، حقوق وظیفه 
وراث مستخدمین متوفای مشمول صندوق های بازنشستگی کشوری، سازمان تامین 
اجتماعی نیروهای مسلح و سایر صندوق های بازنشستگی نیز به مبلغ ثابت دوازده 
میلیون ریال حسب مورد از محل بودجه مصوب صندوق بازنشستگی یا دستگاه اجرایی 

ذیربط قابل پرداخت است.
قمصریان افزود: خدمت نیمه وقت بانوان از لحاظ اجرای این تصویب نامه، تمام وقت 
محسوب می شود و معلمان حق التدریس نیز نسبت به ساعات تدریس مشمول این 

تصویب نامه خواهند بود.
سخنگوی سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: شرکت های دولتی موظفند از پرداخت 
هر نوع مبلغی تحت عنوان عیدی یا عناوین مشابه علاوه بر مبلغ مذکور به مدیران و 
اعضای هیات مدیره خودداری کنند و سازمان حسابرسی یا حسابرسان قانونی شرکت ها 

مکلفند نظارت لازم در این خصوص اعمال کنند.
مهدی قمصریان همچنین اظهار کرد: یارانه نقدی فردا شب به حساب سرپرستان 

خانوار واریز می شود.  وی افزود:  یارانه بهمن به ازای هر نفر ۴۵۵۰۰ تومان است.
 

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران

زیرساخت ها آماده اجرای توافقنامه
 اوراسیا نیست

 رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران خاطر نشان کرد: نگرانی بخش 
خصوصی این است که زیرساخت های ما آماده انجام توافقنامه اوراسیا نیست؛ اکنون در 
بعضی مرزهای ما ده ها روز کامیون ها معطل می شوند و در ماه هایی از سال حمل و نقل 

ریلی بازار سیاه پیدا می کند.
»غلامحسین شافعی« روز شنبه در همایش »مناطق آزاد،  ویژه و توسعه همکاری های 
اقتصادی با کشورهای همسایه« گفت: تجارب کشورهای توسعه یافته نشان می دهد 
یکی از محورهای اصلی روند توسعه اقتصادی حضور در پیمان های منطقه ای و پیوستن 

به موافقنامه های تجارت منطقه ای است.
وی با اشاره به آمار سال 2۰1۹ گفت: تا سپتامبر این سال ۴۸1 تشکل منطقه ای 
دوجانبه و چندجانبه در اقتصاد کشورهای دنیا ایجاد شده و این روند با سرعت ادامه 
دارد. امروزه تشکیل بلوک های اقتصادی نقش بی بدیلی در توسعه اقتصادی کشورها 

پیدا کرده اند.
شافعی ایران را جزو کشورهایی دانست که کمترین موافقتنامه های تجارت ترجیحی 
با کشورهای منطقه و همسایگان خود دارد و گفت: فقر کشور از این نظر بالاست و 
همچنین دارای تجارب ناموفقی همچون اکو و دی ۸ هستیم تا جایی که ارزیابی ما از 

نتایج حاصل از این دو اتفاق تقریبا نزدیک به صفر است.
وی توافقنامه اوراسیا را اتفاقی کم سابقه در ایران ارزیابی کرد و گفت: باید به تجربیات 

ناموافق گذشته توجه کنیم تا این قرارداد نیز به سرنوشت گذشته دچار نشود.
شافعی محصولات کشاورزی را یکی از مزیت های ایران در اوراسیا دانست و افزود: باید 
سوال کنیم حمل و نقل ناوگان سردخانه ما کجاست و چگونه می خواهیم این محصولات 
را حمل کنیم؟ وی با تاکید بر اهمیت فراهم کردن زیرساخت ها گفت: اگرچه ارائه مشوق 
های صادراتی اقدام درستی است اما پیش از آن باید مسیرها را آماده کنیم تا ماشین ها 

پشت مرز ماشین ها معطل نوشند و حق توقف بدهند و کالا به موقع به مقصد برسد.
زیرساخت ها، عدم  بر موضوع  اظهار کرد: علاوه  پارلمان بخش خصوصی  رییس 
هماهنگی در انجام کارهای کشور باعث ایجاد مشکلاتی شده است. ده ها سازمان در هر 
موضوع مداخله دارند و یک متولی واحد پاسخگو وجود ندارد. درباره اوراسیا همینگونه 

است که بیش از 1۰ سازمان باید با یکدیگر هماهنگ شوند.
وی خاطرنشان کرد: باید این اطمنان برای فعالان اقتصادی و طرف های تجاری بوجود 
آید که روز بعد نگویند صادرات برخی محصولات ممنوع شده و یا عوارض صادراتی به آنها 
اضافه شده است که به این ترتیب تمام قرادادها دچار مشکل می شود. ریس پارلمان 
بخش خصوصی هماهنگی سیاست های تجاری با سیاست های ارزی را لازمه پایداری 

تجارت داست و تاکید کرد که هر کس نباید دنبال منافع سازمان خود باشد.

سازمان امور مالیاتی به ایسنا اعلام کرد

نیمی از پزشکان به کارتخوان مجهز شدند
سرپرست دفتر تنظیم مقررات و نظارت بر برون سپاری سازمان امور مالیاتی از ثبت نام 
بیش از ۵۰ درصد از مشمولان حوزه درمان تا پایان دی امسال در سامانه فروشگاهی 

خبر داد.
از مشمولان  از ۵۰ درصد  پایان دی امسال بیش  تا  کوروش محمدی اظهار کرد: 
حوزه درمان به عنوان قشر فرهیخته و قانون مدار جامعه، ضمن استقبال قابل قبولی 
از قانون در سامانه فروشگاهی ثبت نام کرده اند. اما باتوجه به تعاملات وسیع با متولیان 
حوزه درمان، در حال حاضر درصد مزبور پایین تر از انتظار سازمان امور مالیاتی و جامعه 
است که امیدواریم در روزهای آینده شاهد افزایش نصب و کاربرد سامانه فروشگاهی 
)دستگاه کارتخوان( از سوی آن ها باشیم. وی با بیان به اینکه مراکز پاسخگویی 1۵2۶ 
در ادارات کل امور مالیاتی علاوه بر پاسخگویی به پرسش ها و ابهامات مؤدیان، آماده 
دریافت شکایات مردمی در صورت مشاهده تخلف هستند، گفت: طبق تبصره 2 ماده 
1۶۹ قانون مالیات های مستقیم، عدم اجرای حکم این تبصره )که در خصوص استفاده 
مؤدیان از صندوق فروش و تجهیزات مشابه توسط اشخاص فراخوان شده است( موجب 

تعلق جریمه ای به میزان دو درصد فروش برای مشمولان این طرح می شود.
این مقام مسئول در سازمان امور مالیاتی در پایان خاطرنشان کرد: در ماده 2۷۴ قانون 
فوق به تفضیل موارد جرم مالیاتی در این زمینه درج شده است که شامل تنظیم دفاتر، 
اسناد و مدارک خلاف واقع و استناد به آن، اختفای فعالیت اقتصادی و کتمان درآمد 
حاصل از آن یا امتناع از انجام تکالیف قانونی مبنی بر ارسال اطلاعات مالی موضوع ماده 

1۶۹ مکرر به سازمان امور مالیاتی کشور و وارد کردن زیان به دولت با این اقدام است.

اخیراً برخی مشتریانی که برای افتتاح حساب به بانک ملی مراجعه کرده بودند، 
با فهرست جدیدی از مدارک مواجه شدند که قبلًا نیازی به ارائه آنها به بانک نبود؛ 

مدارکی از جمله سند واحد مسکونی یا قرارداد اجاره آن! ماجرا چیست؟
به غیر از کارت شناسایی ملی که برای انجام تمام امور بانکی، از جمله افتتاح 
حساب، مورد نیاز است، کپی سند یا اجاره نامه محل سکونت و همچنین، کپی سند 
مالکیت خط تلفن همراه یا تأییدیه از دفاتر خدمات همراه اول نیز در دو هفته گذشته 
به فهرست مدارک لازم برای افتتاح حساب، اضافه شدند و به مشتریان گفته شده این 
مدارک، مطابق با بخشنامه جدید بانک مرکزی از آنها خواسته شده است. بررسی های 
ایرناپلاس نشان می دهد مدارک درخواستی جدید، مربوط به بخشنامه اخیر بانک 

مرکزی درباره سامانه سیاح است.
سامانه سیاح و کد شهاب

»سامانه یکپارچه الکترونیکی حساب های بانکی« یا سیاح، سامانه ای است که 
بانک مرکزی طراحی کرده تا تمامی بانک های کشور، اطلاعات حساب های خود را 

به صورت یکپارچه و در قالبی مشخص برای بانک مرکزی ارسال کنند.

افتتاح  از سوم خرداد 13۹۹ سرویس آنلاین سامانه سیاح راه اندازی می شود و 
هرگونه حساب در بانک ها و مؤسسات اعتباری، منوط به دریافت شماره پیگیری از 
این سامانه خواهد بود. یکی از مواردی که در این قالب توسط بانک ها به بانک مرکزی 

ارسال خواهد شد، کد شهاب است.
به  که  بانکی«، کد منحصربه فردی است  الکترونیکی  یا »شناسه هویت  شهاب 
مشتریان بانکی تعلق می گیرد. بر اساس بخشنامه جدید بانک مرکزی، لازم است 
کلیه  به  حساب  صاحبان  شهاب  شناسه  تخصیص  جهت  لازم  اقدامات  بانک ها 

حساب های حقیقی و حقوقی نزد خود را در اسرع وقت انجام دهند.
کد شهاب نیز زمانی به مشتری تعلق می گیرد که اطلاعات هویتی کامل مشتری به 
احراز بانک برسد. این اطلاعات شامل نام، نام خانوادگی، کد ملی، شماره شناسنامه، 

آدرس منزل و شماره تماس هستند.
درخواست مدارک اضافی را اطلاع دهید

احراز اطلاعات مشتریان در زمان افتتاح حساب و تأیید آنها به عهده بانک است. 
از طرف دیگر، بانک مرکزی، مسئولیت هرگونه نقص اطلاعاتی سامانه سیاح را بر 

عهده بانک ها گذاشته است. اگر اعمال مجرمانه ای مانند کلاهبرداری یا پولشویی با 
استفاده از حساب بانکی انجام شود که اطلاعات هویتی مربوط به آن کامل نباشد و 
امکان پیگیری این جرایم توسط مراجع بالاتر ممکن نباشد، این بانک ها هستند که 

باید پاسخگوی مسائل پیش  آمده باشند.
با این حال، بانک های مختلف تلاش می کنند ضمن انجام مسئولیت هایی که از 
نهاد ناظر یعنی بانک مرکزی بر عهده دارند، در کوتاه ترین زمان ممکن و با کمترین 

پیچیدگی به امور مشتریان رسیدگی کنند.
پیگیری خبرنگار ایرناپلاس از بانک ملی نیز نشان می دهد رویه احراز هویت که 
در برخی شعب این بانک با ارائه مدارکی از جمله سند یا اجاره نامه محل سکونت و 
مدارکی مانند این انجام می شد، تغییر کرده و از مشتریان خواسته شده اگر شعبه ای 
با روال قبلی فعالیت می کند، مطرح کنند تا سریع رسیدگی شود. گفته شده بخش 

بازرسی این بانک شدیداً این مورد را بررسی می کند.
سازوکار احراز هویت مشتریان در سایر بانک ها

بررسی میدانی خبرنگار ایرناپلاس از بانک های ایران زمین، صادرات و تجارت نشان 
می دهد افتتاح حساب برای مشتریان عادی این بانک ها مطابق روال گذشته و با 

مدارک شناسایی انجام می شود.
محمد صادقی، معاون فناوری اطلاعات بانک اقتصاد نوین نیز درباره روش احراز 
هویت این بانک به ایرناپلاس گفت: مالکیت شماره تلفن همراه مشتری با استفاده 
از سامانه »شاهکار« انجام می شود و برای کد پستی نیز سرویسی توسط ثبت احوال و 

پست وجود دارد که از طریق آن، کدپستی بررسی می شود.
وی درباره ثبت اطلاعات مشتریان در سامانه شهاب گفت: قسمتی که ممکن است 
درباره تکمیل اطلاعات مشتریان دشوارتر باشد، احراز کد پستی است. کد پستی و 
آدرسی که مشتریان در فرم افتتاح حساب وارد می کنند، با استفاده از سامانه های 
موجود، قابل تطابق است. ممکن است در مواردی که کدپستی وجود ندارد، برخی از 

بانک ها به سراغ اسناد مکمل بروند تا بتوانند ادعای فرد را اثبات کنند.
پاسخ بانک ملت نیز در این باره، با شیوه احراز هویت مشتریان، استعلام آنلاین 
اطلاعات است. این بانک با توجه به بخش نامه های نهاد بالادستی در این زمینه، 
فرایند اخذ شناسه شهاب برای مشتریان حقوقی را از سال 13۹۷ اجرایی کرده و در 
سال 13۹۸ به پایان رسانده است. پس از آن، مشتریان جدید به صورت آنلاین کد 
شهاب دریافت می کنند. اقدامات زیرساختی ایجاد سرویس بر خط سامانه سیاح و 
اخذ کد پیگیری به صورت آنلاین مطابق دستورالعمل اعلام شده تا خردادماه عملیاتی 

می شود.
همچنین بر اساس بخشنامه جاری بانک مرکزی، ثبت کد پستی هم الزامی است و 
الگوریتم آن کنترل می شود که استعلام آن به صورت برخط از شرکت پست اخذ و در 

سوابق مشتری درج می شود.

اجرای مقررات ضدپولشویی یا اضافه شدن بوروکراسی

درخواست اجاره نامه برای افتتاح حساب بانکی!

 عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران در خصوص شب 
عید، گفت: هرچند تولیدات داخلی به اندازه کافی وجود دارد، اما مشکل اصلی 
همچون سال های گذشته وفور پوشاک بی کیفیت، قاچاق و استوک )دست دوم( است 

که همچنان از چین و کشورهای جنوب شرق آسیا به راحتی وارد بازار می شود.
»مجید نامی« افزود: این کالاها بیشتر اقشار متوسط و با سطح درآمد پایین کشورمان 

را هدف قرار می دهند که عمده مصرف کنندگان صنعت پوشاک از همین اقشارند.
وی در عین حال، با تقدیر از تلاش های ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در بستن 
فروشگاه های عرضه کننده پوشاک قاچاق، به اجرایی شدن ثبت شناسه کالا برای 
پوشاک از مهر ماه امسال اشاره و ابراز امیدواری کرد چنین طرح هایی در راستای رونق 
تولید تداوم یابد.  عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران 
خاطر نشان  کرد: با توجه به افزایش نرخ ارز و جدیت ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در 
جمع آوری پوشاک قاچاق، شاهد کاهش اجناس قاچاق در بازار هستیم و فضا برای 

تولیدکنندگان داخلی باز شده است.
به گفته این مقام صنفی، دلایل یاد شده و کمرنگ شدن حضور برندهای خارجی 
در بازار ایران سبب شده تا رشد 3۰ تا ۴۰ درصدی تولیدات داخلی و گسترش فضای 

کسب و کار را در یک سال گذشته در کشور شاهد باشیم.
وی تاکید کرد:  فضای یاد شده به شرط تامین مواد اولیه مورد نیاز، تامین نقدینگی 
برای  خوبی  فرصت  پوشاک،  کارخانجات  نوسازی  و  فنی  دانش  رسانی  روز  به  و 

تولیدکنندگان است.
نامی یادآور شد: امروز فرصت خوبی برای ارتقای دانش فنی متخصصان پوشاک در 
زمینه های طراحی، تولید و برندینگ وجود دارد و تحریم ها هرچند محدودیت هایی 
برای ارتباط با خارجی ها ایجاد کرده، اما به دلیل خُرد و کوچک بودن واحدهای 

پوشاکی، همچنان ارتباط و مراوده با دیگر کشورها برقرار است.
وی به تهدیدات آمریکایی ها برای محدود کردن صنایع کشور در ارتباط با خارجی ها 
اشاره کرد و گفت: پس از محدود شدن ارتباطات مالی با اروپایی ها که کمرنگ شدن 
ارتباطات با شرکت های آنها را در پی داشت، اکنون برخی شرکت های ترکیه ای، هندی 
و برخی بانک های این کشورها برای پایان همکاری با صنایع پوشاک کشورمان تاریخ 
تعیین کرده اند که هزینه های بیشتر، افزایش قیمت مواد اولیه و ماشین آلات و کند 

شدن روند تامین آنها را به دنبال خواهد داشت.
ویروس کرونا و محدود شدن ارتباط با چینی ها

عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران، از شیوع ویروس 
کرونا در چین به عنوان عاملی دیگر در محدود شدن تامین مواد اولیه از این کشور 
یاد و خاطرنشان کرد:  چینی ها همواره به عنوان یکی از منابع اصلی تامین مواد اولیه 

صنعت پوشاک کشورمان مطرح بوده و هستند.
وی، همچنین مجموع نقدینگی مورد نیاز کل صنعت نساجی و پوشاک را سه میلیارد 
دلار در سال عنوان کرد که صرف تامین مواد اولیه و ماشین آلات می شود و تامین 
نشدن آن چالشی در تولید است.  نامی در خصوص تامین مواد اولیه داخلی نیز گفت: 
در ماه های گذشته ظرفیت های خوبی برای تولید نخ در کشور ایجاد شده که از کیفیت 

قابل قبولی برخوردار است، اما از تنوع لازم برخوردار نیست.

عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران  مطرح کرد

سایه پوشاک »تاناکورا« بر بازار شب عید

مدیرعامل اتحادیه تولیدکنندگان مرغ تخم گذار با اشاره به این که تولید تخم مرغ در وضعیت مطلوبی قرار دارد، اعلام کرد که قیمت این 
محصول تا پایان سال افزایش نمی یابد.

رضا ترکاشوند در این باره اظهار کرد: بر اساس برآوردها و جوجه ریزی های انجام شده و مرغ های داخل سالن در سال جاری حدود یک 
میلیون و ۶۰ هزار تن تخم مرغ در کشور تولید خواهیم داشت. همچنین پیش بینی می شود در ماه های بهمن و اسفند نیز ماهانه ۹۰ هزار 

تن تخم مرغ تولید شود.
وی با اشاره به این که قیمت هر کیلو تخم مرغ درِ مرغداری حدود ۸۰۰۰ تومان است، گفت: از 1۵ بهمن تا 1۵ اسفند با پیک تقاضا برای 
مصرف تخم مرغ مواجهیم، زیرا شیرینی فروشی ها برای عید به تخم مرغ بیشتری برای آماده سازی شیرینی و نظایر آن نیاز دارند و به همین 
منظور مصرف تخم مرغ افزایش می یابد. اما از 1۵ اسفند تا پایان سال تقاضا کمتر و در نتیجه با انباشتگی تخم مرغ مواجه خواهیم شد که 

این روند در بهار سال بعد تشدید و در نتیجه با سقوط قیمت و زیان مرغداران روبه رو خواهیم شد.
مدیرعامل اتحادیه تولیدکنندگان مرغ تخم گذار تصریح کرد: در حال مدیریت پیک تقاضای مصرف تخم مرغ هستیم که نگذاریم بازار از 
تعادل خارج شود. به عبارت دیگر با مدیریت صادرات سعی می کنیم هم تداوم صادرات را داشته باشیم  و هم بازار داخل با کمبود مواجه 
نشود. همچنین با سازمان میادین، میوه و تره بار هماهنگی کرده ایم که هر چقدر نیاز داشته باشند تخم مرغ در اختیار آنها قرار دهیم و آنها 

نیز شانه تخم مرغ را با قیمت کمتر از  1۸ هزار تومان در اختیار مصرف کننده ها قرار دهند.
ترکاشوند اضافه کرد: با فروشگاه های زنجیره ای هم هماهنگ کرده ایم و طی تفاهم نامه ای رسمی، مقرر شد که هر چقدر  این فروشگاه ها 
به تخم مرغ نیاز داشته باشند به صورت شانه ای و بسته بندی شده با قیمت 1۸ هزار و 2۰۰ تومان در اختیارشان قرار دهیم که در نهایت به 

قیمت 1۹ هزار تومان به دست مصرف کننده برسد.
وی در پایان گفت: مردم نگران افزایش قیمت تخم مرغ تا پایان سال نباشند، زیرا شرایط تولید آن مطلوب است.

 وزیر نفت با اشاره به افزایش برداشت 121 میلیون بشکه ای نفت در طول اجرای قرارداد توسعه میادین پارسی و پرنچ، گفت: با 
احتساب نفت ۵۰ دلاری، به شکل ناخالص، ۶ میلیارد دلار به درآمدهای نفتی ایران افزوده می شود. 

بیژن زنگنه دردیروز مراسم امضای قرارداد توسعه میادین پارسی و پرنج افزود: این قرارداد پنجمین قرارداد از نوع مدل جدید 
قراردادهای نفتی )آی.پی.سی( است. وی اضافه کرد: این قرارداد تا حدی بومی شده اما محتوا همان آی.پی.سی است.

زنگنه تاکید کرد: فناوری مهمترین رکن فعالیت های نفتی است و بعد از آن تامین مالی باید مورد توجه قرار گیرد.
وزیر نفت با اشاره به اینکه کار مهمی انجام شده و این مدل قراردادی و نظام اجرایی حرف جدیدی است،  گفت:  این قرارداد 
نخستین مورد است که اجرایی می شود.  وی با بیان اینکه این قرارداد توسط شرکت مپنا اجرا خواهد شد،  افزود: بخش مهمی از 
کار در طرح توسعه میادین پارسی و پرنج  فشار افزایی است و مپنا می تواند در این زمینه فعالیت کند زیرا یکی از معیارهای پایداری 

فعالیت های نفتی،  حرکت ماشین های دوار است. 
زنگنه با اشاره به اینکه روزی که پیشنهاد تشکیل شرکت های E&P )اکتشاف و تولید( را ارسال کردم گفتند اینها گرگ زاده 
اند، تاکید کرد: اما در آینده با موفقیت این شرکت ها، یادشان می رود دوباره وزارت نفت را سرزنش خواهند کرد که چرا با این شرکت 

ها کار نمی کند. اینها،  آدمهای پر رو و جسور در دروغ گویی هستند و چند سال دیگر آن را جزو افتخارهای خود می دانند.
وی ادامه داد: هدف ما این بود تا شرکت های ایرانی در کنار خارجی ها کار کنند و با تجربه شوند اما حالا که خارجی ها 

نمی آیند، خودشان کار را شروع کرده اند. 
زنگنه با اشاره به اینکه قراردادهای دیگری در دست مذاکره داریم، گفت: در این شرایط تحریمی باید بتوانیم شرکت های ایرانی را 

در قراردادهای بالادستی نفت در قالب قرادادهای مختلف نفتی فعال کنیم.
وی تاکید کرد:  مپنا تا زمانی که قرارداد تنفیذ نشده معطل نماند و کارهای خود را از جمله در بخش مناقصه آغاز کند.

مدیرعامل اتحادیه تولیدکنندگان مرغ تخم گذار:

تخم مرغ گران نمی شود
زنگنه پیش بینی کرد؛

افزایش 6 میلیارد دلاری درآمدهای نفتی ایران

شاید بتوان گفت پربازده ترین بازار در سال ۹۸، بازار سرمایه بوده 
است؛ آن هم با رشد حدود 2۶۷ هزار واحدی که از ابتدای امسال  
گزارش ها از وضعیت بازار سرمایه حاکی از آن است که از ابتدای 
امسال تاکنون شاخص کل بورس با جهشی خیره کننده، از ارتفاع 
ارتفاع ۴2۷ هزار و 13۹ واحد رسیده  به  1۷۸ هزار و ۶۵۹ واحد 
است؛ این یعنی رشدی در حدود 1۴۹.۵ درصد. شاخص بازار اول 
نیز در این بازه زمانی از رشد 1۸۸ هزار و 1۸1 واحدی برخوردار بوده 
و شاخص بازار دوم رشد ۵۷۰ هزار و ۷۸۹ واحدی را ثبت کرده است؛ 
به عبارتی، بازار اول 1۴۰.۵ درصد و بازار دوم 1۶۵.3 درصد رشد 

داشته است.
در این میان، گزارش ها حاکی از آن است که در مدت 21۰ روز 
معاملاتی، تعداد ۹32 میلیارد و 1۹۰ میلیون سهم و حق تقدم به 
ارزش 3۷۸ هزار و ۹۶3 میلیارد تومان در ۸۷ میلیون و ۹ هزار و ۸۶۷ 

دفعه مورد در بورس اوراق بهادار معامله قرار گرفته است.
با توجه به این اعداد و ارقام و بازدهی ای که تاکنون بازار سرمایه 
داشته است، تحلیلگران اقتصادی معتقدند در صورتی که بورس 
تهران بتوان سطوح فعلی نماگرها را حفظ کند، سال ۹۸ به عنوان 
بهترین سال در تاریخ این بازار ثبت خواهد شد. این در شرایطی است 
که جهش بورس در فضایی رقم خورده که رشد اقتصادی منفی و 
تورم نیز بالای 3۰ درصد و در حدود 3۸.۶ درصد گزارش شده است.

روزانه چقدر نقدینگی جدید وارد بورس می شود؟
واقعیت حال حاضر بورس تهران، جهت گیری قیمت ها با اهرمی 

بازارهای  جذابیت  عدم  در  که  پول هایی  است.  پول  عنوان  تحت 
موازی و به انگیزه کسب سودهای چند صد درصدی در کوتاه ترین 
زمان ممکن، سرمایه گذاری در بازار سهام را برگزیده و روانه گردونه 
معاملات این بازار شده اند. شرایطی که سبب شده تا ارزش معاملات 
هزار میلیارد تومانی که در دو سال اخیر رویایی برای فعالان بازار سهام 
بود، این روزها درحال نزدیک شدن به ۵ هزار میلیارد تومان باشد و 
دیگر رکوردزنی های متوالی در این بازار به امری طبیعی تبدیل شود.

در این شرایط اما دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری در این 
خصوص معتقد است؛ روزانه نزدیک به یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
نقدینگی جدید وارد بورس می شود. به گفته سعید اسلامی، اکنون 
باید بازار را از نظر ارزش معاملات مورد بررسی جدی قرار داد اما تا 
زمانی که بازارهای جایگزین در رکود به سر می برند و فقط یک بازار در 
مسیر افزایش ارزش قرار می گیرد، می تواند باعث ایجاد یک حباب 

جدی در بازار شود.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: ورود حجم گسترده ای 
از نقدینگی به بازار سرمایه ضمن افزایش ارزش پایه، زمینه ورود 
چند شرکت جدید به بورس، افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی 
دارایی ها را فراهم می کند، بنابراین با این شرایط است که ارزش بازار 

به صورت نگران کننده افزایش نمی یابد.
به اعتقاد وی، براساس شرایط اقتصاد کنونی در کشور، هر گونه 
پیش بینی برای ادامه روند بازار با چالش روبه رو می شود و ممکن 
است با هر تغییر نرخی، مسیر کل بازار تغییر کند. اما چنانچه هیچ 

یک از بازارهای دیگر با تغییر معاملاتی روبه رو نشوند و دولت هم 
عملیات بازار باز را اجرایی کند، روند صعودی بازار ادامه دار و شاخص 

بورس رشد خواهد کرد.
دنبال سودهای کوتاه مدت نباشید

با این وجود، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعتقاد دارد که 
سودآوری بازار سرمایه از بازارهای دیگر بهتر است. به گفته شاپور 
محمدی، افراد وقتی وارد بازار می شوند، نباید کوتاه مدت انتظار 
داشته باشند که از سود سرشاری بهره مند شوند، بلکه باید افق خود 
را سه تا پنج سال انتخاب کنند. او درباره سرمایه گذاری در بورس 
می گوید: به طور کلی با میزان سرمایه کم یا زیاد می توان در این بازار 
فعالیت کرد. بازار سرمایه یک بازار تخصصی است، از این رو ضرورت 

دارد مردم برای ورود به این بازار آموزش های لازم را فراگیرند.
فرصت  حتی  کافی  وقت  افراد  برخی  اگر  می شود:  متذکر  وی 
طریق  از  می توانند  ندارند،  را  بازار  روزمره  تحلیل  و  آموزش  برای 
صندوق های سرمایه گذاری وارد بازار سرمایه شوند، چون ریسک 

صندوق ها کنترل شده است.
رییس سازمان بورس در عین حال تاکید می کند: نباید به شایعات 
توجه کرد و توصیه می شود شرکت ها به اخبار رسمی که در سامانه 

کدال انتشار می یابد، به این آمار و اطلاعات توجه کنند.
فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز اعتقاد دارد؛ در 
حال حاضر بورس به سمتی هدایت می شود که قابل اعتماد باشد 
و صاحبان منابع خرد و بنگاه ها برای تامین خواسته های خود بازار 

سرمایه را به عنوان تکیه گاهی مطمئن تلقی کرده و به آن مراجعه 
کنند.

سهام خود را نفروشید
در این میان، جواد جمالی نوبندگانی، نماینده مجلس با اشاره 
به حضور و ورود گسترده سرمایه گذاران به بازار سرمایه، می گوید: 
به طور قطع توجه سرمایه گذاران به بازار بورس نتایج مثبتی را برای 
اقتصاد کشور به دنبال دارد، زیرا جمع آوری نقدینگی در بازارهای 
تلاطمات  کاهش  موجب  سرمایه  بازار  به  آن  انتقال  و  اقتصادی 

اقتصادی می شود.
به اعتقاد وی، در سال های اخیر شاهد بودیم که هجوم نقدینگی 
بازارهای  در  تلاطم  بروز  موجب  اقتصادی  بازارهای  به  جامعه 
اقتصادی از جمله ارز، خودرو و مسکن شد، از این رو ساماندهی این 

سرمایه ها در بازار بورس می تواند از بروز این مسائل جلوگیری کند.
او با بیان اینکه در تمام بازارهای سرمایه جهان، بورس اقدام به 
جمع آوری سرمایه ریز و خرد می کند، متذکر می شود: سرمایه گذاری 
در بورس موجب تقویت حوزه اقتصاد و تولید کشور می شود، اما 
تجربه بیانگر این است نگهداری سرمایه ها در بانک ها تاثیر مثبتی در 
اقتصاد کشور نداشته است. این نماینده مجلس تصریح می کند: در 
شرایط کنونی اغلب مردم نسبت به کلیت بازار سرمایه توجیه نیستند، 
همچنین بسیاری از افراد هنوز اطلاعات دقیقی نسبت به سقوط و 
صعود شاخص های بورس ندارند، بنابر این باید دستگاه های متولی 

نسبت به آموزش لازم متقاضیان اقدام کنند.

ورود روزانه ۱5۰۰ میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه
جهش های خیره کننده بورس ادامه پیدا می کند؟

 وزیر راه و شهرسازی در مراسم تحویل دو خودرو آتش نشانی ساخت داخل به شرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، گفت: از تفکر تولید داخلی حمایت می کنیم و باور 
داریم که مسیر توسعه و پیشرفت، حرکت به سمت تولیدات داخلی و صنایع دانش بنیان 

است.
»محمد اسلامی« با بیان این که فلسفه وجودی ما نه گفتن به سلطه است، گفت: اگر 
می خواستیم سلطه پذیر باشیم، باید همه باورهای دینی را کنار می گذاشتیم، کاری که 
در رژیم سابق انجام می شد. وی افزود: امروز مسیر ما مسیر عزت و سربلندی است و 

هزینه های آن را نیز پرداخت کرده ایم.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: رفتن ایران خودرو به سمت دانش بنیان شدن و تبدیل 
به صنعت مستقل و غیر وابسته باعث شده تا بتواند تولیدات متنوعی داشته باشد. آنچه 
امروز در این نمایشگاه دیدیم نشانه حرکت به سمت صنعتی دانش بنیان است و باید بر 

اساس طراحی و مهندسی و خلق تکنولوژی بتوانیم به تولیدکننده مطرح در دنیا تبدیل 
شویم. اسلامی با بیان این که وزارت راه و شهرسازی از تفکر ساخت داخل حمایت می 
کند، افزود: یقین داریم که تولید داخل، راه پیشرفت ماست و قطعا از آن حمایت می 
کنیم. خوشبختانه در صنعت حمل ونقل و عمران تنوعی از تجهیزات را داریم و ارزش 

افزوده این تجهیزات مربوط به دانش فنی و قدرت تحلیل مهندسی است.
وی ادامه داد: امیدوارم بتوانیم در صنایع دریایی، ریلی، جاده ای و صنعت فرودگاهی 

از تولیدات داخلی استفاده کنیم.
تولید ۶۶ خودروی آتش نشانی تا اواسط سال آینده

در این مراسم همچنین »سیاوش امیرمکری« مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران، گفت: بعد از انقلاب اسلامی تا مدتی امکان خرید تجهیزات هوانوردی و 
خودروهای آتش نشانی پیشرفته وجود داشت. سپس به دلیل وجود توانمندی داخلی 

برای تولید این خودروها این کار توسط شرکت های نماینده شرکت خارجی انجام می 
شد. اما در ادامه این شرکت ها با مشکل تخصیص ارز مواجه شده و به تولید داخلی ورود 
پیدا کردند. وی افزود: این خودروها با خودروهای آتش نشانی شهری متفاوت هستند 
و بر اساس دستورالعمل های ایکائو باید در کمتر از ۴ دقیقه ۸۰ کیلومتر را طی کند. 
همچنین مواد اطفا حریق باید ترتیبی از فوم و پودر باشد که این امر نیاز به تکنولوژی 
بالایی دارد. آنچه از خودروسازان انتظار داریم این است که برای تولید خودروهای آتش 

نشانی »فوماتیک« سطح تکنولوژی را ارتقا دهند.
امیر مکری با بیان این که مهم ترین مشکل کشور کِشنده ها هستند که تامین آن کار 
راحتی نیست، گفت: با هماهنگی مدیرعامل ایران خودرو دیزل قرار است این کشنده ها 
تولید شده و تا اواسط سال آینده ۶۶ دستگاه خودروی آتش نشانی به ناوگان کشور اضافه 

می شود.

تحویل دو خودروی آتش نشانی ساخت داخل به شرکت فرودگاه ها

وزیر راه و شهرسازی: از تفکر تولید داخلی حمایت می کنیم
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محمد نوری :

اگر گل محمدی شرایط مجیدی را داشت در 
زمین قطار پارک می کرد!

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: استقلال عملًا با 11 بازیکن به دربی آمد و 
مجیدی دستش برای تعویض در جریان بازی کاملًا بسته بود.

محمد نوری پیشکسوت آبی پوشان  اظهار داشت: رقابت استقلال و پرسپولیس در 
دربی به لحاظ داشتن بازیکن آماده بازی نابرابر بود. چرا که استقلال عملًا 11 بازیکن 
آماده چنین بازی بزرگی داشت که همین 11 بازیکن در ترکیب ثابت قرار داشتند اما 
پرسپولیس با نیمکتی پر و پیمان برای این بازی آماده شده بود. نگاهی به اسامی 
بازیکنان ذخیره استقلال و پرسپولیس بیندازید و مقایسه کنید تا به گفته من پی ببرید.
نوری در واکنش به گفته های یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس در نشست 
خبری تصریح کرد: سرمربی پرسپولیس می گوید استقلالی ها دفاع اتوبوسی کردند. 
من به او می گویم اگر شما هم دستت روی نیمکت آنقدر خالی بود که نمی توانستید 
حتی یک تعویض انجام بدهید و یک گل هم از حریف پیش بودید، اتوبوس که هیچ، 

مقابل دروازه تان قطار پارک می کردید تا نتیجه را حفظ کنید.
وی افزود: البته که به نظر من بهتر بود همان یک تعویض استقلال که انجام شد، نوع 
دیگری صورت می گرفت و قائدی تا پایان در زمین حفظ می شد. قائدی حتی اگر 
خسته هم بود می توانست دو – سه مدافع پرسپولیس را به خود مشغول کند. خروج 

او از زمین باعث شد خط دفاعی پرسپولیس بالا آمده و بر فشار این تیم افزوده شود.
پیشکسوت آبی پوشان یادآور شد: اینکه گل های پرسپولیس آفساید بود یا نبود را 
نمی توانم با قاطعیت بگویم و بهتر است کارشناسان داوری در مورد آن نظر بدهند اما 
این را با جرات می گویم که اوساگونا مهاجم پرسپولیس باید از زمین اخراج می شد و 
پرسپولیس چیزی حدود نیم ساعت آخر بازی را 1۰ نفره بازی می کرد که مماشات داور 

با بازیکن سرخ پوشان مانع از انجام این کار شد.
نوری در خصوص انتخاب دراگان اسکوچیچ برای هدایت تیم ملی فوتبال ایران 
خاطرنشان کرد: متأسفانه مدیریت در فدراسیون فوتبال به قدری در سالهای اخیر 
ضعیف بوده که سیر نزولی روی نیمکت تیم ملی با سرعت طی شد و از کی روش به 

اسکوچیچ رسید.
وی افزود: انتخاب اسکووچیچ به خودی خود غلط است و این انتخاب غلط از راه 
غلط تری انجام گرفته است. من نمی دانم چه سیستمی در این فوتبال تعیین کننده 
است که یک مربی خارجی بدون رزومه یک دفعه سر از نیمکت تیم ملی در می آورد. 
انتخاب اسکوچیچ به عنوان مربی تیم ملی توهین بزرگی به جامعه مربیان ایران است 

که از سوی فدراسیون فوتبال ایران صورت گرفت.

AFC باردیگر اعلام کرد:

میزبانی ایرانی ها در دور برگشت لیگ آسیا 
هم چنان نامعلوم!

کنفدراسیون فوتبال آسیا در تازه ترین شماره مجله ی لیگ قهرمانان ضمن انتشار 
زمان، مکان و برنامه ی رقابت های مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا، بار دیگر مکان 

بازی تیم های ایرانی در دور برگشت را "نامعلوم" اعلام کرده است.
به گزارش ایسنا، کنفدراسیون فوتبال آسیا که در ابتدا میزبانی رقابت های این فصل 
لیگ قهرمانان آسیا را از ایران گرفت اما پس از تهدید باشگاه های ایرانی به کناره گیری 
از لیگ آسیا و هم چنین مذاکره هیات ایرانی با دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام 
کرد که میزبانی در دور برگشت با تیم های ایرانی است، باردیگر در تازه ترین برنامه 
اعلامی اش بر بلاتکلیف بودن میزبانی ایرانی ها در دور برگشت لیگ قهرمانان آسیا 

تاکید کرده است.
پیش از این کنفدراسیون فوتبال آسیا در دو اعلامیه سابق خود تاکید کرده بود که 
میزبانی ایرانی ها در مرحله برگشت لیگ قهرمانان آسیا منوط به تایید و بررسی شرایط 
امنیتی است که این مهم پس از اعتراض ایران، از اطلاعیه های کنفدراسیون فوتبال 
آسیا حذف و اعلام شد که میزبانی تیم های ایرانی در مرحله گروهی به ایران برگردانده 
شده و بر این اساس ۴ تیم ایرانی در مرحله گروهی در 3 بازی نخست خود به عنوان 
مهمان به مصاف حریفان شان خواهند رفت و در 3 بازی برگشت بدون هیچ پیش 

شرطی میزبان خواهند بود. 
اما در تازه ترین اتفاق AFC باردیگر اعلام کرده که میزبانی ایرانی در دور برگشت 
لیگ قهرمانان آسیا قطعی نیست. در شماره جدید مجله لیگ قهرمانان آسیا که به 
تاریخ جمعه ۷ فوریه )1۸ بهمن( منتشر شده، برنامه بازی های تمامی تیم های حاضر 
در مرحله گروهی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا اعلام شده که در جلوی نام مکان 
دیدارهای برگشت تیم های ایرانی مجددا اعلام شده که مکان برگزاری این دیدار 

مشخص نیست و بعدا تایید و اعلام خواهد شد.
در این برنامه لحاظ شده که تیم های ایرانی در مرحله گروهی در 3 بازی نخست 
مهمان هستند ولی در 3 بازی برگشت مکان برگزاری بازی های تیم های ایرانی در 
 to be(  مشخص شده که به معنای TBC لیگ قهرمانان آسیا اعلام با مخفف انگلیسی

confirmed( - تایید خواهد شد - است.
این درحالی است که مقامات ایرانی همواره تاکید دارند که در توافق با کنفدراسیون 
فوتبال آسیا، تیم های ایرانی بدون هیچ پیش شرطی در دور برگشت مرحله گروهی 

لیگ قهرمانان آسیا میزبان خواهند بود.

سلطانی فر: 

اسکوچیچ انتخاب فدراسیون فوتبال بود
 وزیر ورزش و جوانان در واکنش به انتخاب دراگان اسکوچیچ به عنوان سرمربی 
تیم ملی فوتبال گفت: انتخاب سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با اختیار کامل از سوی 

فدراسیون فوتبال صورت گرفته و قرارداد او بلند مدت است .
مسعود سلطانی فر در واکنش به انتخاب دراگان اسکوچیچ به عنوان سرمربی تیم 
ملی اظهار داشت: انتخاب سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با اختیار کامل از سوی 
فدراسیون فوتبال صورت گرفته و قرارداد او بلند مدت و تا راهیابی به جام جهانی است .
وی افزود: فدراسیون فوتبال بعد از انتخاب سرمربی تیم ملی باید به سرعت روند آماده 
سازی و برنامه ریزی مفصل و موثر برای ششمین صعود ایران به جام جهانی را دنبال 
کند. سرانجام پس از کش و قوس های فراوان و نام های زیادی که مطرح شد؛ دراگان 
اسکوچیچ به صورت رسمی هدایت تیم ملی فوتبال ایران را بر عهده گرفت تا چهل و 

هفتمین سرمربی تاریخ فوتبال ایران باشد.
اسکوچیچ جانشین مارک ویلموتس شد و حالا باید تیم ملی برای حضور در مسابقات 
انتخابی جام جهانی و جام ملت ها آماده کند و نخستین آزمون او در تاریخ هفت 

فروردین ماه در برابر هنگ کنگ در ورزشگاه آزادی خواهد بود.
دراگان که سابقه حضوردر تیم های ملوان بندرانزلی، فولاد خوزستان، خونه به خونه 
بابل و صنعت نفت آبادان را دارد برای اولین بار در قامت سرمربی یک تیم ملی فعالیت 
می کند. او همچنین پس از استانکو پوکله پوویچ، تومیسلاو ایویچ، میروسلاو بلاژویچ و 

برانکو ایوانکوویچ به پنجمین سرمربی کروات تاریخ تیم ملی ایران تبدیل شد.

حسین کاظمی :

علی دایی، احمدی نژاد را به رختکن راه نداد 
و اخراج شد

بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران گفت: علی دایی بین دو نیمه بازی ایران و 
عربستان به رئیس جمهور وقت )محمود احمدی نژاد( اجازه نداد وارد رختکن شود.

حسین کاظمی بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال و تیم ملی ایران در گفتگو با برنامه 
»سلام صبح بخیر« درباره انتخاب دراگان اسکوچیچ به عنوان سرمربی تیم ملی ایران 
گفت: جو فعلی بعد از انتخاب اسکوچیچ بد است و فکر می کنم وزن این مربی برای 

نیمکت تیم ملی ایران پایین باشد. ولی اگر همین مربی حمایت شود، خوب است.
وی درباره اینکه به نظر می رسد مشکل اصلی اسکوچیچ مدیریت تیم ملی است، 
تصریح کرد: در تیم هایی که اسکوچیچ بوده، اتفاقاتی افتاده است و از نظر مدیریتی 

نمی تواند تیم را جلو ببرد.
بازیکن پیشین تیم ملی ایران با اشاره به حضور ستاره هایی مثل سردار آزمون و 
علیرضا جهانبخش در تیم کشورمان، یادآور شد: جمع کردن و مدیریت رختکن برای 
اسکوچیچ سخت است. به نظرم اگر مربی داخلی انتخاب می شد و یا وحید هاشمیان 
و مهدی مهدوی کیا با هم هدایت تیم ملی را بر عهده می گرفتند، اتفاقات بهتری رخ 
می داد. کاظمی همچنین با اشاره به اتفاقات رخ داده در زمان سرمربیگری علی 
دایی در تیم ملی، به ذکر خاطره ای پرداخت. وی گفت: بین دو نیمه بازی ایران و 
عربستان بود. ما یک بر صفر پیش بودیم که رئیس جمهور وقت )محمود احمدی نژاد( 
می خواست به رختکن تیم ملی بیاید ولی علی دایی اجازه نداد. دایی گفت تمرکز 

بازیکنان به هم می خورد.
بازیکن پیشین تیم ملی تاکید کرد: در نهایت بازی را با نتیجه 2 بر یک باختیم و همان 

شب علی دایی عوض شد )برکنار شد(. همه چیز مربوط به اتفاقات بین دو نیمه بود.

سپهر ستاری

 سرانجام پس از مدت ها بلاتکلیفی سرمربی جدید تیم ملی برای ادامه حضور در 
رقابت های انتخابی جام جهانی معرفی شد و در شرایطی که همگان منتظر انتخاب یک 
سرمربی ایرانی بودند، اسکوچیچ که تا همین هفته قبل سرمربی تیم صنعت نفت آبادان 
بود باید تیم ملی کشورمان را در مسیر رسیدن به جام جهانی 2۰22 قطر هدایت کند. 
انتخاب اسکوچیچ در شرایطی رخ داده که این سرمربی کروات با وجود داشتن سابقه 
خوب در فوتبال باشگاهی کشورمان، تاکنون در تیم های چندان بزرگی حضور نداشته و 

در واقع تیم ملی ایران بزرگترین تجربه کاری این سرمربی کروات به شمار می رود و مقایسه 
رزومه اسکوچیچ با سرمربیان سابق تیم ملی او را در جایگاه پایین تری نسبت به آن ها 

قرار می دهد.
اسکوچیچ پیش از ورود به فوتبال ایران در تیم هایی چون ریه کا کرواسی، اینتربلوک 
اسلوونی، العربی کویت و النصر عربستان سابقه سرمربیگری داشت و توانسته بود 
جام های حذفی کرواسی و اسلوونی را فتح کند. ورود اسکوچیچ به فوتبال ایران با تیم 
ملوان بندرانزلی شکل گرفت و اسکوچیچ در زمان حضورش در انزلی نتایج خوبی کسب 
کرد و توانست با این تیم به مقام هفتم لیگ سیزدهم برسد که بهترین عنوان ملوانان در 

لیگ برتر به شمار می رود. عملکرد خوب در انزلی زمینه ساز ادامه فعالیت اسکوچیچ در 
فوتبال ایران شد و او پس از ملوان راهی تیم فولاد خوزستان شد ولی نتوانست در اهواز 
مانند انزلی موفق عمل کند و در دو فصلی که سرمربی فولاد بود به مقام های پنجم و 
دوازدهم رسید و از این تیم جدا شد. اسکوچیچ پس از فولاد حدود دو سال بدون تیم بود 
تا این که هدایت تیم خونه به خوه بابل را بر عهده گرفت و نتایج خوبی که به همراه تیم 
بابلی کسب کرد بار دیگر نام خودش را بر سر زبان ها انداخت. دراگان با خونه به خونه به 
فینال جام حذفی رسید و در لیگ آزاداگان تنها به خاطر تفاضل گل نتوانست تیمش را 
لیگ برتری کند. با این حال حضور اسکوچیچ به دلیل مشکلات عجیب تیم خونه به 
خونه در بابل چندان طولانی نشد و او فصل گذشته بدون تیم ماند تا اینکه امسال با 
پیشنهاد صنعت نفت آبادان مواجه شد و دوباره به جنوب کشور بازگشت. اسکوچیچ در 
لیگ نوزدهم به همراه نفت عملکرد فوق العاده ای داشت و توانست این تیم محبوب را به 
رده چهارم جدول برساند و همین عملکرد درخشان مدیران فدراسیون را مجاب کرد که او 

را به عنوان سرمربی جدید تیم ملی انتخاب کنند.
اسکوچیچ در شرایطی با این رزومه رزومه سرمربی تیم ملی شده است که سرمربیان 
سابق تیم ملی همگی کارنامه بهتری نسبت به او داشتند. کارلوس کی روش که هشت 
سال سرمربی تیم ملی بود و در این مدت عملکرد بسیار خوبی داشت پیش از تیم ملی 
ایران سابقه سرمربیگری در تیمی چون رئال مادرید و تیم ملی پرتغال در کارنامه اش دیده 
می شد و مدتی هم دستیار سرالکس فرگوسن، سرمربی بزرگ تیم منچستر بود. علاوه 
بر این او سرمربی تیم های ملی عربستان، امارات، آفریقای جنوبی و تیم های باشگاهی 
اسپورتینگ و ناگویا گرامپوس ژاپن را هم داشت و با چنین سابقه ای وارد فوتبال ایران شد. 
ویلموتس هم که پس از کی روش دوران کوتاهی را در فوتبال ایران تجربه کرد، در تیم های 
ملی بلژیک و ساحل عاج سرمربیگری کرده  بود و مانند کی روش سابقه حضور در جام 

جهانی را داشت و در رده ملی کار کرده بود.
در چنین شرایطی وقتی کارنامه دراگان اسکوچیچ و تیم هایی که در آن حضور داشته را 
با مربیان خارجی اسبق تیم ملی مقایسه می کنیم، کاملا واضح است که سرمربی جدید 
ایران در سطح پایین تری نسبت به آن ها قرار دارد و علاوه بر این تاکنون در تیم های ملی 
تجربه کاری ندارد که با توجه به فرصت کم باقی مانده و حساسیت شرایط تیم ملی، یک 
علامت سوال در انتخاب اسکوچیچ به شمار می رود. در مقابل اما فدراسیون فوتبال 
کشورمان از نظر مالی در شرایط مناسبی نیست و از آن جایی که فدراسیون در جذب 
گزینه های داخلی تیم ملی ناموفق بود و فدراسیون هم برای عقد قرارداد با مربی جدید 
محدودیت مالی دارد، اسکوچیچ به نوعی تنها گزینه موجود به شمار می رفت و فدراسیون 
با توجه به قیمت مناسب و آشنایی او با فوتبال ایران به سراغ سرمربی سابق صنعت نفت 
آبادان رقت و باید دید او می تواند با تیم ملی به جام جهانی برسد یا اتفاقات دیگری رخ 

خواهد داد.

مقایسه کارنامه سرمربی جدید تیم ملی با کی روش و ویلموتس

آیا اسکوچیچ در حد و اندازه های نیمکت تیم ملی است؟

 پیشکسوت باشگاه استقلال تهران گفت: انتخاب دراگان اسکوچیچ برای هدایت تیم ملی ایران شاهکار مدیران فدراسیون فوتبال بود و 
به اعتقاد من آنها از سرانجام این تصمیم گیری های غلط آگاه نیستند.

حسن روشن ر خصوص شهرآورد ۹2 پایتخت گفت: بازی خوبی را از 2 تیم مشاهده کردیم اما بی تردید با کمی برنامه ریزی بهتر می توانیم 
از این هم بهتر باشیم. 

وی ادامه داد: بزرگترین نقطه قوت شهرآورد ۹2 حضور 2 مربی ایرانی و جوان روی نیمکت سرخابی ها بود و دلیل زیبا شدن بازی هم 
این مساله بود. پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: در این دیدار مربیان 2 تیم اشتباهاتی را هم داشتند که این مساله بخشی از فوتبال 
است. اگر من جای فرهاد مجیدی بودم هیچگاه مهدی قائدی را از زمین بیرون نمی آوردم زیرا او دفاع پرسپولیس را به شدت آزار داده بود.

وی تصریح کرد: در شهرآورد ۹2 دروازه بان ها روز خوبی را پشت سر نگذاشتند و روی گل های دریافتی تا حدودی مقصر بودند.
روشن با اشاره به دیگر ضعف های استقلال در دیدار مقابل پرسپولیس، گفت: استقلال در خط دفاعی نیز با ضعف جدی روبرو  بود و ای 
کاش از روزبه چشمی در خط هافبک به عنوان هافبک دفاعی استفاده شود. خوشبختانه بازیکنان ما در سایر خطوط بسیار خوب بودند. 

وی با تمجید از شجاعت فرهاد مجیدی اظهار داشت: )آندره آ( استراماچونی در مقاطعی توانست تیم را به اوج خود برساند اما اخلاق 
حرفه ایی را رعایت نکرد و رفت. برخلاف تصور بسیاری از هواداران استراماچونی کار زیادی برای تیم نکرد و این بازیکنان توانمند بودند که 
استقلال را به شرایط ایده آل رساندند. بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: جمع کردن استقلال و پرسپولیس پس از جدایی 2 مربی 

درجه سه و خارجی کار سختی بود که خوشبختانه فرهاد و یحیی )گل محمدی( در این کار موفق بودند.
پیشکسوت فوتبال ایران با انتقاد از انتخاب اسکوچیچ به عنوان سرمربی تیم ملی ایران گفت: انتخاب اسکوچیچ شاهکار فدراسیون 

فوتبال بود و متاسفانه هیچکس در این فوتبال متوجه نمی شود که چه کاری انجام می دهد.
وی تاکید کرد: الان زمان آوردن مربی خارجی آن هم مربی درجه 1۰۰ نبود. ما اگر در شورای فنی چند پیشکسوت بزرگ منصوب 
می کردیم، می توانستیم از این مرحله با موفقیت عبور کنیم و در آن زمان قادر بودیم یک مربی خارجی حرفه ای برای تیم ملی انتخاب کنیم.

 سرپرست دبیر کلی فدراسیون فوتبال گفت: فیفا اعلام کرد در اولین فرصت، مطالبات فدراسیون فوتبال ایران را به فدراسیون 
و باشگاه ها پرداخت می کنند.

ابراهیم شکوری در خصوص سفر خود به زوریخ مقر فیفا، گفت: روز چهارشنبه تهران را به مقصد زوریخ ترک و جلساتی را با 
معاون دبیرکل فیفا، خزانه دار فیفا، مسئول مالی فیفا ، مسئول توسعه فوتبال فیفا،  مسئول حسابرسی و انطباق فیفا برگزار 

کردیم.
وی ادامه داد: بیشترین بحث ما پیرامون مسائل مالی، مطالبات فدراسیون و نحوه دریافت مطالبات بود. همچنین در خصوص 
پروژه های اجرایی و کمک های فیفا  نیز به بحث و تبادل نظر پرداختیم. همچنین مطالبات باشگاه ها از دیگر مواردی بود که در 
جلسه با مسئولان فوق مطرح کرده و در خصوص راهکارهای پرداخت و رفع مشکلات فدراسیون فوتبال ایران با توجه به تحریم 

هایی که وجود دارد، صحبت کردیم.
سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال ادامه داد: مهمترین بحثی که طبق شعار فیفا مطرح کردیم این است که ورزش و فوتبال 
باید از سیاست جدا باشد. همانطور که مطلع هستید این شعار فیفا است. متاسفانه این تحریم ها بحث سیاسی است که روی 
فوتبال ما اعمال می شود و این امر با شعار فیفا و فوتبال در تضاد است. نمایندگان فیفا این موضوع را قبول داشته و در تلاش 

هستند تا این مشکل برطرف شود. از طرف فدراسیون فوتبال راهکارهای مختلفی داده شد تا مطالبات خود را دریافت کنیم.
شکوری در پایان گفت: مقرر شد حداکثر تا یک یا دو هفته آینده نظر نهایی خود را اعلام کنند و ما بتوانیم به حق فوتبال ایران 
و  باشگاه ها برسیم. نکته مهم دیگری که بود این است که مسئولان فیفا نظرشان مثبت بود و اعلام کردند در اولین فرصت 
مطالبات فدراسیون فوتبال ایران را از فیفا به فدراسیون و باشگاه ها پرداخت می کنند. ما تاکید داشتیم با توجه به اینکه فوتبال از 
سیاست جدا است، فیفا از ما یکسری توقعات و درخواست دارد و در مقابل به عنوان عضوی از فیفا، فدراسیون فوتبال ایران نیز 

این درخواست را دارد که این مبالغ حتما پرداخت شود.

مربیان جوان دلیل زیبایی شهرآورد بودند؛

روشن: انتخاب اسکوچیچ شاهکار فدراسیون فوتبال بود
وعده جدید فدراسیون فوتبال:

فیفا به زودی مطالبات تیم ملی و باشگاه های ایرانی را پرداخت می کند

 مهاجم ایرلندی پرسپولیس با بیان اینکه استقلال شانس آورد 
در شهرآورد شکست نخورد گفت: حس بازی در شهرآورد تهران 
برای من فوق العاده بود و بازی کردن مقابل چنین هوادارانی 

لذت بخش است.
آنتونی استوکس یکی از بازیکنان موثر در شهرآورد نود و دوم 
بود. بازیکنی که ضربه منجر به گل دوم سرخپوشان را راهی 

دروازه استقلال کرد.
حضورش  اولین  مورد  در  ایرنا،  با  گفت وگو  در  بازیکن  این 
دیگر  مسائل  از  خیلی  و  کارشناسان  تمجید  شهرآورد،  در 

صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید.
اولین شهرآورد چطور بود؟

حس خیلی خوبی داشتم. دوست داشتم برای تیم مفید باشم 
و خوشحالم که تا حدودی توانستم رضایت کادر فنی و هواداران 

را به دست آورم.
حتی می توانستی در این دیدار گل بزنی؟

من همیشه برای موفقیت تیم تلاش می کنم. اگر می توانستم 
در شهرآورد گل بزنم فوق العاده بود اما همین که توانستم روی گل 

تساوی تیم تاثیر گذار باشم بسیار خوشحالم.
ضربه ایستگاهی که زدی بسیار خطرناک بود؟

واقعا. نمی دانم چه بگویم اما هنگامی که فیلم بازی را دیدم 
حریف در واقع در آن صحنه شانس آورد که ضربه ام گل نشد.

فضای شهرآورد تهران چطور بود؟
فضای درون ورزشگاه واقعا جذاب بود و فوتبال در این شرایط 
حس خیلی خوبی دارد. بازی در این شرایط انگیزه چند برابر به 

هر بازیکنی می دهد.
شهرآوردهای زیادی را در ایرلند و کشورهای مختلف 
تجربه کردی. تفاوت این مسابقه با سایر دربی ها را در چه 

چیزی می شد دید؟
هر مسابقه فضا و شرایط خاص خود را دارد و دربی در همه جای 
دنیا حساس است. شهرآورد تهران هم در فضای فوق العاده ای 

برگزار شد اما نمی توان آن را با دربی های دیگر مقایسه کرد.
استقلالی ها معتقدند پرسپولیس با استفاده از اهرم 

شانس توانست در این دیدار به تساوی برسد؟
تعداد موقعیت ها مشخص است. نظر من در واقع مخالف است 
چرا که هرکس فیلم بازی را ببیند متوجه می شود که آنها شانس 
داشتند که موقعیت های پرسپولیس و آن ضربه ایستگاهی گل 

نشد.
شرایط خودت در پرسپولیس چگونه است؟

پرسپولیس تیم بزرگی است و از حضور در این تیم خوشحال 
هستم. با انگیزه هر چه بیشتر تمرینات را دنبال می کنم تا بتوانم 
زودتر با سایر نفرات هماهنگی لازم را بدست آورم و برای تیم مفید 

باشم.

تیم  این  که  بود  این  پرسپولیس  مشکلات  از  یکی 
موقعیت های زیادی را از دست می داد. با حضور شما آیا این 

مشکل برطرف خواهد شد؟
من همیشه تلاش می کنم بهترین عملکردم را به نمایش بگذارم 
و فکر می کنم پرسپولیس هم برای همین موضوع من را جذب 

کرده است. امیدوارم بتوانم به خوبی جواب انتظارات را بدهم.
چرا روند جذب تو در پرسپولیس انقدر طولانی شد؟

اینطور نبود. اتفاقا مدیر برنامه های من در ایران خیلی زود با 
پرسپولیس به توافق رسید و قرارداد را امضا کرد اما شرایط باید 
به طور کامل مهیا می شد. الان هم خوشحالم که اینجا هستم و 

تلاش می کنم برای پرسپولیس مفید باشم.
مهاجم  زاید  ایمون  با  را  تو  خیلی ها  دربی  از  پیش 
ایرلندی سال های نه چندان دور مقایسه می کردند که ناجی 

پرسپولیس در یک دربی شده بود؟
این موضوع برای من هم جالب بود. اینکه یک بازیکن ایرلندی 
هم پیش از این در دربی برای پرسپولیس هت تریک کرده و البته 
من هم در مسابقات بعدی گلزنی خواهم کرد و بازی هایمان ادامه 

دار است.
پرسپولیس سه شنبه در اولین بازی از رقابت های لیگ 
قهرمانان آسیا به مصاف الدحیل خواهد رفت. این بازی را 

چطور می بینید؟

همه می دانند که الدحیل از تیم های خوب و پر مهره لیگ 
قهرمانان آسیا است اما پرسپولیس در سال های اخیر همیشه 
تهدید جدی برای همه تیم های آسیایی بوده و حتی در زمین 
حریف هم توانسته نتایج خوبی بگیرد. امیدوارم گام اول را محکم 

برداریم و در این دیدار موفق باشیم.

 مهاجم ایرلندی پرسپولیس :

استقلال شانس آورد در شهرآورد شکست نخورد

امیرقلعه نویی: 

به جای انتقاد از انتخاب اسکوچیچ راهکار بدهید
 سرمربی تیم سپاهان درخصوص انتخاب اسکوچیچ برای نیمکت تیم ملی حرفهای جالبی 

بر زبان اورد.
امیر قلعه نویی سرمربی تیم سپاهان در گفت وگو با رادیو در خصوص اینکه چرا وی به عنوان 
سرمربی تیم ملی انتخاب نشد اظهار داشت: ابتدا به دوست و همکار خوبم اسکوچیچ تبریک 
می گویم انشاالله که بتواند با درایت و مدیریت خود فوتبال ایران را به جایگاه اصلی اش بازگرداند. 
وظیفه همه ماست که هر کس مربی تیم ملی می شود از آن حمایت کند همین کار را در قبال 

آقای کی روش هم انجام دادیم.
وی ادامه داد: من یادم می آید اوایل کار کی روش بود ما به لبنان باختیم اولین باخت تاریخ 
فوتبال ایران هم بود اما من از جمله آدم هایی بودم که وی را حمایت کردم الان برخی دوستان 
اعتراض دارند برخی از مدیران نشسته اند و درست یا غلط اسکوچیچ را انتخاب کردند حالا باید 
همه کمک کنیم که تیم ملی بیشتر از این آسیب نبیند. با توجه به مشکلاتی که جامعه ایران 
را فرا گرفته که بیشتر آن اقتصادی است جامعه ما نیاز دارد که فوتبال نتیجه بگیرد بعضی از 

همکاران من به ا نتخاب وی اعتراض کرده اند که بهتر است بیشتر راهکار بدهند.
قلعه نویی درباره اینکه ظاهرا فدراسیون فوتبال تمایل داشت شما همزمان هم در تیم ملی و 
هم در سپاهان کار کنید تصریح کرد: اصلا این گونه نبود چون این بحث حرفه ای نیست من 
هم چنین پیشنهادی نداده بودم اما کار تمام شده بود و به دوستان گفتم 2۴ ساعت به من 

وقت بدهید در این زمان هر چه قدر با خودم کلنجار رفتم دیدم نمی توانم بعد از 13 سال باز 
قسمت این بود که من در این شرایط به فوتبال ایران کمک کنم شاید لیاقت نداشتم ولی یقینا 

اسکوچیچ لیاقت چنین انتخابی را دارد و باز هم از همکاران می خواهم که کمک کنند.
 وی درباره اینکه قبول دارد اسکوچیچ در شرایط سخت تیم ملی را قبول کرده است افزود: تیم 
ملی باید برنامه خاص خودش را داشته باشد هیچ برنامه فیفادی هم نداریم در عید هم دو بازی 
برگزار کنیم یک بخش ستادی داریم یک بخش عمومی و یک بخش داخل زمین که همه باید 
باهم تلاش کنند که تیم ملی نتیجه بگیرد. باید حب و بغض ها را هم کنار بگذاریم اسکوچیچ 
باید احساس امنیت کند حملاتی که به اسکوچیچ شده هم حرفه ای نیست این نظر من است. 
اگر دوستان هم نقطه نظری دارند به این مربی انتقال بدهند. خدا را شکر گروه نوشتاری و 
مطبوعات هم به غیر زمان من با تیم ملی همراه هستند. وی ادا مه داد: یادم می آید بعد از تیم 
ملی وقتی به استقلال برگشتم یک آقایی یک مستند در مورد استقلال درست می کرد ایشان 
یک روز برای من تعریف کرد که زمان حضور من در تیم ملی در رادیو فعالیت می کرده که یک 
دستورالعمل آمده که تا می توانید به قلعه نویی حمله کنید اما خوشبختانه در این چند وقت 
بخصوص از زمان آقای کی روش به بعد همه بسیج شدند که به تیم ملی کمک کنند. تیم ملی 
ما نیاز دارد که از این مرحله عبور کرده و به جام جهانی صعود کند. قلعه نویی در  خصوص دربی 
۹1 گفت: ما همزمان با این بازی تیم مان بازی داشت اما دربی که چهار گل داشته باشد یقینا 

خوب است من کیفیت فنی بازی را ندیدم اگر هم بازی را دیده بودم اظهارنظر نمی کردم باید 
بگویم فوتبال یک مقوله پیچیده ای است که می تواند خیلی از مشکلات جامعه را حل کند. 
اما متاسفانه در برخی از مواقع فوتبال را فرصت نمی دانند همین بازی استقلال و پرسپولیس 
یک هفته قبل و یک هفته بعد به آن می پردازند از بازی ۵۰ هزار نفر بازدید کردند اگر شما آن را 
ضرب در ۶ بکنید می شود 3۰۰ هزار ساعت که می توان گفت ما با این عدد به جامعه سرویس 
داده ایم. از مسئولین می خواهم علاوه بر مشکلات اقتصادی فوتبال را با یک نگاه دیگر ببینند.

فدراسیون  با  ورزش مشکلی  وزارت  که  ورزش می گوید  وزارت  قهرمانی  ورزش  معاون 
ژیمناستیک ندارد و مسائلی هم که در گذشته بوده که طرف شده است.

به گزارش ایسنا، مهدی علی نژاد در حاشیه مجمع عمومی فدراسیون ژیمناستیک در 
مورد گزارش های مالی فدراسیون ژیمناستیک افزود:  مجمع خوب، پویا  و شفافی داشتیم. 

گزارش های مربوطه ارائه شد و مشکلی نداشتیم. 
وی ادامه داد: ما مشکلی با فدراسیون ژیمناستیک نداریم و موضوعاتی هم که در گذشته 
بود، برطرف شده است. وزارت ورزش هم تمام تلاش خود را می کند تا ژیمناستیک در 
المپیک 2۰2۰ نماینده موفقی باشد. همچنین کمک می کنیم تا برنامه آماده سازی ها دچار 

خلل نشود.کلا روابط  وزارت ورزش با فدراسیون خوب، حمایتی و حسنه خواهد بود.
علی نژاد در مورد انتخاب دبیر فدراسیون گفت: اگر 2۴ ساعت صبر کنیدف متوجه 
خواهید شد. ما با خانم اینچه درگاهی رییس فدراسیون توافقاتی کردیم و در آن مسیر 
قدم می گذاریم. ان شاءالله نتیجه این خواهد شد که ژیمناستیک ایران شرایط بهتری 

داشته باشیم. علی نژاد در مورد جدایی پارکور از فدراسیون ژیمناستیک گفت: براساس 
نامه نگاری های اخیر با فدراسیون جهانی پارکور، قرار بر این است که مستقل باشد و با 
فدراسیون ژیمناستیک نباشد. او در مورد ابهام مجدد کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره ی 
میزبانی تیم های ایرانی در دوره برگشت مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا، گفت: منشا 
این خبر را نمی دانم کجاست. رسانه ها را امروز دنبال نکرده ام ولی چنین نامه ای برای ما 
نیامده است. سه ورزشگاه آزادی، نقش جهان و امام رضا )ع( هم برای میزبانی تایید شده اند.

به نظر سپاهان احترام گذاشتیم 
علی نژاد در خصوص انتخاب نشدن سرمربی تیم ملی ایران از گزینه های داخلی نیز 
گفت: براساس صحبتی که قبلا کردم یا مربی ایرانی خواهیم داشت یا از مربیان خارجی 
که در ایران باشد که همین هم شد. تصمیم این بود که از پتانسیل هایی که در ایران هست 
استفاده کنیم اما به احترام باشگاه سپاهان و مردم اصفهان به مخالفت باشگاه سپاهان 
احترام گذاشتیم اما جمع بندی این شد که گزینه دیگری استفاده شود و با توجه به جدا 

شدن اسکوچیچ از تیم باشگاهی اش او به عنوان مربی تیم ملی انتخاب شود.
گفت:  نیز  ژیمناستیک  رشته  به  توجه  مورد  در  ورزش  وزارت  قهرمانی  ورزش  معاون 
ژیمناستیک یک رشته مادر است و اهمیت آن بر هیچ کسی پوشیده نیست. ما در بخش 
همگانی در آن موفق بودیم که جمعیت بالایی دارد. در سنوات اخیر با تدابیری که انجام 
شده است، مدال های خوشرنگی گرفتیم. امیدواریم که دوستان سهمیه المپیک بگیرند. 
مشکلاتی وجود داشت که برطرف خواهد شد. چیزی که مهم است ژیمناستیک موفق و 

مدال آور باشد.
 او ادامه داد:حرف ها و حاشیه ها که گفته می شود طبیعی است و این مهم است که 
ببینیم رشته رو به تعالی است. براساس ارزیابی عملکرد فدراسیون بودجه در سال جدید تغییر 
خواهد کرد. ممکن است افزایشی یا کاهشی باشد. از زحمات همه مسئولان فدراسیون هم 
تشکر می کنیم. خیلی نگران بحث های حاشیه ای نباشید. باید به دنبال توسعه ورزش 

باشیم. امیدوارم از ملبورن نیز خبرهای خوبی بشنویم و صاحب سهمیه المپیک شویم.

معاون ورزش قهرمانی وزارت ورزش:
وزارت ورزش مشکلی با فدراسیون ژیمناستیک ندارد
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چه کسانی »شورِ انتخاباتی« را پای صندوق ها می آورند 

رأی اولی ها یا رأی خاکستری ها؟

واجدین شرایط شرکت در انتخابات دوم اسفند ماه، ۵۷ میلیون و ۹1۸ هزار نفر 

هستند که از این تعداد 2 میلیون و ۹31 هزار نفر رأی اولی محسوب می شوند. همین 
تعداد افراد هستند که قرار است شور انتخاباتی را پای صندوق های رأی بیاورند.

ماجرای انتخابات و بازیگردانی در عرصه پارلمان هرچند بازی ساده ای به نظر 
می رسد اما آنطورها هم که از دور پیدا است این ره  هموار نیست و برای آنکه یک 
جناح پیروز میدان شود و به دروازه خانه ملت برسد باید راه پر پیچ و خمی را طی 
کند. در این میان البته مولفه های زیادی میدان داری می کند که یکی از آنها مشارکت 

سیاسی مردم در انتخابات است.
هرچه باشد بخش قابل توجهی از مردم جامعه ایران تعلق خاطری به احزاب و 
جریان های سیاسی ندارند و چنانچه احساس کنند یک طرف قرار است مطالبات 
آنها را پاسخ بدهد گرد او جمع می شود جمعیتی که به آرای خاکستری معروف 

هستند و سرنوشت انتخابات ها را تعیین می کنند.
اگرچه در ۵ دوره ابتدایی مجلس از تعبیر جناح راست و چپ برای دو گروه سیاسی 
فعال در کشور استفاده می شد اما بعد از پیروزی جناح چپ در دوم خرداد سال ۷۶، 
تعابیری همچون اصولگرا و اصلاح طلب وارد ادبیات سیاسی کشور شد به طوریکه 
از مجلس ششم به بعد از اسامی اصولگرا و اصلاح طلب برای معرفی جناح پیروز در 

انتخابات استفاده می شد.
برخی تحلیلگران سیاسی بر این باورند که در هر دوره ای از انتخابات که میزان 
مشارکت بالاتر برود اصلاح طلبان )جناح چپ( پیروز آن انتخابات خواهند بود این در 
حالی است که زمینه و فضای رای آوری اصولگرایان )جناح راست(در جامعه زمانی 
فراهم است که انتخاباتی کم رمق با مشارکت حداقلی وجود داشته باشد. ادعایی 
که اصلاح طلبان به جد به آن معتقدند اما اصولگراها چندان اعتقادی به آن ندارند. 

سایه اعتراض و رد صلاحیت بر مشارکت
سالی که گذشت سال پر التهابی بود که نوروزش با وقوع سیل آغاز شد و تقریبا هر 
دو ماه پیش آمدهایی به وقوع می پیوست که کل کشور و اخبار آن را تحت الشعاع قرار 
می داد ماجرای تلخ سقوط هواپیمای اوکراینی از آخرین اتفاقاتی بود که هرکدام می 
تواند سایه سنگینی بر سر یازدهمین دوره انتخابات مجلس باشد. درست در چنین 
شرایطی در حالی که تصور می شد شورای نگهبان حلقه نظارت را بازتر کند تا میل 
و رغبت برای شرکت در انتخابات بیشتر شود گویی آن انتظار چندان محقق نشده 

است.
هرچند عباسعلی کدخدایی می گوید ردصلاحیت هیچ ربطی به کاهش مشارکت 
ندارد اما با نگاه به انتخابات های گذشته می بینیم دقیقا در زمان هایی که شورای 
نگهبان حذف بیشتری از کاندیداها را رقم زده است مشارکت نیز کاهش قابل توجهی 
داشته است. نمونه بارز آن مجلس سوم است زمانی که نظارت استصوابی به معنای 
امروز آن وارد جریان انتخابات شد در آن سال به ۵۹ درصد می رسد درحالی که در دور 

دوم میزان مشارکت ۶۴ درصد بوده است.
ماجرای ردصلاحیت ها برای مجلس هفتم را هم کمتر کسی است که فراموش 
کرده باشد، در آن سال نیز مشارکت ۵۹ درصد بود درحالی که در ششمین انتخابات 

مجلس مشارکت مردم به ۶۹ درصد رسیده بود. 
واجدین شرایط شرکت در انتخابات دوم اسفند ماه، ۵۷ میلیون و ۹1۸ هزار نفر 
هستند که از این تعداد 2 میلیون و ۹31 هزار نفر رأی اولی محسوب می شوند. 
همین تعداد افراد هستند که قرار است شور انتخاباتی را پای صندوق های رأی 
بیاورند. به نظر می رسد این دور از انتخابات هم فارغ از رای دهندگان ثابت هر دو 
جریان باسابقه کشور، باید منتظر ماند و دید این رأی اولی ها هستند که شور را پای 
صندوق های رأی می آورند یا رأی خاکستری ها که تجربه ثابت کرده است که حضور 
یا عدم حضورشان سرنوشت پیروزی یا شکست طیف های سیاسی حاضر در عرصه 

رقابت را مشخص کرده اند.

پایداری ها کوتاه نیامدند

اشتراک بله، وحدت هرگز 
اعلام انصراف اصلاح طلبان از ارائه فهرست انتخاباتی می توانست مهر تاییدی 
بر پیروزی فهرست اصولگرایان باشد اما فهرست های منتشر شده در کنار فهرست 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، گستره رقابت با رقیب را به سهم خواهی درونی 

اصولگرایان محدود ساخته است. 
در انتخاباتی پایداری ها بر همان پاشنه سابق می چرخد و فهرست جداگانه احتمال 
آن ها  با  وحدت  عطای  بخشیدن  آن ها  از  انقلاب  نیروهای  ائتلاف  شورای  عبور 
به لقایش را افزایش می دهد. »ما بهتریم و آن ها نه« هم آرام آرام وجه غالب برخی 
اظهارات و توییت ها و کامنت های برخی اصولگرایان می شود. برخی اصلاح طلبان 
اما نداشتن فهرست را نه از سر انتخاب که تحمیل شرایط می دانند و برخی دیگر 

همچنان معتقد به حضور فهرستی در انتخابات هستند.
پایداری ها فهرست ۶۰ نفره خود را منتشر و اعلام کردند که مشترکات زیادی با 
فهرست شورای ائتلاف دارد. اما این چیزی نیست که شانا به آن راضی و قانع باشد، 
به همین دلیل است که حجت الاسلام »محمدحسین  موسی پور« عضو جامعه 
روحانیت مبارز گفته است: »در صورت عدم تفاهم در ارائه فهرست مشترک، یکی از 
گزینه ها منع حضور اعضای لیست شورای ائتلاف در لیست  جبهه پایداری است.« 
نقش جامعه روحانیت مبارز در شورای ائتلاف حکمیت بر رفتارها است و به نظر 
می رسد با چنین اظهارنظری موضوع ائتلاف پایداری ها با شانا نشدنی تر از همیشه 

تعبیر شود.
احزاب دیگر هم منتظر بسته شدن فهرست هستند تا در تکلیف خود را با شانا 
مشخص کنند و آن طور که از اظهارات برخی از اعضا برمی آید اگر فهرست سهم 
خاص و موردنظر آن ها را نداشته باشد تصمیم تازه حتی می تواند عبور از شانا و شرکت 
مستقل در انتخابات باشد. »مجلس مردم« نام فهرست تازه ای است که اصولگرایان 
»جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت« آن را منتشر کرده اند و »محمدجواد محمدی نوری« 
دبیر اول این جبهه می گوید: »نام لیست جبهه در انتخابات مجلس یازدهم  »مجلس 
مردم« است و تقریبا در تمامی استان ها نیز یا به صورت مشترک یا با برخی جریانات 
همسو یا کاملا مستقل تحت همین عنوان افراد لایق و کارآمد را معرفی خواهیم کرد.«
»احمد کریمی اصفهانی« عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری هم ضمن دعوت 
شانا به اقناع همه اعضا گفته است: »اگر خدای نکرده فقط روابط حاکم باشد و کار 
حرفه ای انجام نشود احتمال این خطر وجود دارد که افراد دیگری با لیست دیگر وارد 
شوند، وجود دارد. این توصیه موکد ما به آقایان است. البته مسائل را تا حدی منتقل 

کرده ایم اما متاسفانه آنطور که باید و شاید گوش شنوایی وجود ندارد.«
وزن کشی انتخاباتی میان اصولگرایان

شواهد انتخاباتی این روزها نشان می دهد جبهه پایداری راه خود را از شانا جدا 
کرد به این دلیل که وزن رای خود را بالاتر می دانست و برای ریاست مجلس آینده و 
حضور حداکثری در آن خود را لایق تر. »حسن بیادی« فعال سیاسی اصولگرا درباره 
طرح پایداری ها برای انتخابات آینده گفته است: »پایداری در شورای ائتلاف چند 
نفر نفوذی موثر دارد و بسیاری از آگاهان سیاسی خوب میدانند و احتمال می دهند 
که این دو طیف با ایجاد یک دعوای درونی به شکل صوری در اردوگاه سیاسی خود 
بازارگرمی می کنند، و احتمال و قصد دیگرشان این است که بقیه گروه ها و جبهه های 
سیاسی را از جرگه رقابت انتخاباتی خارج کنند و خود در جایگاه رقیب اصلی شورای 
ائتلاف قرار بگیرند.« »ناصر ایمانی« دیگر فعال اصولگرا هم گفته است: »پایداری  
از زمان ایجادش تا امروز بر سر انتخابات با اصولگرایان مشکل داشته است؛ چه در 
انتخابات مجلس، چه انتخابات ریاست جمهوری و چه انتخابات شوراها. البته بد هم 
نشد و باید از این موضوع استقبال کرد زیرا بالاخره اصولگرایان مانند دوره های قبل 
در برابر آنها مماشات نکردند. از سوی دیگر وزن هر گروه هم معلوم می شود و همه 
درمی یابند که پایگاه اجتماعی طیف پایداری آنچه ادعا می کنند و جدایی آنها از 

اصولگرایان نتیجه انتخابات را تغییر نمی دهد«.
برخی جوانان انقلابی هم چنین دیدگاهی را درباره طیف نواصولگرا دارند، شهردار 
سابق تهران و مبدع نواصولگرایی خود و همفکرانش این روزها با تعابیر گوناگون مورد 
انتقاد انقلابیون شانایی قرار می گیرند که معتقدند طیف نواصولگرا غلظت مورد نیاز 
برای انقلابی گری را ندارند و حامی برجام بوده اند و مذاکره را قبیح نمی شمارند. 
با این توصیفات پس ما بهتریم. تا این ایستگاه ماراتن انتخابات انشقاق پایداری ها 
بیشتر مورد توجه است اما با انتشار فهرست نهایی تهران قطعا شاهد اختلافاتی میان 

نواصولگرایان و انقلابیون شانایی خواهیم بود.
تحلیل »محمد مهاجری« از این سهم خواهی ها هم جالب است. او گفته است: 
»اگر اصولگرایان ۵-۴ لیست هم ارائه کنند باز هم پیروز انتخابات هستند بخاطر 
همین بدشان نمی آید در شرایطی که رقیبی وجود ندارد، بین خودشان وزن کشی 

کنند.«

 عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی که اظهاراتش به بازداشت کلاهبرداران مدعی 
ارتباط با شورای نگهبان و اخاذی از نامزدهای انتخابات منجر شد؛ روایت خود از چگونگی 

دستگیری این افراد را توضیح داد.
»محمود صادقی«، در واکنش به انتشار خبر دستگیری 12 تن از این کلاهبردارانی که مدعی 
ارتباط با شورای نگهبان بوده و از نامزدهای انتخابات مجلس اخاذی می کردند، روز شنبه به 
خبرنگار ایرنا گفت: این موضوع از حدود سه هفته پیش و در ادامه درگیری که از تابستان با این 

مساله داشتم، پیگیری شد و سرانجام به این نتیجه رسید.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی اظهارداشت: چند ماه قبل آیت الله احمد 
جنتی در یک سخنرانی در شهرری سخنانی قریب به این مضمون فرموده بودند که امروز در 
مجلس افرادی که حضور دارند یا از پول داران هستند یا از سوی آنها حمایت می شوند و نقدی در 
زمینه فساد مالی به مجلس داشتند. که من هم پیرو این ادعا در توییتر خودم نوشتم که حضرت 

آیت الله جنتی؛ آیا خبر دارید که فساد به زیر مجموعه شما هم رخنه کرده است؟
صادقی افزود: البته من نگفته بودم خود شما دچار فساد هستید، بلکه منظورم مرتبطین یا 
کسانی که ادعای ارتباط با ایشان را دارند، بود. اما شورای نگهبان به علت این توییت علیه من 

شکایت کرد و این مساله در هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مطرح شد.
عضو فراکسیون امید با اشاره به بررسی این شکایت در هیات نظارت بر رفتار نمایندگان، 
تشریح کرد: در جلسه هیات نظارت، گفتم که اشخاص زیادی در دور قبل انتخابات مجلس، به 
من  اطلاع دادند که بعد از رد شدن صلاحیتشان، افرادی به آنها زنگ زده اند و برای رفع مشکل 
پیشنهاد مبالغی داده اند. در هیات به من گفتند که افرادی که چنین ادعایی دارند را با خودت 
بیاور.  من هم ۵ نفر از افرادی که یا نماینده ادوار مجلس بودند یا به هر حال در حال حاضر نماینده 
مجلس نبودند را به هیات بردم و آن ها اطلاعات خودشان را ارائه کردند. البته همه این پنج نفر 
تاکید کردند که این پیشنهاد به شکل تلفنی به آن ها ارائه شده، اما هیچ کدام انجام نداده اند. در 

نتیجه هیات نظارت از من درخواست کرد که کسانی که به پیشنهاد این افراد عمل کرده اند را هم 
در جلسه حاضر کنم.

رئیس فراکسیون شفافیت مجلس ضمن غیرممکن توصیف کردن این درخواست اعضای 
هیات نظارت گفت: به آن ها گفتم که این موضوع باید به شکل قضایی مورد تحقیق قرار بگیرد. 
طبیعتا افرادی که به پیشنهاد این افراد سودجو عمل کرده اند احتیاط می کنند و هیچ گاه 
خودشان در چنین جلسه ای اعتراف نخواهند کرد. افرادی که این موضوع را به من گفته بودند 
بعضا قاضی دادگستری یا وکیل بودند و برای تحقیق کیفیت این مساله باید از این مرحله به بعد 

آن را به شکل فنی پیگیری کرد.
ورود شورای نگهبان برای پیگیری فساد

نماینده اصلاح طلب مجلس با اعلام رای هیات نظارت به رد شکایت شورای نگهبان ادامه داد: 
پس از آن که هیات نظارت رای داد که ادعای من در راستای وظایف نمایندگی ام بوده است، از 
سوی معاونت حقوقی شورای نگهبان که شاکی من بود، اطلاع دادند که اطلاعات و مستنداتم را 
به آن ها هم ارائه بدهم. بنابراین با هماهنگی آن ها در جلسه با حضور حفاظت اطلاعات شورای 
نگهبان اطلاعات بیشتری نسبت به آن چیزی که در هیات نظارت بر رفتار نمایندگان ارائه کرده 
بودم را ارائه دادم. وی تاکید کرد: در جلسه به فردی که از حفاظت اطلاعات شورای نگهبان 
حاضر شده بود خیلی اعتماد کردم و به نظرم فردی انقلابی، موجه و همدلی آمد. بنابراین 

اطلاعات خصوصی تری درباره یکی از نمایندگان فعلی مجلس ارائه کردم.  
صادقی درباره اطلاعاتی که ارائه کرده بود، توضیح داد: به عنوان مثال فایل صوتی فردی وجود 
دارد که مدعی شده بود؛ از فلان نماینده فعلی مجلس فلان مبلغ را گرفته و اسباب تاییدش در 
شورای نگهبان را فراهم کرده است. در این فایل دقیقا اسم نماینده را آورده بود و در آن جلسه 
تاکید کردم در این مستندات مشخصات افرادی وجود دارد و شما هم اگر می خواهید تحقیق 
کنید، می توانید به عنوان ضابط قضایی یا از طرف شورای نگهبان این مساله را به شکل قضایی 

و قانونی پیگیری کنید.
نماینده مردم تهران یادآور شد: این جلسه در حدود مردادماه برگزار شد و پس از ارائه اطلاعات 
از سوی من، دوستان روی اطلاعات صحه گذاشتند، ولی متاسفانه مساله به شکل جدی 

پیگیری نشد.
تکرار تماس های مشکوک در هفته های اخیر

دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها ادامه داد: پس از مطرح شدن شکایت شورای 
نگهبان علیه من، افراد دیگری هم در همان زمان با من تماس گرفتند و گفتند برای ما هم چنین 
اتفاقی افتاده است. البته من به همه آن ها گفتم این مسائل مربوط به گذشته است و باید صبر 
کنیم تا اگر در انتخابات پیش رو هم دوباره چنین تماس هایی گرفته شد، به من اطلاع دهید، تا 

پیگیری کنم.
صادقی خاطرنشان کرد که پس از اعلام ردصلاحیت های شورای نگهبان در هفته های اخیر 
مجددا شاهد تماس هایی مشابه با تعداد بسیار زیادی از نامزدهای ردصلاحیت شده بودیم. 
جالب بود که ارقام مبالغ پیشنهادی بازه بسیار گسترده ای را هم شامل می شد و از ۵۰ میلیون 

تومان تا ۴ میلیارد تومان را به نامزدهای ردصلاحیت شده پیشنهاد کرده بودند.
ورود مامورین امنیتی به ماجرای پیگیری فساد

صادقی درباره پیگیری تماس های گرفته شده خاطرنشان کرد: بعد از اطلاعاتی که گرفتم، 
با اطلاعات سپاه هماهنگی لازم را انجام دادم و آن ها هم اهتمام کردند و به نیروهای تحت امر 
دستور پیگیری دادند و با حفاظت اطلاعات شورای نگهبان هم هماهنگی های لازم انجام شد. 
در ادامه با کمک نامزدهایی که افراد مدعی به ارتباط با شورای نگهبان با آن ها تماس گرفته بودند، 
مانند آقای اعلمی نماینده سابق تبریز، ماموران امنیتی توانستند برخی از این افراد سودجو را 

در تله بیندازند.
وی درباره نحوه بازداشت این افراد گفت: مثلا برخی از این افراد در صحنه مبادله، چک و پول 
دستگیر شدند. به این صورت که نامزدها با هماهنگی نیروهای امنیتی در محل قرار با کلاهبردار 
حاضر شده و اسباب دستگیری در صحنه جرم را فراهم می کردند. همچنین برخی از این افراد 
در یک هتل دستگیر شدند و البته جزئیات دیگری هم هست که به تدریج مشخص خواهد شد.

افراد بازداشت شده با شورای نگهبان ارتباط نداشتند
عضو فراکسیون امید ادامه داد: بعد از این مسائل، چند روز پیش نامه ای به رییس قوه قضاییه 
نوشتم که در رسانه ها هم منتشر شد و درخواست کردم قوه قضائیه به این موضوع ورود کنند. چرا 
که احساس می کردم تا این موضوع از حالت غیررسمی خارج شده و دستگاه قضایی به شکل 
رسمی به مساله این افراد رسیدگی کند. البته قبل از ارسال این نامه، از برخی از مقامات قضایی 

که پیگیر مساله بودند هم به صورت پیامکی این درخواست را داشتم.
صادقی خاطرنشان کرد: به هر حال دیروز دیدیم که خوشبختانه دادستانی به فاصله 2۴ 
ساعت بعد از نامه ای که برای آقای رئیسی ارسال کردم، وارد عمل شد و برخی از این افراد را 
به صورت رسمی بازداشت کرد و در حال حاضر مسئولان قضایی در حال تحقیقات روی این 

مساله مهم هستند.
وی گفت: دیروز اعلام شد که افراد بازداشت شده با شورای نگهبان ارتباط نداشته اند و این 
مساله که حفاظت اطلاعات شورای نگهبان هم در این قضیه پیگیر بوده است را قرینه این ادعا 
گرفته اند. ممکن است واقعا این افراد کلاهبردارانی باشند که هیچ ارتباطی هم با شورای نگهبان 
نداشته باشند. بنابراین باید این مساله با شفافیت، حساسیت و ضمن رعایت دقت های حقوقی 

پیگیری شود.
امیدواری برای برخورد قاطع با متخلفین

نماینده اصلاح طلب تهران تاکید کرد: افرادی که بازداشت شده اند باید کاملا مورد تحقیق 
قرار بگیرند و اگر در مرحله دادسرا کیفرخواست برایشان صادر شد باید به اطلاع عموم برسد و 
همچنین محاکمه شان علنی باشد. ضمن این که نباید به این 12 نفر بسنده کرد و باید با همه 

اعضای این شبکه برخورد شود.
وی درباره نماینده ای که اسناد دخالتش در این فساد افشا شده است هم گفت: این نماینده 
که در دور قبل برای تایید صلاحیت پول داده بود، در این دوره دیگر نامزد نشد تا به مرحله تایید 

یا رد صلاحیت برسد.
صادقی تاکید کرد: شورای نگهبان نهادی است که طبق قانون حق نظارت دارد و طبق قانون 
ما از نظارت آن تمکین می کنیم. اما هر ساختار و نهادی ممکن است با یک سری عوارض رو به رو 
شود و وظیفه ما این است که روی نهادهای حساس، حساس تر باشیم و با کوچکترین شائبه های 

فساد در آن ها شدیدترین برخوردها را داشته باشیم.

محمودصادقی مطرح کرد

روایتی از بازداشت کلاهبرداران مدعی ارتباط با شورای نگهبان

بیادی، عضو جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت گفت: همکاری در 
امور سیاسی برای رسیدن به همگرایی  و ائتلاف یک لوازمی دارد 
تا بتواند به اهداف علیه منتهی شود. متاسفانه شورای ائتلاف از 

همان روزهای ابتدایی فاقد این لوازم بود.
گمانه زنی ها درباره چند لیست بیرون آمدن از اردوگاه اصولگرایی 
پایداری ها درحال  درحال محقق شدن است، لیست مستقل 
قطعی شدن است و حالا جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت هم اعلام 
کرده در این انتخابات با لیست مستقل حاضر خواهند شد. حسن 
بیادی عضو شورای مرکزی این جبهه درباره علت چنین تصمیمی 
به خبرآنلاین می گوید: »همکاری در امور سیاسی برای رسیدن به 
همگرایی  و ائتلاف یک لوازمی دارد تا بتواند به اهداف علیه منتهی 
شود. متاسفانه شورای ائتلاف از همان روزهای ابتدایی فاقد این 

لوازم بود.«
آنچه در ادامه می خوانید مشروح این گفت وگو است: 

 جبهه پیشرفت و رفاه اعلام کرده است که لیست جدا 
در انتخابات ارائه خواهد کرد چه اتفاقی افتاد که این جبهه 

تصمیم گرفت لیست جدا از اصولگرایان ارائه دهد؟ 
حزب  حداقل 2۰  از  متشکل  عدالت  و  رفاه  پیشرفت،  جبهه 
این  و تصمیماتش شورایی گرفته می شود.  شناسنامه دار است 
جبهه  ۵ سال است که در عرصه فعالیت های سیاسی و اجتماعی 
حضور پررنگ دارد و در انتخابات های گذشته جهت مشارکت 
عمومی مردم بر سر صندوق های رای فعالیت چشمگیر داشته و در 
وُسع احزاب خود لیستی هم  ارائه دادند یعنی هم برای انتخابات 
مجلس دهم و هم برای شورای شهر پنجم یک لیست منسجم ارائه 

شد.
شورای ائتلاف براساس خواسته چند حزب محدود 

تشکیل شده است
 مناسبات این جبهه با شورای ائتلاف چیست؟ یعنی 
تصمیم  که  نبود  ائتلاف  شورای  در  پیشرفت  جبهه  اینکه 

گرفت لیست جداگانه ارائه کند یا بود و جدا شده است؟
تشکیل  محدود  حزب  چند  خواسته  براساس  ائتلاف  شورای 
گروهی خودشان  درون  توافقی  اساسنامه  و  مرامنامه  با  و  یافته 
فعالیت شبانه روزی دارند و به اندازه خودشان کار خوبی هم به 

انجام رسانده اند اما قبل از تأسیس با این جبهه هیچ مشورتی 
صورت نگرفته و دعوتی انجام نشده بود مضاف برآنکه همکاری در 
امور سیاسی برای رسیدن به همگرایی  و ائتلاف یک لوازمی دارد 
تا بتواند به اهداف علیه منتهی شود. متاسفانه شورای ائتلاف از 

همان روزهای ابتدایی فاقد این لوازم بود.
بخاطر نامهربانی جبهه پایداری با شورای ائتلاف، نتیجه 

مطلوبی حاصل نشد
 شما می گویید وحدت لوازم می خواهد این لوازم چه 

چیزی بوده است که شورای ائتلاف را فاقد آن می دانید؟
صحبت و مناقشه اکثر احزاب اصولگرا متوجه مقوله مهم “فرایند” 
و نظارت بر تحقق صحیح آن تا رسیدن به نتیجه است البته بعداز 
تشکیل آن شورا بعداز گذشت مدتی چند ماهه موضوع وحدت 
با آن شورا در جامعه روحانیت مطرح شد و در جلسات بعدی هم 
تکرار گردید اما بخاطر عدم قبول شرائط دیگر احزاب و جبهه هاو 
نامهربانی جبهه پایداری با شورای ائتلاف نتیجه مطلوبی حاصل 

نگردید.
کسی حق سهم خواهی از شورای ائتلاف را ندارد

 یعنی در مصادیق هم با یکدیگر اختلاف داشتند یا در 
شاخص و یا میزان سهم احزاب؟ 

اول این را منصفانه بگویم که بالاخره این شورا چندین گروه فعال 
هستند که تصمیماتی را برای فعالیت سیاسی خودشان و حضور و 
مشارکت مردم در انتخابات گرفته اند و در حقیقت این تصمیمات 
این جهت است که  از  و  به همه احزاب تسری داد  را نمی توان 
می گوییم فاقد لوازم وحدت است. به عبارت دیگر شورای ائتلاف 
از همان روز اولی که تشکیل شد چنین نقصی را داشت و یکی از 
مهمترین ایرادات شورای ائتلاف همان مراحل فرایند تشکیل آن 
است نکته مهمی را که میخواهم متذکر شوم این است که با همین 
فرایندی که بعضی از  احزاب و جبهه هاآنرا قبول ندارند و به آن 
اشکال میگیرند کسی حق تضعیف و یا سهم خواهی از آن شورا 

ندارد اگرچه این تذکر میتواند طرفینی باشد .
از همه  باید  ائتلاف  این است که شورای   منظور شما 
گروه ها و احزاب دعوت می کرده است و این اتفاق درمورد 

جبهه پیشرفت و رفاه هم صورت نگرفته ؟

بله دقیقا منظورم همین است.
 لیستی که قرار است جبهه پیشرفت منتشر کند آیا با 
لیست شورای ائتلاف هم پوشانی دارد؟ یعنی قرار است بر سر 

تعدادی مصادیق مشترک به ائتلاف برسد؟ 
و  ظرفیت  با  و  فرایندخاص  عدالت   و  رفاه  پشرفت،  جبهه  نه 
توانمندی خود را تعریف کرده تا با تصمیم جمعی همه احزابی 
که در جبهه حضور دارند یک لیست ارائه دهد که این فرایند از دو 
طریق صورت گرفته است یعنی یا اول احزاب و گروه هایی که در 
جبهه عضویت داشته و افراد خود را معرفی کرده اند و دوم افراد و 
گروه ها و احزابی که  درخواست مشارکت با این را جبهه  داشته و 
نوع همکاری خود را اعلام کرده اند میباشد و بدین منظور با مصوبه 
شورای مرکزی ستاد انتخابات تشکیل و  تیمی را برای گزینش این 
افراد تشکیل داده اند  که روح اصلی و مهمترین شاخصه فرایند 
انتخاب افراد شایسته سالاری و مبتنی بر نظرات مقام معظم رهبری  

است.
مشکل شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها ساختارهای 

غلط است
 بعد از بررسی صلاحیت کاندیداها  اصلاح طلبان اعلام 
کردند در انتخابات شرکت نمی کنند با این تفسیر به نظر شما 
آیا این رویکرد شورای نگهبان به مشارکت سیاسی لطمه وارد 

نمی کند؟
قبلی  مجالس  می شود  گفته  که  دلایلی  از  یکی  من  نظر  به 
کارآمدی نداشتند این است که نتوانستند مدیریت ساختار اداره 
تغییر  اسلامی  جمهوری  شوکت  و  قدرت  با  متناسب  را  کشور 
دهند. این ساختار دارای معایبی است که ساختار انتخابات هم در 
زمره همین معایب می گنجد. به عبارت دیگر نباید از این ساختار 
انتخابات نتیجه بهتری انتظار داشت و جبهه و دوستان خودمان 
را هم مستثنی از این سیستم و ساختار معیوب نمی دانم یعنی 
صحبت هایی که می کنم به این معنا نیست که ایرادات را به پای یک 
نفر یا یک جناح بدانم اما کلا مجالس گذشته در راستای اصلاح 
ساختار کشور هیچ کاری نکردند از جمله بخش انتخابات و مسئله 
بررسی صلاحیت  کاندیداها از سوی شورای نگهبان نیز میتواند 
حاصل و نتیجه یکی از همین موضوعات مطرح در انتخابات باشد 

یعنی اینکه مشکل و معضل نحوه و مدت زمان حداقلی تعیین 
صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان را به همین ساختار غلط باز 

می گردد.
قانونی  خلا  نتیجه  در  را  نگهبان  شورای  رفتار  شما  یعنی   -

می دانید؟
بله به هر صورت آن نوع قوانین و آن نوع فرصت و روش و ساختار 
معیوب نتیجه ای بهتر از این ندارد اگرچه می تواند مسائل شخصی 

و سیاسی هم در آن دخیل باشد.
همه با »به به« سرکار می آیند و با »اه اه« از کار خارج می 

شوند
 با این تفسیر شما معتقدید باید ساختار قانون متناسب 

بآن ساختار اصلاح شود تا این رویکرد مرتفع شود؟
بله؛ ببینید با این وصف مجلس نه تنها دو قطبی نخواهد شد 
بلکه نیم قطبی هم نخواهد بود. من پیش از این هم گفته ام ساختار 
معیوب مانند یک یخچال خراب می ماند که هرچیزی داخل آن 
بگذارید خراب می شود و این حکایت وضعیت ماست که می بینیم 
همه با »به به« سر کار می آیند و با »اه اه« از آن کار خارج می شوند.

بیادی: شورای ائتلاف لوازم وحدت را نداشت

جبهه پایداری به شورای ائتلاف نامهربانی کرد

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت : از یکدست کردن حکومت نباید خوشحال 
شد بلکه باعث ناراحتی است چون هم موجب گسترش غیرمتعارف نابرابری ها می شود و  هم 

وابستگی های ذلت آور به دنیای خارج را افزایش می دهد.
فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد گفت: برآوردها نشان می دهد 
که حداقل طی سه دهه اخیر اگر نظام تصمیم گیری ما روایت و آگاهی تاریخی را جدی 
می گرفت بیش از ۷۰ درصد خطاهای سیاستی که باعث فاجعه شده بودند، به وجود 
نمی آمدند. متاسفانه الان با دستکاری موقعیت ها روبرو هستیم یعنی آنهایی که به هر 
دلیلی با جمهوری اسلامی مشکل دارند این استراتژی را دنبال می کنند که چون جمهوری 
اسلامی خطاهای فاحش دارد پس قبلی ها بدون اشتباه بودند در حالی که به مجموعه 
مدارک و اسناد باقی مانده از دوران پهلوی نگاه می کنیم تقریبا در تمام روایت ها مشاهده 
می شود بی اعتنایی غیرمتعارف به بنیه تولید و بسنده کردن به امور روزمره در آن دوره وجود 

دارد. 
 هیچ اصلاحی قبل از بسته شدن باب فساد امکان پذیر نیست

وی ادامه داد: تمام کسانی که در مورد تئوری انقلاب مطالبی نوشته اند با وجود اختلاف در 
صورت بندی مسائل در یک موضوع اشتراک دارند که آن بی عدالتی و نابرابری های ناموجه 
است یعنی اگر بی عدالتی ها و نابرابری ها از حدود خاص فراتر برود موجب مشکلات جدی 
در جامعه خواهد شد. وقتی موضوع آقای سپنتا نیکنام پیش آمد یکی از فقهای شورای 
نگهبان از سلطه غیرمسلمانان بر امور مسلمانان اعلام نگرانی کرده بود. بنده مقاله ای در 
این مورد منتشر کردم که اگر شما فهم بایسته از عدالت اجتماعی داشتید به جای آنکه نگران 
سپندا شوید نگران رفتار شورای نگهبان بودید. چون به محض اینکه توازن قوا در قدرت، 
ثروت و منزلت به هم می ریزند مناسبات ناپایدار و نابرابری ها افزایش می یابد که یکی از 

کلیدی ترین پیامدهای آن افزایش و عمق بیشتر وابستگی ذلت آور به دنیای خارج است.
وی ادامه داد: بنابراین حکومتی که به توزیع عادلانه قدرت، ثروت و منزلت بی اعتنا است 
در واقع باعث وابستگی بیشتر به دنیای خارج خواهد شد و این پایه مستحکم نظری در 
ادبیات توسعه دارد. بنده در آن نامه گفته بودم که شما در دوره احمدی نژاد ولو با حسن نیت 
اعلام خوشحالی کرده بودید که حکومت یکدست شده و آرامش برقرار است، در حالی که 
براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، مقایسه کارنامه دولت آقای احمدی نژاد با آقای 

خاتمی نشان می دهد  در دوره احمدی نژاد ارزبری هر واحد تولید ناخالص داخلی در مقایسه 
با دولت خاتمی ۵ برابر افزایش یافته بود. بایدتوجه داشت که در اقتصادهای رانتی با تقدم 
امر سیاسی روبرو هستیم یعنی اگر نابرابری های ناموجه در توزیع قدرت سیاسی روی دهد 
از دل آن آثار بسیار تزلزل آور و شکنندگی در همه عرصه های حیات جمعی به ویژه اقتصادی 

بیرون خواهد آمد.
به گزارش ایلنا ،رییس موسسه دین و اقتصاد متذکر شد: درحالیکه اگر فهمی از مسئله 
توسعه و عدالت اجتماعی داشتید از یکدست کردن حکومت نباید خوشحال می شدید، 
بلکه باعث ناراحت است چون هم موجب گسترش غیرمتعارف نابرابری ها می شود و  هم 
وابستگی های ذلت آور به دنیای خارج را افزایش می دهد. بنابراین اگر هنوز گوشی برای 
شنیدن و چشم برای دیدن وجود داشته باشند بنده نسبت به طرز برخورد شورای نگهبان در 
مورد تایید یا رد صلاحیت ها هشدار می دهم، در واقع این آزمودن دوباره دوران آقای احمدی 
نژاد است و اگر فکر می کنند از طریق گسترش و تعمیق نابرابری ها و وابستگی ذلت آور به 
دنیای خارج گره ایران باز می شود این رویه مبتنی بر حذف را ادامه دهند اما اگر هنوز راه 

برای کار کارشناسی باز است حداقل به نامه بنده در موضوع سپنتا مراجعه کنند. 
وی تصریح کرد:  وقتی به شخصی مثل آقای راغفر گفته می شود که مسلمانی اش احراز 
نشده است و یا شما را نمی شناسیم واقعا جای شگفتی دارد در قرن 21 کسی مسئول 
حکومتی باشد و شخصی مثل راغفر را نشناسد و یا مسلمانی اش را احراز نکند. باید توجه 
داشت ایران، مردم، حکومت و آینده آن در اثر این سهل انگاری ها و ندانم کاری ها می تواند 

در کانال غیرقابل بازگشت قرار بگیرد.
این اقتصاددان در مورد تسخیرشدگی نظام تصمیم گیری به دست غیرمولدها گفت: 
کانال های اصابت پدیده تسخیرشدگی نظام تصمیم گیری به دست غیر مولدها جایی 
است که ارز تخصیص می یابد، در مورد اعتبارات ریالی تصمیم گیری می شود، سهام رد و 
بدل می شود و دولت خرج می کند. با علائم 1۵ سال اخیر ابعاد نگران کنندای نسبت به این 
موضوع مشاهده می شود که البته باطل السحر آن نیز شفافیت است. در سال 13۹۷ و به 
محض اینکه اندکی شفافیت در نحوه تخصیص دلارهای نفتی به وجود آمد، دیدیم که چه 
فسادهایی برملا شد. دولت آقای روحانی از آن شفافیت ها چه بدی دید که پس از فروکش 

کردن بحران دوباره آن را متوقف کرد.

 بانک های خصوصی سازو کاری برای توزیع رانت است
مومنی افزود: دانشمندان بزرگ باور دارند که در تاریخ بشر برای توزیع رانت بین گروه های 
ذینفع سازوکاری به اندازه بانک های خصوصی مشاهده نشده است. تعبیر تئوریک این است 
که وقتی به یک فرد خصوصی اجازه تاسیس بانک را می دهند بی سابقه ترین رانت مشاهده 

شده یعنی رانت خلق پول از هیچ داده می شود و این کمر اقتصاد را خواهد شکست.
وی یادآور: به محض اینکه بحران 2۰۰۸ اتفاق افتاد بسیاری از کشورهای صنعتی پیشرو 
مانند انگلستان ملی کردن بانک های خصوصی را بعنوان اولین اقدام در نظر گرفتند. 
همچنین در ادبیات توسعه، در شیلی پس از آلنده یعنی زمانی که پینوشه سر کار بود و 
برنامه تعدیل ساختاری، آزادسازی و خصوصی سازی های افراطی اجرا شدند به محض اینکه 
دیدند جامعه به سمت فروپاشی نزدیک می شود بانک های خصوصی را ملی کردند چون تا 

زمانی که باب رانت و فساد بسته نشود هیچ اصلاحی امکان پذیر نیست.

فرشاد مومنی:

یکدست کردن حکومت موجب گسترش نابرابری ها می شود



حکم جالب قاضی برای یک متهم حوادث آبان 
وکیل مدافع یکی از متهمان اغتشاشات آبان ماه از صدور حکم کتابخوانی از سوی دادگاه برای 
موکلش خبر داد. پیام درفشان وکیل پایه یک دادگستری ، در مورد حکم دادگاه برای موکلش که در 
اغتشاشات آبان ماه بازداشت شده بود، اظهار کرد:موکل که جوانی 21 ساله است و اتهامات وی از 
سوی دادسرا اخلال در نظم عمومی از طریق حرکات نامتعارف در معابر عمومی و قرار دادن جعبه 
مقوایی در سطل زباله آتش گرفته و اجتماع و تبانی به قصد ارتکاب جرم علیه امنیت کشور مطرح 
شده است. این وکیل دادگستری ادامه داد: دادگاه در حکم خود اعلام کرده که با تعلیق مراقبتی، 
موکل موظف است ظرف مدت ۶ ماه مبادرت به مطالعه و رونویسی از سه جلد کتاب کند و بر این 
اساس، فقط سه ماه از مجازات صادره قابل اجراست.درفشان گفت: دادگاه همچنین در ارتباط با 
عنوان اتهامی اجتماع و تبانی به قصد ارتکاب جرم علیه امنیت کشور با توجه به اظهارات متهم و 

وکیل پرونده، مبادرت به صدور حکم برائت از این عنوان اتهامی کرده است.

»مسی« همچنان پردرآمدترین فوتبالیست جهان 
براساس گزارش نشریه اکیپ فرانسه، »لیونل مسی«، »کریستیانو رونالدو« و »نیمار« همچنان 
صدرنشین فهرست پردرآمدترین فوتبالیست های جهان هستند.به گزارش ایسنا؛ مطابق گزارش 
اکیپ، مسی 32 ساله با درآمد خالص ۸.3 میلیون یورو در ماه در صدر فهرست قرار دارد و مرد 
پرتغالی و 3۵ ساله یووه پس از پیوستن به تورینی ها در تابستان سال گذشته، با ۴.۵ میلیون یورو 
درآمدخالص ماهیانه در رده دم جای گرفت.این در حالی است نیمار که هم اکنون بالاتر از »کیلین 
امباپه« پردرآمدترین بازیکن فوتبال فرانسه محسوب می شود، با درآمد ماهانه 3 میلیون یورو در رده 
سوم پردرآمدترین بازیکنان سال جای دارد.پشت سر مسی، رونالدو و نیمار 2 بازیکن دیگر بارسا 
یعنی »آنتوان گریژمان« و »لوئیس سوآرز« قرار دارند که درآمد ماهیانه هر 2 برابر با 3 میلیون یورو 
است.پس از آنها نیز »گرت بیل« و »ادن هازارد« با دستمزد خالص ماهیانه 2.۵ میلیون یورو جای 

دارند.

خباز: لیست ندادن اصلاح طلبان یعنی خودکشی 
محمدرضا خبار با تاکید بر ضرورت ارائه لیست اصلاح طلبی گفت: »اینکه لیست ندهیم مثل 
این است که کسی محکوم به اعدام شده و خودش زودتر خودکشی کند. آدم عاقل از ترس اعدام 
خودکشی نمی کند.« وی در پاسخ به اینکه وضعیت کنونی اصولگرایان در افزایش شانس پیروزی 
اصلاح طلبان چه تاثیری دارد، گفت: »من آرزوی ضعف رقیب را نمی کنم و مثل برخی که می 
خواهند اصلاحات بمیرد، آرزو نمی کنم که اصولگرایان نابود شوند. ما با رقیب قابل تعریف هستیم. 

امیدواریم که آن ها قوی باشند اما دوپینگ نکنند و در یک رقابت سالم هر دو با هم رقابت کنیم.«

کانادا ۱.۵ میلیارد دلار از ایران غرامت خواست
تعدادی از وکلای کانادایی به نمایندگی از خانواده قربانیان سقوط هواپیمای اوکراینی، از ایران 
شکایت کرده و خواستار غرامت 1.۵ میلیارد دلاری شدند. رویترز در گزارشی از تنظیم یک شکواییه 
توسط جمعی از وکلای کانادایی به نمایندگی از خانواده های قربانیان حادثه ناگوار سقوط یک فروند 
هواپیمای بوئینگ ۷3۷- ۸۰۰ متعلق به شرکت هواپیمایی اوکراین اینترنشنال خبر داده است که در 
آن خواستار پرداخت حداقل 1.۵ میلیارد دلار کانادا معادل 1.1 میلیارد دلار آمریکا از ایران شده اند.

پزشک افشاگر ویروس کرونا درگذشت
دکتر لی ونلیانگ پزشک 3۴ ساله چینی که برای نخستین بار خبر از ویروس جدید کرونا داده 
بود خودش بر اثر بیماری ناشی از این ویروس درگذشت.این پزشک که خودش متخصص چشم 
بود، برای نخستین بار گزارش داده بود که متوجه یک ویروس خطرناک مشابه سارس شده است.
چهار روز بعد از انتشار خبر توسط این پزشک، پلیس چین وی را متهم به شایعه پراکنی کرده بود. 
او چند روز پیش اعلام کرده بود که مبتلا به ویروس کرونا شده است و دیروزبر اثر این بیماری 

درگذشت.

درخواست جدید مقتدی صدر از کلاه آبی ها
شبکه ماهواره ای الفرات از درخواست مقتدی صدر از کلاه آبی ها خبر داد. مقتدی صدر از 
کلاه آبی ها خواسته است از میادین تظاهرات عقب نشینی کنند.مقتدی صدر بر ضرورت مسالمت 
آمیز برگزار شدن تظاهرات در عراق و نیز بر ضرورت عدم تعدی تظاهرات کنندگان به نیروهای 

امنیتی از جمله پلیس راهنمایی و رانندگی تأکید کرده است.

ملاک رد صلاحیت ها عدم شرکت در نماز جماعت نیست 
عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در صفحه شخصی خود در توئیتر در پاسخ به 
شبهه افکنی برخی درباره بررسی صلاحیت ها نوشت: نه اظهارات افراد در مجلس و نه دیدار با 
فلان فرد و نه شرکت و عدم شرکت در نماز جماعت، هیچکدام ملاک بررسی صلاحیت ها نیست. 

لطفاً فرافکنی نشود.وی افزود: ملاک بررسی ها، بندهای مقرر در قانون انتخابات است. 

شیراز پایتخت کتاب ایران شد 
شهر شیراز به عنوان ششمین پایتخت کتاب ایران در سال 13۹۹ انتخاب شد.به گزارش ستاد 
اطلاع رسانی رویدادهای ترویج کتابخوانی، در مراسم پایانی ششمین برنامه انتخاب و معرفی 
پایتخت کتاب ایران و ششمین جشنواره روستاها و عشایر دوستدار کتاب که عصر دیروز در سالن 
همایش های کتابخانه ملی برگزار شد، برگزیدگان این دو رویداد معرفی شدند.شیراز، پایتخت کتاب 

ایران شد و اِوز، بم، شهرری و رفسنجان، به عنوان شهرهای خلاق کتابخوانی ایران معرفی شدند.

آیت الله طبرسی درگذشت 
آیت الله نورالله طبرسی نماینده مردم مازندران در مجلس خبرگان رهبری و نماینده سابق ولی 
فقیه در مازندران پس از تحمل یک دوره بیماری درگذشت .آیت الله طبرسی سال ها امت جمعه 
ساری و نمایندگی ولی فقیه در مازندران بر عهده داشت که چندی پیش به دلیل بیماری از این 

سمت ها استعفا داده بود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هنگام غذا خوردن ، نام خداوند عز و جل را بر زبان 
آوريد و سر و صدا راه نیندازيد )در سكوت و آرامش غذا 
بخوريد( ؛ زيرا غذا نعمتی از نعمت های خدا و روزی ای 
از روزی های اوست و به جای آوردن شكر و ذكر و حمد 

او در باره آن غذا ، بر شما واجب است .

یکشنبه - بیستم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4979

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی:گفت: قم به دلیل حجم زیاد مسافران به 
ورودی به این شهر می تواند به یکی از قطب های گردشگری تبدیل شود.

علی اصغر مونسان روز شنبه درجلسه ستاد بازآفرینی پایدار شهری استان قم با اشاره به الگو 
گرفتن از مشارکت بازاریان و اصناف شهرهایی مانند تبریز، یزد و اراک اظهارداشت : بازار کهنه 
از مناطق تاریخی استان قم است و برای بهسازی و مرمت آن باید بازاریان هم ورود کنند چرا 

که با توجه به تحریم، بودجه میراث فرهنگی محدود است و شرایط بودجه هم مطلوب نیست.
وی افزود: با توجه به اعتباراتی که برای بازآفرینی وجود دارد استان ها برای مناسب سازی 
بافت تاریخی و بهسازی آن می توانند از این اعتبارت بهره مند شوند. وی همچنین اظهار کرد: 
به اعتقاد ما مدیریت شهری باید در اختیار شهرداری ها باشد و در این زمینه باید نگاه مدیران 

شهرداری نسبت به بازآفرینی های شهری مترقی تر شود.
مونسان بیان داشت: قم به دلیل حجم زیاد مسافران به ورودی به این شهر می تواند به یکی از 
قطب های گردشگری تبدیل شود. وی ادامه داد: درآمدهای دولت نسبت به سال های گذشته 

به شدت کاهش یافته و دولت کشور را در شرایط ویژه مدیریت می کند.
۳۴ هزار اثر ثبت شده ملی در کشور وجود دارد 

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت : 3۴هزار اثر ثبت شده ملی در کشور وجود دارد که 
برای ساماندهی و بازآفرینی آنها مشارکت بازاریان ضرورت دارد.

وی افزود :برای نگهداری و حفظ این آثار  ۴ هزار میلیارد تومان درطول سال اعتبار لازم است.
وی خاطرنشان کرد:ساماندهی بازارهای تاریخی شهرهای کشور با مشارکت بازاریان درحال 

انجام بوده و بدون مشارکت آنان این کار عملی نیست. 
بازگشت زندگی به بافت فرسوده مهم ترین هدف بازآفرینی شهری 

وی گفت: بازگشتن جریان زندگی به بافت تاریخی و فرسوده شهری هدف گذاری اصلی 
دولت از بازآفرینی پایدار شهری می باشد.

مونسان گفت: شهرداری تهران الگوی گردشگری را درمنطقه 12 شهر تهران به درستی اجرا 
کرده و امروز این منطقه از تهران که تا قبل از این یک منطقه فرسوده شهری بود به منطقه زنده 
و گردشگری تبدیل شده است. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی: عنوان کرد: 
مناسب سازی فضای زندگی و کسب و کار مساله مهمی است که در محدوده های فرسوده 
شهری کشور دنبال می شود. وی خاطرنشان کرد: اعتبار و منابعی که برای بازآفرینی شهری 

درنظر گرفته شده قابل توجه است که استانها باید به دنبال جذب آنها باشند.
مونسان گفت: دربازآفرینی پایدار شهری دستگاه های استانی به شدت از موازی کاری 
خودداری کرده و از الگوی تعریف شده ملی تبعیت کنند. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی: تاکید کرد: در بازآفرینی های شهری باید از الگوهای خودرومحور جلوگیری 
شده و از الگوهای انسان محور و پیاده روسازی تبعیت کنیم. مونسان گفت: مجموعه مدیریت 

استان قم در مرمت بناهای تاریخی از صاحبان این بناها عوارض نوسازی دریافت نکند.
استاندارقم:

بازارچه صنایع دستی دربازار کهنه قم دایر می شود
استاندارقم  نیز در این جلسه گفت: راه اندازی و ایجاد بازارچه صنایع دستی برنامه ریزی 

اصلی استان درساماندهی بازار کهنه می باشد.
بهرام سرمست بیان کرد: باید همان الگویی که درساماندهی بازارهای تاریخی شهرهای دیگر 

انجام گرفته در این استان هم اجرا شود.
وی تاکید کرد: برای ساماندهی بازار کهنه و نو قم از الگوی مشارکتی بین دستگاه های اجرایی 

و بازاریان، اصناف و کسبه دنبال خواهد شد.
استاندار قم بیان داشت: نقطه هدف اصلی قم دربازآفرینی شهری ساماندهی مجموعه 
بازار کهنه و نو می باشد. وی اضافه کرد: همچنین روند ساماندهی و بهسازی بازار نو پیشرفت 
فیزیکی قابل توجهی دارد و باید تکمیل شود. استاندارقم گفت: روند ساماندهی و بهسازی 

بازار کهنه و نو قم باید تا دهه فجر سال ۹۹ به صورت کامل تکمیل و آماده بهره برداری گردد.
رییس شورای اسلامی شهر قم نیز دراین جلسه عنوان کرد: مجموعه مدیریت شهری قم 
به دنبال حفظ و مرمت بافت های تاریخی است. عبدالله جلالی گفت: اعتباری که برای 
نیازهای روز  به هیچ عنوان پاسخگوی  یافته  تاریخی قم اختصاص  بافت های  ساماندهی 
افزون نیست. وی بیان کرد: مجموعه مدیریت شهری قم انتظار دارند وزارت میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی راهبردهای جذب توریست را در قم فراهم کنند.
۷5 درصد مردم قم ساکن بافت فرسوده و تاریخی هستند

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  نیزدراین گفت: ۷۵ درصد از مردم قم در محدوده بافت 
فرسوده و تاریخی قم سکونت دارند. 

حسن صبوری بیان کرد: از ۴ هزار هکتار بافت نیازمند بازآفرینی شهری قم 31۵ هکتار آن 
را بافت تاریخی شامل می شود. وی گفت: بیش از 12 هزار خانوار دربافت فرسوده شهری 
قم ساکن هستند. صبوری تصریح کرد: ۷۶۰ هزار تن از مردم قم درمحدوده های نیازمند 

بازآفرینی شهری قم سکونت دارند. وی گفت:  ساماندهی و بهسازی بازار نو و کهنه، اجرای 
مجموعه شهری پیرامون بقاع امامزادگان و تکمیل و ساماندهی محورهای تاریخی- فرهنگی و 

تامین زیرساخت های محله ای برای بازآفرینی شهری قم در دستور کار قرار گرفته است.
صبوری تاکید کرد: دراین زمینه ساماندهی خیابان آذر، تملک و تغییر کاربری قبرستان نو به 
مرور زمان در حال انجام می باشد. وی گفت: ناایمنی بازار کهنه و نو از مشکلات اصلی استان 

قم است که ممکن است با مخاطرات زیادی همراه شود.
مدیرکل راه و شهرسازی قم گفت:  2۰ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان برای ساماندهی بازار کهنه 

و نو قم اعتبار لازم است.
صبوری عنوان کرد: برای بازآفرینی پایدار شهری قم برنامه ۵ ساله ای تدوین شده که از عمر 

این برنامه کوتاه مدت قم 3 سال گذشته است.
بحران آتش بر بازار کهنه و نو قم خیمه زده است

 معاون میراث، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم  نیز دراین جلسه 
با اینکه بحران آتش بربازار کهنه و نو قم خیمه زده است، گفت: هر لحظه امکان دارد بحران و 

شعله های پنهان آتش در بازار نو و کهنه برافروخته شود.
شاهین ایل بیان کرد: زیرساخت ها و شبکه های اتصال رسانی در بازار کهنه و نو در مجموع 
کاملا ناایمن است. وی گفت: در همین حال مجموعه بازار کهنه و نو با اعتبار 3 میلیارد تومانی 

در حال مرمت و تعمیر می باشد.
ایل بیگی ابراز کرد: در مجموعه 2۸۰ حجره در بازار کهنه نو درحال حاضر فعال است.

وی گفت: آماده سازی، پیشگیری، حفاظت و مدیریت بحران برای ساماندهی و بهسازی بازار 
نو کهنه مورد نیاز است. معاون میراث، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قم تصریح کرد: 3۴۷ هزار میلیارد ریال در مجموع برای ساماندهی بازار کهنه و نو مورد نیاز 
برای  ارائه راهکارهای عملیاتی  به منظور  تهیه سند راهبردی  ایل بیگی گفت:   می باشد. 
ساماندهی مجموعه بازار نو کهنه قم مورد نیاز است. وی تصریح کرد: سند مدیریت بحران و 

ایجاد پایگاه احیای میراث تاریخی در ادامه ساماندهی بازار نو کهنه قم ضرورت دارد.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته ۶ گذرتاریخی قم مورد مرمت و تعمیر قرار گرفته است، کف 

سازی، بدنه سازی و مرمت آثار تاریخی در این زمینه انجام گرفته است.
وی دربخش گفت: در 31۵ هکتار از بافت تاریخی قم ۷3 اثر ثبت شده وجود دارد.

۱۷ اثر تاریخی قم ساماندهی می شود
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم نیز دراین جلسه گفت:  برای دادن جان تازه به 

بافت های تاریخی قم 1۴ محور در قالب 1۷ پروژه از سال ۹۵ آغاز شده است.
غلامرضا جانقربان افزود:  از این 1۷ پروژه تاکنون در 1۴ پروژه عملیات کف سازی و جداره 

سازی انجام و 2۰ میلیارد تومان هزینه شده است.
وی ابراز کرد: برای بهسازی مجموعه بازار نو و کهنه قم تعامل مشترکی بین شهرداری و میراث 

فرهنگی قم شکل گرفته است.
وی اظهار کرد: همچنین برای پیشبرد طرح های بهسازی در مجموعه بازار نو و کهنه باید 
دستگاه های دخیل دیگر مانند اوقاف و امور خیریه هم ورود پیدا کنند. معاون معماری و 
شهرسازی شهرداری قم گفت: شهرداری در بافت فرسوده قم نگاه درآمدی ندارد و اعتبارات 
خوبی برای بافت های تاریخی نیازمند بهسازی شهر توسط شهرداری قم در نظر گرفته شده 

است.
آثار تاریخی قم بیشتر از شیراز است 

مدیرعامل سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
نیدراین جلسه گفت: در شهر شیراز توجه جدی تر به آثار و ابنیه تاریخی شده، در حالی که آثار 

تاریخی این شهر کمتر از قم است. 
علیرضا خاکی با اشاره به ظرفیت توریستی شهرهای تاریخی اظهار کرد: در این شهرها به 

دنبال این هستند که جذب توریست و گردشگر را از طریق مرمت ابنیه انجام بدهند.
وی ادامه داد: در شهر شیراز توجه جدی تر به آثار و ابنیه تاریخی شده، در حالی که آثار 
تاریخی این شهر کمتر از قم است، باید با ایجاد همدلی بین بخش های مختلف میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، امکان بازدید بسیاری از گردشگران از آثار تاریخی قم را 

به وجود آورد، این شهر به لحاظ بافت تاریخی ناشناخته است.
مدیرعامل سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
افزود: نه شهرداری و نه اداره کل میراث فرهنگی امکان ورود به تعارض حقوقی در بازارچه 

کفاشان در قم را ندارند.
خاکی با اشاره به وضعیت بازار قم اظهار کرد: مطالعات بازار کهنه و بازار نو قم که جزو 
مکان های تاریخی هستند، در سال 13۹۶ انجام شد و تهیه برنامه جامع اقدام مشترک هم 
برای بازار قم صورت گرفت، اما در این زمینه در بخش اجرایی کار جدی انجام نشد، چون 

هماهنگی وجود نداشت.

آیت الله علوی گرگانی:

 اجازه کوچکترین فرصت نباید به 
دشمن داده شود 

مرجع تقلید شیعیان گفت: دشمن با وعده های خود برخی افراد را می خرد 
و به عنوان نفوذی از آنها استنفاده می کند، شما باید مراقب باشید ودر کار خود 

حساسیت داشته باشید و اجازه کوچک ترین فرصت را به دشمن ندهید. 
 آیت الله علوی گرگانی مرجع تقلید شیعیان در دیدار مدیران سایت های هسته 
ای که در دفتر معظم له برگزار شد، اظهار داشت: انسان تا زمانی که زنده است 

فعل و انفعالی دارد و برخی از کارهایی که انجام می دهد بسیار حساس است.
از امور و اقدامات در زندگی آن قدر حساس است که اگر  وی افزود: برخی 
قبیل  این  از  شما  کار  رود،  می  هدر  به  زحمات  بشود  خیانتی  ترین  کوچک 
کارهاست، فعالیت سایت نطنز و فردو بسیار مهم است که باید باهوش باشید تا به 

دست دشمن هیچ گونه سوژه ای ندهید.
مرجع تقلید شیعیان با اشاره به آیه ای از قرآن کریم بیان کرد: روزی خواهد آمد 
که اعمال شما آشکار می شود و اعمل خوب و خلاف تان را مشاهده می کنید و هر 

عمل و زحمت که در دنیا انجام شود روز قیامت نشان داده می شود.
استاد سطوح عالی حوزه علمیه با اشاره به برنامه ریزی دشمن برای مقابله با 
انقلاب اسلامی عنوان کرد: باید مراقب باشیم و به گونه ای اقدام نشود که دشمن 

اقدام به خیانت کند، نباید کوچک ترین فرصت را به دشمن بدهیم.
آیت الله علوی گرگانی ادامه داد: دشمن با وعده های خود برخی افراد را می 
خرد و به عنوان نفوذی از آنها استنفاده می کند، شما باید مراقب باشید ودر کار 

خود حساسیت داشته باشید و اجازه کوچک ترین فرصت را به دشمن ندهید.
وی با بیان اینکه باید از منویات مقام معظم رهبری و مراجع تقلید تبعیت کرد، 
گفت: نیت و عمل در کار بسیار مهم و با ارزش است و سعی کنید فعالیت های خود 

را برای رضای الهی انجام دهید.
مرجع تقلید شیعیان تصریح کرد: اگر کسی دلسوز کشور باشد و اسرار مملکت 
را فاش نکند نزد خداوند اجر و پاداش عظیمی دارد، براساس آیه الهی دوستان 
و مومنین به یکدیگر تذکر می دهند که صبر را پیشه کرده و با صبر و حوصله به 

نتیجه مدنظر برسند.
استاد سطوح عالی حوزه علمیه خاطرنشان کرد: شما عزیزان باید ضمن انجام 
وظیفه، نیت خود را پاک کرده و تنها برای رضای الهی کار کنید و براساس فرمایش 
امیرالمومنین)ع( عمل را خالصانه انجام دهید چون خداوند می داند من و شما با 

چه هدفی عمل خود را انجام می دهیم.

 مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

روزانه 7 تن پسماند خشک در منطقه 
چهار جمع آوری می شود

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: ۶2۰ مورد جمع آوری 
زباله گرد در منطقه داشته ایم که 3۰ مورد از آنها مجدد در قالب پیمانکار به کارگیری 

شده اند.
 سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به زیرساخت های تفکیک از مبدا، اظهار کرد: 
تعداد غرفه های پسماند خشک ۸ واحد است که ۷ واحد موقت و یک واحد ثابت 

است که روزانه دو تن به طور میانگین جمع آوری پسماند خشک دارند.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه روزانه 3۵ دستگاه 
خودرو جمع آوری پسماند خشک در منطقه کار جمع آوری را انجام می دهند، 
اظهار کرد: به گونه ای که چهار دستگاه مراجعه به درب منازل داشته و 2۵ دستگاه 
در سطح منطقه جمع آوری دارند؛ چهار دستگاه  هم وظیفه جمع آوری پسماند از 
صنوف را دارند و به طور میانگین روزانه ۶ تا ۷ تن پسماند خشک را جمع آوری 
می کنند. میرابراهیمی گفت: در 3۰۵ اداره و 2 مسجد آموزش پسماند داشته ایم؛ 

آموزش چهره  به چهره  در منطقه چهار شروع نشده است.
وی با اذعان به اینکه طرح همیاران بازیافت هم آغاز شده و به بیش از ۴ مدرسه 
آموزش  و…  کوکب  علوی،  بوستان های  در  افزود:  است،  شده  داده  آموزش 
از  اینکه  بیان  با  قم  پسماند شهرداری  مدیریت  مدیرعامل سازمان  داشته ایم. 
اردیبهشت ماه ۹۸ باکس های جمع آوری پسماند در منطقه چهار افزایش داشته 
است، تصریح کرد: از ابتدای سال تاکنون تماس هایی در خصوص سگ های 

ولگرد در منطقه داشته ایم که جمع آوری شده است.
میرابراهیمی ادامه داد: ۶2۰ مورد جمع آوری زباله گرد در منطقه داشته ایم که 

3۰ مورد از آنها مجدد در قالب پیمانکار به کارگیری شده اند.
وی با تاکید بر اینکه یک ایستگاه مشارکت در حال احداث در منطقه چهار داریم 
که 1۵۰ میلیون تومان برای آن اختصاص یافته است، افزود: برای سال ۹۹ هم 
2۵۰ میلیون تومان برای پروژه پیش بینی شده تا سال آینده پروژه افتتاح شود، 
همچنین در هشت ماه اول سال ۹۸ بالغ بر 2۵۸ هزار مترمکعب خاک برای منطقه 

تامین شده است.
  

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم :

مشکل کمبود پارکینگ در قم حل شود  
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت:مشکل پارکینگ موضوع 
جدی استان بوده و اگر قرار است مطالبه از کارگروه ملی زیارت داشته باشیم باید با 

در نظر گرفتن رفاه مردم همراه باشد. 
 یونس عالی پور بیان تفاوت دو استان قم و مشهدپرداخت و اظهارداشت  :مشهد 
در اوج خدمت رسانی به زائران است،این شهر نزدیک به ۷۰ سال است که دارای 
استانداری شده، درصورتی که استان قم 2۰ سال است که استانداری در آن 

شکل گرفته است.
وی با تأکید بر لزوم توجه به گردشگری سلامت در استان قم عنوان کرد: اگر 
نتوانیم در حوزه درمان و گردشگری سلامت کاری انجام دهیم سایر استان ها 

فعال تر بوده و از استان قم پیشی خواهند گرفت.
عالی پور با تأکید بر اینکه فرهنگ میزبانی زائرین اربعین در استان قم باید 
مدیران  و  مسئولان  باید  افزود:  باشد،  عراق  کشور  و  استان ها  سایر  همچون 
به نحو احسن  از ظرفیت های قم برای معرفی این شهر  دستگاه های اجرایی 
استفاده کنند. عالی پور تأکید کرد: امکانات شهری مثل قم متفاوت از امکانات 
شهر مقدس مشهد بوده و نباید با یکدیگر مقایسه کرد، باید واقعیت های استان را 
مدنظر قرار داده و بر اساس ظرفیت هایی که داریم از دولت امکانات بگیریم، دولت 

پول و بودجه ای ندارد که اختصاص دهد و فقط می توان امکانات گرفت.
عالی پور در پایان خاطرنشان کرد: باید به سمتی حرکت کرد که زائر بدون دغدغه 
از شهر بیرون برود، بر این اساس باید اقداماتی در راستای رضایت زائرین از قم در 

استان انجام گیرد.
 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

بهره برداری از بوستان محله ۸ مسکن 
مهر در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از بهره برداری از بوستان محله ۸ مسکن مهر در 
پردیسان خبر داد.

 ابوالفضل مستقیمی با اشاره به توجه ویژه شهرداری به توسعه بوستان ها و 
فضای سبز، گفت: این بوستان با مساحت1۰۸1۰ متر مربع در محله هشت 
مسکن مهر احداث شده است. شهردار منطقه هشت قم در ادامه هزینه احداث 
این بوستان را 2۰ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: بوستان فوق با هدف توسعه 
فضای سبز محلی و منطقه ای و با توجه به فقدان فضای سبز و محل تفرجگاهی 
در محله ۸ مسکن مهر و همچنین تامین اوقات فراغت و توسعه ورزش همگانی 
احداث شده است. مستقیمی در ادامه به امکانات احداث شده در این بوستان 
اشاره کرد و افزود: امکاناتی از قبیل سرویس بهداشتی، محوطه بازی کودکان، 
سکوهای نشیمن، رینگ دوچرخه سواری، کمپلکس تندرستی، ساختمان بوفه، 

مدیریت و انبار و… برای این بوستان در نظر گرفته شده است.
وی در ادامه با اشاره به در نظر گرفته شدن پارکینگ عمومی برای این بوستان، 
خاطرنشان کرد: جهت رفاه حال شهروندان پارکینگ عمومی در کنار بوستان فوق 

پیش بینی شده است که در سال آینده احداث می شود.
 

شهردار منطقه 5 قم خبرداد

جدولگذاری سنگی باغچه های 
خیابان منتظرالمهدی

شهردار منطقه ۵ قم از انجام عملیات جدولگذاری سنگی باغچه های خیابان 
منتظرالمهدی به طول بیش از  ۷۰۰ متر خبر داد.

 علیرضا اقبالیان بیان داشت: اجرای ۷۰۰ متر جدولگذاری سنگی خیابان 
منتظرالمهدی با هزینه بالغ بر ۸۰۰ میلیون ریال انجام گردید که بخش عمده آن از 

محل عوارض مردمی تامین گردید.
شهردار منطقه ۵ قم با اشاره به اجرای ۷۰۰ متر جدولگذاری سنگی خیابان 
منتظرالمهدی، تصریح کرد: با هدف زیباسازی منظر شهری، اصلاح الگوی 
به  مبادرت  در حوزه عمران شهری  افزایش رضایتمندی شهروندان  و  مصرف 

جدولگذاری سنگی باغچه های سطح منطقه نموده ایم.
اجرای  روند  در  شده  کارشناسی  برنامه ریزی  و  تلاش  با  پایان،  در  اقبالیان 
پروژه های عمرانی، خدماتی و ترافیکی منطقه اظهار امیدواری کرد و گفت: با 
روند جاری، منطقه ۵ می تواند جزء بهترین مناطق در خصوص تحقق آبادانی و 

پیشرفت در بین مناطق هشتگانه باشد.

مونسان درجلسه ستاد بازآفرینی پایدار شهری استان قم:

قم می تواند به یکی از قطب های گردشگری تبدیل شود

سازمان حمايت تشريفاتی شد؟ 

طرح:محمد علی رجبی

. الكافي : ج 6 ص 2٩6 ح 23ص

دعوت شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم 
حضور پرشکوه مردم قم در راهپیمایی

 یوم الله ۲۲ بهمن 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با صدور اطلاعیه ای عموم مردم قم را به شرکت باشکوه 

در راهپیمایی یوم الله 22 بهمن دعوت کرد. 
در اطلاعیه شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم آمده است: یوم الله 22بهمن سرآغاز 
حکومت الله بر جهان، برافراشتهشدن پرچم عدالت اسلامی و عید حقیقی ملّت ایران است، روز موعود 
عزّت طلبان و مجاهدان برای عقد پیمانی دوباره بر ایستادگی بر سر اهداف والای انقلاب اسلامی، ابراز 

تنفّر و انزجار از دشمنان اسلام و یکی از زیباترین جلوه های قدرت لایزال الهی است.
در این اطلاعیه آمده است: در بزرگداشت این مناسبت مهّم، راهپیمایی شورآفرین و تماشایی یوم الله 
22بهمن تجلّی دست قدرت الهی، خلق حماسه حضور، مظهر عظمت، بصیرت، دشمن شناسی و 

اقتدار ملّی است که در شرایط حساس
و سرنوشت ساز مقطع کنونی به لحاظ صلابت ایران اسلامی در شکستن هیمنه شیطان بزرگ، 
رونمایی از طرح احمقانه و خبیثانه آمریکایی – صهیونیستی علیه قبله اول مسلمین و بخصوص تقارن 
با چهلمین روز شهادت سردار سرافراز دلها، سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و همرزمان شهیدش از 
ویژگی خاصی برخوردار می باشد که به توفیق الهی در چهل و یکمین سالروز پیروزی انقلاب شکوهمند 
اسلامی نیرومندی و سرزندگی نظام مقدس برآمده از انقلاب اسلامیِ متّکی بر ایمان و اعتماد به نفس 

ملّتی کهن و نمونه تاریخ را بیش از همیشه به رخ دشمنان خواهد کشید.
در این اطلاعیه تصریح شده است: اینک شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی خیل عظیم مردم 
متدیّن، انقلابی و ولایتمدارِ خاستگاهِ انقلاب اسلامی و محّب اهل بیت عصمت و طهارت علیهم السلام، 
قم همیشه سرافراز و پیشگام را به شرکت پرشورتر از قبل در راهپیمایی حساس و باعظمت یوم الله 

22بهمن دعوت می کند.

امام جمعه موقت قم گفت: یکی از ظرفیت های مهم 
کشور در قطع وابستگی به فروش نفت توسعه و حمایت از 

صنعت گردشگری است. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری روز شنبه در 
دیدار با علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری در دفتر جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم بیان کرد: درآمد کشورهایی که به منابع طبیعی دل 

نبسته اند از درآمد کشور ما از فروش نفت بیشتر است.
نایب رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خاطرنشان 
کرد: احیای صنایع دستی مساله حیاتی است که باید در 

این وزارتخانه به صورت جدی دنبال و پیگیری شود.
وی عنوان کرد: عرضه صنایع دستی باید از بازارهای 
داخلی عبور کرده و به بازارهای بین المللی ورود پیدا 

کند.
بناهای  از  بسیاری  کرد:  تاکید  بوشهری  حسینی 
توسعه  برای  نظیری  بی  ظرفیت  از  کشور  تاریخی 

گردشگری برخودار هستند.

غیرملموس  و  فرهنگی  میراث  کرد:  اضافه  وی 
آیندگان  به  و  تعمیر، حفظ  و  با مرمت  باید  گذشتگان 

منتقل شود.
و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزارت  کرد:  ابراز  وی 
صنایع دستی باید از فرصت حضور گردشگران خارجی 
برای زودن سیاه نمایی های معاندگونه رسانه های غربی 

استفاده کند.
زمینه  در  روندی  کرد:  تصریح  بوشهری  حسینی 
افراد  گردشگری طراحی شود که برخی دغدغه های 

متدین کشور از حضور گردشگران خارجی از بین برود.
وی تصریح کرد: مردم کشورهای مسلمان برای سفر 
به ایران علاقه فراوانی دارند که می توان از این فرصت 
برای توسعه گردشگری مذهبی و بازدید از اماکن تاریخی 
زمینه  در  کرد:  تصریح  قم  جمعه  امام  شود.  استفاده 
چهره  که  شود  ریزی  برنامه  نحوی  به  باید  گردشگری 
تاریخی و معنوی قم در آن برای تمام گردشگران نمایان 

باشد.

سفر 8 میلیون گردشگر خارجی به ایران
دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزیر   
میلیون   ۸ گذشته  ماه   1۰ در  گفت:  دیدار  نیزدراین 

گردشگر خارجی وارد ایران شده اند. 
علی اصغر مونسان بیان کرد: اگر حوادث اخیر نبود 
تعداد گردشگران خارجی تا پایان سال از مرز 1۰ میلیون 

گردشگر عبور می کرد.
وی عنوان کرد: سهم کنونی ایران از صنعت گردشگری 
11.۷ میلیارد دلار است که امکان افزایش آن با برنامه 

ریزی های آتی امکان پذیر است.
ورود  کاهش  دلایل  از  یکی  کرد:  تاکید  مونسان 
گردشگران خارجی به داخل کشور شیوع بیماری کرونا 

در کشور چین می باشد.
در  ایران  داخلی  های  ظرفیت  کرد:  اظهار  وی 
گردشگری به حدی بوده که کاهش گردشگران خارجی 

ضربه خاصی به این صنعت وارد نمی کند.
وی بیان کرد: توسعه گردشگری مذهبی و ساماندهی 
بازار کهنه و نو از رویکردهای مهم و اصلی این وزارتخانه 

می باشد.
مونسان بیان داشت: برای توسعه گردشگری مذهبی 
توافقنامه های مطلوبی با کشور عراق صورت گرفته است.
مونسان با اشاره به سرمایه گذاری در بخش گردشگری 
تومان  میلیارد  هزار  حدود 200  کرد:  اظهار  کشور  در 
انجام  این بخش در کشور در حال  سرمایه گذاری در 
است، نباید دستاوردهای این بخش را نادیده بگیریم، 
اتفاقات خوبی در بخش گردشگری کشور افتاده است، 
قبل از انقلاب 260 هتل در کشور داشتیم، اما اکنون 

تعداد هتل های ایران به هزار و 450 هتل رسیده است. 
بهرام سرمست استاندار قم نیز در این جلسه گزارشی 
از روند بازآفرینی شهری و برنامه های توسعه گردشگری 

مذهبی ارائه داد

آیت الله حسینی بوشهری  دردیدارمونسان:
 رونق گردشگری سبب کاهش وابستگی به نفت می شود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در استان 3۴ هزار و ۹۵1 واحد 
صنفی مجوزدار وجود دارد که 2۰ هزار و ۸۵۵ واحد در رسته توزیعی و خدماتی است. 

محمود سیجانی با اشاره به وضعیت صدور مجوز برای واحدهای صنفی استان قم 
اظهار کرد: در 1۰ ماه نخست سال جاری سه هزار و ۵۴۸ مجوز صنفی در رسته های 

تولیدی و فنی و توزیعی در استان با اشتغال زایی برای هشت هزار و ۸۷1  صادر شد.
وی ادامه داد: در استان قم 3۴ هزار و ۹۵1 واحد صنفی مجوزدار وجود دارد که 2۰  
هزار و ۸۵۵ واحد در رسته توزیعی و خدماتی و 1۴ هزار و ۹۶ واحد هم در رسته تولیدی 

و فنی است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: میزان سرمایه گذاری در بخش 
اصناف به صورت برآوردی به ازای هر واحد صنفی 1۰۰ میلیون تومان است و اشتغال 

زایی به ازای هر پروانه کسب در بخش اصناف 2.۵ شغل است.

سیجانی با اشاره به صدور مجوز معافیت گمرکی در استان قم اظهار کرد: در 1۰ ماه 
نخست سال جاری 1۴1 مورد مجوز معافیت گمرکی ماشین آلات در استان به ارزش 
3۵1 میلیارد تومان برای واردات ماشین آلات جدید با تکنولوژی بالا با هدف راه اندازی 

خط تولید واحدهای صنعتی یا جایگزینی ماشین آلات قدیمی صادر شد.
وی ادامه داد: در 1۰ ماه نخست سال جاری 1۷2 کارت بازرگانی در بخش تولیدی و 
12۷ کارت بازرگانی در بخش تجاری در استان قم صادر شد و اکنون در مجموع تعداد 
کارت های بازرگانی ۶۴۷ کارت است که ۵۰۰ کارت بازرگانی مربوط به بخش تولیدی و 

1۴۷ کارت بازرگانی مربوط به بخش تجاری است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خاطرنشان کرد: در سال جاری یک 
شرکت مدیریت صادرات در استان با هدف تسهیل در صادرات با اشتغال زایی برای پنج 

نفر تشکیل شد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اعلام کرد
فعالیت ۳۴ هزار واحد صنفی مجوزدار در قم 


